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روزنامه

مسئله ای که به یک مشکل برای جوامع امروزی تبدیل شده است

مزاحمان تلفنی دستگاه های امدادی
تهدیدی برای سلامت جامعه

کسی پاسخش را می دهد یا نه؟ فقط می خواهد وقتش را یک 
جوری پر کند. شماره را می گیرد و وقتی از آن سوی خط صدایی 
می شنود در گوشی فوت می کند؛ از اینکه روی اعصاب یکی راه برود 
و بشود سوهان روح لذت می برد. حتی وقتی از آن سوی خط بد و 
بیراه می شنود می خندد. شاید به نوعی لذت می برد از اینکه می بیند 

اعصاب طرف مقابل را به هم ریخته است.
مزاحمت های تلفنی مسئله ای است که به یک مشکل برای 

جوامع امروزی تبدیل شده و این موضوع زمانی به یک معضل تبدیل 
می شود که دامنه آن به نقاط حساسی که با جان مردم سر و کار 

دارد کشانده شود.
و  حوادث  مرکز  کیفی  کنترل  کارشناس  گودرزی  جلیل 
فوریت های پزشکی استان قم در گفت و گو با خبرنگار فارس در قم با 
ابراز تاسف از وجود مزاحمان تلفنی از این افراد به عنوان یکی از عوامل 

پر خطر یاد می کند و ...

از سوی معاون بهره برداری شرکت آب و فاضلاب استان مطرح شد

هشدار نسبت به سرانه 
مصرف  خانگی آب در قم

شهادت امام محمد با قر )ع( را تسلیت می گوئیم.

معاون بهره برداری شرکت آب و فاضلاب استان قم نسبت به سرانه بالای مصرف خانگی آب در قم هشدار داد و گفت: با 
وجود بحرانی بودن منابع آب کشور، ایران جزو 22 کشور پرمصرف دنیا از نظر سرانه مصرف آب قرار دارد.

مهدی نظرزاده در مراسم اختتامیه طرح نشاط و تعالی پایگاه مقاومت بسیج نسیبه با اشاره به وضعیت بحرانی آب در کشور گفت: متاسفانه 
با وجود وضعیت بحرانی منابع آب، ایران جزو 22 کشور پر مصرف دنیا از نظر سرانه مصرف آب قرار دارد. 

وی با اشاره به اینکه متوسط 30 ساله بارندگی سالیانه استان قم 163میلیمتر است، اظهار داشت: این میزان معادل 65درصد بارش متوسط 
کشور، 22درصد بارش متوسط قاره آسیا و 20درصد بارش متوسط جهان می باشد...
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آیت ا... سبحانی: 

هجمه علیه بحث روشن »تقلید« کینه توزانه است

آیت ا... علوی گرگانی در دیدار مدیرکل غله و بازرگانی استان قم تأکید کرد:

مسئولان برای صادرات گندم برنامه ریزی کنند

 واکنش حیایی و ژوله به حواشی »خندوانه« 
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سرمقاله:   نعمت ا... عواطف رستمی

یادداشت: داود احمد زاده

اسلامی  شورای  بین  تعامل 
از  یکی  شهرداری  و  شهر 
فاکتورهای بسیار مهمی است که 
باید باظرافت انجام شود. اگر تعامل 
نباشد، قطعاً مدیریت شهری لطمه 
خواهد خورد؛ اما اینکه این تعامل 
چگونه به وجود می آید و باید و 

حدومرز آن کجاست ...

منطقه  همکاری  یک  در 
اصلی دولت هاست  ای کنشگر 
همچنین منطقه گرایی با واژگانی 
چون ناسیونالیسم و ملت گرایی 
در تضاد بوده و به جای منازعه 
بر  منافع  کسب  برای  ستیز  و 
کشورها  همگرایی  و  همکاری 

تاکید دارد...

بایدها و نبایدهای 
تعامل شورا با شهرداری

ایران در سودای 
منطقه گرایی جدید

 پورنجاتی قائم مقام پیشین صدا و سیما عنوان کرد:

دوپینگ انتخاباتی 
صداوسیما 

برای »جلیلی« 
 قائم مقام پیشین صداوسیما گفت: نمی توان با فضای 
حمایتی صداوسیما، کسی را برای انتخابات آینده مهیا 

ساخت و این انگیزه های انتخاباتی ره به جایی نمی برد.
احمد پورنجاتی با اشاره به توقف پخش تلویزیونی نشست های 
کمیسیون ویژه برجام، اظهار داشت: اتخاذ رویکرد جانبدارانه و 
سیاسی کاری های صداوسیما به ویژه در عرصه های سیاسی و 
بخش های مربوط به فعالیت های گوناگونی که موردعلاقه این 

رسانه است، پدیده تازه ای نیست.
بیمارگونه  رشد  ما سال هاست شاهد  متاسفانه  افزود:  وی 
غده چرکین معیوبی در ساختار رسانه ای صداوسیما هستیم که 
هر روز بیش از پیش نمایان می شود. باوجود آن که صداوسیما 
از فرط شتاب زدگی ای که ناشی از نوعی دلشورهٔ عقب افتادن از 
قافله گرایش  افکار عمومی به انتخاب های مستقل از فضاسازی 
رسانه ای است،  همواره اقدام به پاره ای القائات روانی به خصوص در 

بزنگاه های انتخاباتی می نماید ...
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 عضو شورای مرکزی کارگزاران سازندگی:

8

در نظر دارد به با استناد به مجوز شماره 20930/ خ مورخه 1393/10/3 شورای محترم اسلامی شهر قم 
و بند 4 صورتجلسه شماره 50434 مورخه 1393/10/9 شورای هماهنگی ترافیک استان قم و همچنین بند 
10 مصوبه مورخه 1393/10/14 و بند 4 مصوبه مورخه 1394/5/26 جلسه هیات مدیره سازمان، ساخت 
، بهره بردای و واگذاری )BOT( 25 دستگاه پل عابر پیاده در سطح شهر قم را به صورت تجدید 

مناقصه عمومی دو مرحله ای به شرکت واجد الشرایط واگذار نماید.
لذا متقاضیان در صورت تمایل می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریاف اسناد و شرکت در مناقصه از روز 
دوشنبه مورخه 1394/6/30 تا پایان ساعت اداری روز شنبه مروخ 1394/7/11 به نشانی قم ، بلوار غدیر 
، جنب جایگاه گاز CNG و تالار آرین، سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم ، واحد امور قراردادها 

مراجعه و در صورت نیاز با شماره تلفن 32859958 و داخلی 141 و 142 تماس حاصل فرمایند.
توضیحات:

- میزان سپرده شرکت در مناقصه ، مبلغ )به عدد(:3/300/000/000 ریال )به حروف( سه میلیارد و 
سیصد میلیون ریال به صورت ضمانت نامه بانکی با اعتبار سه ماه یا فیش واریز نقدی به حساب سپرده 
شماره 100789426557 نزد بانک شهر شعبه پایانه های مسافربری قم به نام سازمان حمل و نقل و ترافیک 

شهردای قم .
- هر گاه برندگان اول و دوم مناقصه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند ، سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.

- هزینه کارشناسی و درج آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.
- سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختاراست.

- پیشنهادات رسیده ساعت 8/30 صبح روز دوشنبه مورخه 1394/7/13 در محل سازمان ، در کمیسیون 
نوبت اول مناقصه مطرح و پس از بررسی و کنترل اسناد پاکت )الف( که شامل سپره یا ضمانتامه شرکت در 
مناقصه می باشد، در صورت صحت اسناد مذکور از نظر مدت، مبلغ و ...، پاکت )ب( تایید شدگان پاکت )الف( 

مفتوح گردیده و اسناد جهت بررسی فنی و امتیاز به کمیته فنی و بازرگانی بندی ارجاع داده خواهد شد.
شنبه  سه  روز  ساعت 8/30 صبح  مناقصه،  اول  نوبت  کمیسیون  از  ارسالی  )ب(  پاکت  اسناد   -
مورخه1394/7/14 در محل سازمان و در کمیته فنی وبازرگانی جهت بررسی فنی و امتیاز بندی مورد 

بررسی قرار خواهد گرفت.
- پاکت)ج( شرکت هایی را که طبق نظر کمیته فنی و بازرگانی حائز امتیاز فنی حداقل70 از 100 شده 
اند ساعت 8/30 صبح روز چهارشنبه مورخه 1394/7/15 در محل سازمان ، در کمیسیون نوبت دوم 

مناقصه مطرح و پس از بررسی و کنترل اسناد ، برنده مناقصه اعلام خواهد شد.
- بدیهی است در هر مرحله ای که شرکت کنندگان حائز شرایط تشخیص داده نشوند، از فرایند رقابت 

خارج خواهند شد.
- حضور پیشنهاد دهندگان یا نمایندگان آنها در هیچ یک از کمیسیون ها و کمیته فنی و بازرگانی مجاز 

نمی باشد.
- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج است.

سازمان حمل و نقل و  ترافیک 
شهرداری قم

حسین شعبانزاده – سرپرست سازمان 

آگهی تجدید مناقصه عمومی )نوبت اول(

جریان 
اصلاح طلب 

کشور را از یک 
پرتگاه بزرگ 

نجات داد

رهبر معظم انقلاب جانبازان را تابلو و تصویری از دوران ابتلای بزرگ ملت ایران در دوران دفاع مقدس توصیف 
کردند و گفتند: صبر همسران جانبازان، ایثارگری واقعی و یک جهاد و حماسه است. حضرت آیت ا... خامنه ای صبح 
دیروز و در آستانه هفته دفاع مقدس، به مدت 2 ساعت و نیم، با جمعی از جانبازان قطع نخاع و جانبازان بالای هفتاد 
درصد که همزمان چشمان و یک یا دو عضو بدن خود را از دست داده اند و همچنین خانواده های آنان، از نزدیک 
دیدار و در فضایی صمیمی آنان را مورد تفقد قرار دادند. رهبر معظم انقلاب بعد از دیدار با جانبازان و خانواده های آنان 
در سخنان کوتاهی با اشاره به رنج ها و مشکلات جسمی جانبازان، اجر آنان را به دلیل این امتحان سخت، مضاعف 
و رو به افزایش دانستند و خاطرنشان کردند: جانبازان تابلو و تصویری از دوران ابتلاء بزرگ ملت ایران در دوران دفاع 

مقدس هستند و حضور آنان در جامعه، در واقع بیان حقایقی تاریخی، معرفتی، سیاسی و بین المللی است.

ایشان تاکید کردند: جانبازان، از یک طرف گویای جنایات قدرت هایی هستند که از صدام حمایت کردند و از 
طرف دیگر نشان دهنده عظمت و بزرگواری امام راحل )ره( و انقلابی هستند که توانست چنین انسانهای والامقامی را 
تربیت کند و به جبهه ها بفرستد. رهبر انقلاب اسلامی صبر همسران جانبازان و تحمل آنها بر رنج و سختی خدمت 
به جانبازان را ایثارگری واقعی و یک جهاد و حماسه خواندند و همسران جانبازان و فرزندان و بستگان آنان را به حفظ 

این ثروت عظیم معنوی و مراقبت از آن توصیه کردند.
پیش از سخنان رهبر انقلاب، حجت الاسلام والمسلمین شهیدی محلاتی نماینده ولی فقیه و رییس بنیاد شهید 
و امور ایثارگران با بیان گزارشی از خدمات این بنیاد به ایثارگران و خانواده های شهدا، گفت: تجلیل از ایثارگران، 

تجلیل از حماسه آفرینانی است که الگو شدند و در مقابل زورگویان بین المللی راه مبارزه را به مجاهدان آموختند.

رهبر معظم انقلاب در دیدار جمعی از جانبازان قطع نخاعی و بالای 70 درصد:

صبر همسران جانبازان، ایثارگری واقعی و یک جهاد و حماسه است
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بایدها و نبایدهای 
تعامل شورا با شهرداری

تعامل بین شورای اسلامی شهر و شهرداری یکی از 
فاکتورهای بسیار مهمی است که باید باظرافت انجام شود. 
اگر تعامل نباشد، قطعاً مدیریت شهری لطمه خواهد خورد؛ 

اما اینکه این تعامل چگونه به وجود می آید و باید و حدومرز آن کجاست، موضوع موردبحث 
ما در این نوشتار است. یکی از مؤلفه های تعامل، اعتمادسازی است، یعنی هم باید شورا 
به شهرداری و متقابلًا شهرداری به شورا اعتماد داشته باشد تا یک تعامل مناسب در بین 

آن ها به وجود بیاید.
ازنظر قانون شورای اسلامی شهر، فرادست شهرداری است و درواقع هر آنچه قرار است 
در شهر از سوی مدیریت شهری به انجام برسد، باید به تصویب اعضای شورای اسلامی شهر 
برسد. در اینجا قانون گذار وظایفی را برای شورای اسلامی شهر تعیین کرده که در ذیل ماده 

71 قانون شوراها به صورت شفاف آمده است.
اولین وظیفه شورا، انتخاب شهردار است. به هرحال وقتی یک شهردار از بین گزینه های 
مختلف انتخاب شد و در شورا برای روی آن اجماع به وجود آمد، درواقع مجموعه شورا به 
آن شخص اعتماد کرده است. وقتی این اعتماد حاصل و فردی به عنوان شهردار انتخاب شد، 

سایر موارد اعتماد ساز هم باید از سوی شورا و شهرداری ایجاد شود.
به عنوان مثال لوایحی که از سوی شهرداری برای تصویب به شورای شهر می آید، بعد از 
بررسی دقیق در کمیسیون های مربوطه اگر به صلاح شهر بود، مورد تصویب قرار می گیرد، 
در بسیاری از موارد هم ممکن است این اتفاق رخ ندهد و اعضای شورا به لایحه ای رأی 
منفی بدهند. اینجا نقطه آغاز اعتمادسازی است که در دوره جدید مدیریت شهری در قم 

به خوبی در حال انجام است.
نکته ای که باید در اینجا به آن اشاره کنم، وظایف شورای اسلامی شهر است که بسیار 
گسترده و برخی از آن ها استمرار هم دارد. انتخاب شهردار، تصویب بودجه و نظارت شاید 
به ظاهر سه وظیفه اصلی شورا باشد و در ذیل بحث نظارت، وظایف بسیار گسترده ای را 
قانون گذار برای شورا پیش بینی کرده است. بررسی و شناخت کمبودها و نارسایی های 
شهری یکی از این وظایف است. وقتی در یک شهر کمبودها و نارسایی هایی وجود داشته 
باشد، این وظیفه شورا است که بررسی کند و به شهرداری اعلام نماید. اگر شهرداری در 
قالب لایحه آن را به صحن شورا آورد که هیچ، اگر نیاورد باید به صورت طرح در شورا مطرح 

و مصوب گردد.
به نظر بنده نظارت یک عنوان کلی است و سایر وظایف شورای اسلامی شهر نسبت 
به شهرداری در ذیل این بند قرار می گیرد. بندهای مختلفی در قانون ذیل بند نظارت 

دیده شده که اجرای آن ها جزء وظایف شورای شهر است.
به عنوان مثال نظارت بر حسن اجرای مصوبات شورای شهر یکی از این وظایف است. 
وقتی که لایحه و یا طرحی در صحن علنی شورا مصوب و برای اجرا به شهرداری ابلاغ 
شد، قطعاً باید شورا نسبت به حسن اجرای مصوبه نظارت داشته باشد و مسیر رسیدن این 
مصوبه را تا سرانجام موردنظر، به دقت دنبال کند. نظارت بر حسن اداره و حفظ سرمایه ها 
و دارایی های شهرداری هم یکی دیگر از وظایف شورای اسلامی شهر است که باید به دقت 

مورد نظارت قرار گیرد تا خدای نکرده لطمه ای به بیت المال وارد نشود.
به هر صورت در قانون برای شورا و شهردار اختیارات جداگانه ای دیده شده است؛ اما 
در برخی موارد قانون به شورا این اجازه را داده است که در جهت تسهیل امور برخی از 
اختیارات خود را به شهردار تفویض کند. معاملات و نظارت بر آن ها، خرید، فروش و اجاره 
که به نام شهر و شهرداری انجام می شود ازجمله مواردی است که شورا می تواند این وظایف 
را به شهردار تفویض اختیار نماید. شورای شهر در صورت صلاحدید به یک شهردار تا سقف 
یک مبلغی را برای انجام معاملات تفویض اختیار می کند و برای یک شهردار دیگر شاید 

مبلغ بالاتری را در نظر بگیرد که حتماً بر اساس صلاح شهر است.
تعامل شورا و شهرداری اگر بادید باز و بر اساس قوانین صورت بگیرد، قطعاً به نفع شهر 
و شهروندان خواهد بود و بروکراسی اداری را کاهش می دهد که همین مسئله باعث رضایت 
بیشتر مردم می شود. رضایت مردم یعنی اعتماد بیشتر آنان به مدیریت شهری که نتیجه 

این اعتماد، مشارکت آنان در اداره شهر و پیشبرد امور خواهد بود.
* استاد دانشگاه و عضو شورای اسلامی شهر قم

هشدار آیت ا... مکارم شیرازی: 

قبله اول مسلمانان در خطر است
 مسلمین بیدار شوند

آیت ا... ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید گفت: حملات رژیم صهیونیستی 
به مسجد الاقصی و تصمیم این رژیم به جداسازی زمانی و مکانی مسجد برای 

مسلمانان و یهودیان تبدیل به یک فاجعه شده است. 
به گزارش ایرنا، این مرجع تقلید روز یکشنبه در آغاز درس خارج فقه خود در مسجد 
اعظم قم بیان داشت: رژیم صهیونیستی هم چنین در تلاش است تا دیواری را بین مسجد 
برای جداسازی یهودیان و مسلمانان بکشد و این مقدمه ای برای اشغال مسجد الاقصی به 
عنوان قبله اول مسلمانان است. وی تاکید کرد: مسجد الاقصی به عنوان قبله اول مسلمانان 
درخطر است لذا مسلمانان باید بیدار شوند چرا که طرح شیطانی رژیم صهیونیستی برای 
تقسیم زمانی و مکانی مسجد الاقصی بین مسلمانان و یهودیان و بدنبال آن هجوم وحشیانه 

به نمازگزاران تبدیل به فاجعه بی سابقه ای شده است. 
آیت ا... مکارم شیرازی افزود: مسلمانان غیور فلسطین تصمیم گرفتند که تا پای جان در 
برابر اقدام اخیر رژیم صهیونیستی ایستاده و از این جنایت جلوگیری کنند و در این راه عده 

ای مجروح و عده ای به طرز وحشیانه ای دستگیر شدند. 
وی ادامه داد: وظیفه مسلمانان دنیاست که این ننگ و ذلت را بر خود نپذیرفته و اجازه 
ندهند صهیونیست های غاصب مسجد الاقصی به عنوان قبله اول آن ها را اشغال کنند و 

نباید مسلمانان فلسطین را تنها گذاشت. 
وی بیان داشت: گرچه برخی مراکز بین المللی و دولت های اسلامی فاجعه اخیر را 
محکوم کرده اند اما این این کافی نیست و همه مسلمانان، علما، دانشمندان، سیاستمداران 
و جوانان غیور باید به مسوولیت خود عمل کرده و با هر وسیله ممکن جوانان فلسطینی را 

یاری داده و جلوی فاجعه را بگیرند. 
این مرجع تقلید تاکید کرد: مسلمانان باید دشمن واقعی خود را شناخته و دست به 
دست او ندهند و بدانند این دشمن، تنها دشمن ملت فلسطین و ایران اسلامی نیست و 
هر گاه توان پیدا کند همه کشورهای اسلامی را اشغال کرده و همه مقدسات آن را بر باد 

می دهد. 
وی افزود: سکوت حامیان صهیونیست ها در برابر این جنایت هولناک تعجب آور نیست 
چرا که آن ها این رژیم جعلی را در قلب کشورهای اسلامی به منظور تضعیف مسلمانان و 

غارت منابع آن ها بوجود آورده اند و از جنایات آن ها حمایت می کنند. 
وی در پایان گفت: همه مسوولان در همه کشورهای اسلامی باید بیدار شوند و به وظیفه 

خود در این شرایط حساس عمل کنند. 
هفته گذشته مسجدالاقصی صحنه یورش و خشونت نظامیان صهیونیست بود که طی 

آن شمار زیادی فلسطینی توسط نظامیان صهیونیست زخمی و بازداشت شدند. 
رژیم اشغالگر قدس در قراردادی با اردن به عنوان تولیت مسجدالاقصی موافقت کرد 
که غیرمسلمانان وارد حریم این مسجد نشوند و یهودیان تنها اجازه حضور در مقابل دیوار 

غربی این مسجد را داشته باشند. 
طی ماه های گذشته مقام های رژیم صهیونیستی بارها درباره تقسیم زمانی و مکانی 
مسجدالاقصی سخنانی گفته اند و بیش از سه هفته است که بانوان فلسطینی در ساعت 

های مشخصی از روز اجازه ورود به این مسجد را ندارند.

آیت ا... سبحانی: 

هجمه علیه بحث روشن »تقلید« 
کینه توزانه است

آیت ا... سبحانی گفت: شما به دلیل کینه ای که نسبت به شیعه دارید و عینک 
بدبینی نسبت به مبانی ارزشی مکتب اهل بیت)ع( زدید، حاضر نیستید مباحث 

روشنی مانند تقلید را بپذیرید.
به گزارش خبرگزاری »حوزه«، این مرجع تقلید صبح دیروز در درس خارج فقه خود  
که در مسجد اعظم برگزار شد با انتقاد از سخنان کینه توزان، در خصوص مبانی ارزشی 
شیعه و قوانین اسلام مانند تقلید  اظهارداشت د: برخی به دلیل کینه ای که به مبانی شیعه 

دارند حاضر نیستند حتی مباحث روشنی مانند »باب تقلید« را بپذیرند.
آیت ا... سبحانی افزود: این گروه قوانین روشن تقلید را به تمسخر می گیرند و معتقدند 
تقلید از یک نفر امر عقلایی نیست. وی  اظهار داشت: باید به این افراد گفت، شما به دلیل 
کینه ای که نسبت به شیعه دارید و عینک بدبینی نسبت به مبانی ارزشی  مکتب اهل 

بیت)ع(  زده اید، حاضر نیستید مباحث روشنی مانند تقلید را بپذیرید.
آیت ا... سبحانی گفت: تقلید دو معنا دارد، یک معنای آن عرفی است و چنانچه کسی بر 
اساس عرف بدون فکر و اندیشه از کاری که دیگران انجام می دهند تبعیت کند که در شرع 

مقدس این گونه تقلید حرام است.
وی  گفت: تقلید معنای دومی نیز دارد و آن این است یک نفر  با مراجعه به اهل فن و 
عالم دینی مسایل و مباحث دینی خود را بر اساس تشخیص او انجام می دهد مانند مراجعه 

مریض به پزشک و جاهل به عالم.
این مرجع تقلید اظهار داشت: تقلید در مبانی شیعه به این معنا می باشد و احدی نگفته 

این نوع تقلید اشکال دارد و این امر تمسخر کردن ندارد.
وی با بیان این که این گروه نادان  تقلید را از ماده »قّلاده« می دانند که آن را به گردن 
سگ می اندازند افزود: تقلید از ماده »قلاده« نیست، بلکه از ماده قِلاده است و قِلاده نیز به 
معنای زیوری است که گردن عروس می اندازند و به عبارت دیگر، اسلام مسئولیت دینی را  
به گردن مجتهد جامع الشرایط انداخته است، بنابراین با مشخص شدن این موضوع سخنان 

این گروه احمقانه و از روی نادانی است و نباید به اینگونه حرفا توجهی کرد.

حوادث
رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم اعلام کرد:

 سرعت غیرمجاز با 52 درصد
 بیشترین علل تصادفات در قم

رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم گفت: بیشترین علل تصادفات 
در 5 ماه نخست سال سرعت غیرمجاز به جلو با 52 درصد در استان قم می 

باشد.

سرهنگ اردشیر جمشیدی راد، افزود: عدم توجه به جلو با 48 درصد، واژگونی و خروج 
از جاده با 42 درصد و خواب آلودگی 40 درصد از تصادفات در استان را تشکیل می دهد.

وی افزود: بیشترین ساعات تصادفات در 14 الی 22 شامل 42 درصد گزارش شده است 
همچنین در ایام پنجشنبه و جمعه 37 درصد از تصادفات رخ داده است.

رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم در ادامه، در مورد تصادفات در 5 ماه 
نخست سال جاری گفت: در این مدت مجموع تصادفات 3 درصد و تصادفات خسارتی 20 

درصد کاهش داشته است.
ضرورت توجه به نکات ایمنی در روزهای پایانی شهریور

جمشیدی راد با تاکید بر ضرورت توجه به نکات ایمنی و راهنمایی و رانندگی در 
روزهای پایانی شهریور ماه عنوان کرد: با وجود حجم بالای مسافرت ها در چند روز پایانی 
شهریور ماه و بار ترافیکی سنگین در محورها و افزایش تصادفات منجر به واژگونی خودرو 
در سطح محورها توصیه می شود رانندگان برای حفظ جان خود و دیگران به مقررات و 

توصیه ها توجه نمایند.
رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم افزود: در این باره به طور جدی توصیه 
می شود رانندگان با سرعت مطمئن در محورها و جاده ها حرکت نمایند تا تا با کنترل به 

موقع خودرو از بروز تصادف جلوگیری شود.
وی خاطرنشان کرد: شرایط جوی در روزهای پایانی شهریور ماه بارانی و توام با 
رگبار پیش بینی شده است که در چنین شرایط جوی باید ایمنی خودرو و توجه به 
نکات راهنمایی و رانندگی با توجه به شلوغی جاده ها بیش از هر زمان دیگری مورد 

تاکید باشد.
جمشیدی راد گفت: خواب آلودگی یکی از عوامل مهم در بروز تصادفات منجر به فوت 
است از این رو از رانندگان عزیز در حین سفر تقاضا می شود بالاجبار در دو ساعت به مدت 
ده تا 15 دقیقه در پارکینگ ها و فضاهای مناسب بین راهی به استراحت بپردازند و از 

حرکت در هنگام خواب آلودگی پرهیز کنند.
وی ادامه داد: استفاده از کمربندی ایمنی می تواند جان سرنشینان را در تصادف نجات 
دهد در این زمینه با افراد خاطی که کمربندهای خود را در محورها نمی بندند و به راحتی 

با جان خود و سرنشینان بازی می کنند برخورد قانونی خواهد شد.
رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم تصریح کرد: یکی از آسیب های جدی 
و از عوامل مهم در تصادفات، مکالمه با تلفن همراه است که منجر به حواس پرستی و از 
دست دادن تمرکز بر رانندگی و کنترل مسیر خواهد شد که در بسیاری از تصادفات نقش 

مهمی داشته است.
وی خاطرنشان کرد: توصیه می شود برای حفظ ایمنی بیشتر حدالامکان از تردد در 
محورها و جاده ها در ساعات شب پرهیز شود و جدا در محورهایی که فاقد روسنایی است 

به هیچ عنوان تردد نشود.
جمشیدی راد تاکید کرد: رعایت قوانین و مقررات برای حفظ جان افراد است و متاسفانه 
بسیاری از تصادفات تنها به دلیل بی توجهی به مقرراتی است که زمینه ساز ایجاد انظباط و 

نظم در جهت جلوگیری از فاجعه تصادف است.

رئیس پلیس آگاهی استان قم:

دوربین مداربسته دست سارقان 
80 تلفن همراه را رو کرد

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم از شناسایی و دستگیری دو 
سارق مغازه موبایل فروشی خبر داد و گفت: متهمان 80 دستگاه تلفن همراه را از 

این مغازه سرقت کرده بودند.
سرهنگ مهدی قدمی در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارکرد: در پی 
وقوع سرقت از مغازه موبایل فروشی و به سرقت رفتن 80 دستگاه موبایل به ارزش تقریبی 
900 میلیون ریال و وصول پرونده به پلیس آگاهی استان تحقیقات مأموران در این زمینه 

آغاز شد.
به گفته وی در ادامه با توجه به اینکه مغازه مذکور مجهز به دوربین مداربسته بود تصاویر 

بازبینی و هر دو سارق شناسایی شدند. 
سرهنگ قدمی افزود: در ادامه با بررسی های صورت گرفته توسط کارآگاهان هر دو 
متهم در یک عملیات غافلگیرانه دستگیر شدند و در بازرسی از مخفیگاه شان،30 دستگاه 

گوشی مسروقه کشف و تحویل مالباخته شد. 
سرهنگ قدمی با اشاره به شناسایی و دستگیری سه نفر مالخر در این رابطه، گفت: 
متهمان در تحقیقات تکمیلی صراحتاً به بزه ارتکابی اعتراف و نهایتاً با قرار قانونی مناسب 

روانه زندان شدند.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم اعلام کرد:

20 کیلو تریاک در تاج خودرو کامیون
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی استان قم از کشف 20 
کیلوگرم تریاک در نتیجه بازرسی از یک دستگاه کامیون در عوارضی سلفچگان 

-ساوه خبر داد.
سرهنگ غلام عباس بلفکه در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس با اعلام این خبر 
افزود: مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی استان قم با انجام اقدامات 
اطلاعاتی، یک قاچاقچی را که قصد داشت مقدار قابل توجهی مواد مخدر تریاک را از یکی 

از استان های جنوبی به قم منتقل کند شناسایی کردند.
وی اضافه کرد: در ادامه با تجزیه و تحلیل اطلاعات حاصله و کنترل محورهای ورودی از 
سمت دلیجان خودروی کامیون بنز در عوارضی سلفچگان -ساوه شناسایی و راننده خودرو 

مذکور دستگیر شد.
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم گفت: طی بازرسی از خودرو از لابلای 
چادر داخل تاج کامیون بیش از 20 کیلوگرم تریاک در قالب 2 بسته باندرول شده 

کشف شد.
وی گفت: پس از کشف مواد مخدر راننده اذعان کرد قرار است مواد مخدر را به فردی 
تحویل دهد لذا با گذاشتن قرار صوری نامبرده در اتوبان سلفچگان -ساوه با یک دستگاه 

خودروی پژو 405 شناسایی و بلافاصله وی نیز دستگیر شد.
سرهنگ بلفکه افزود: در نهایت متهمان به انضمام پرونده متشلکه جهت سیر مراحل 

قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

مدیرکل دامپزشکی استان قم خبرداد:

فعالیت 20 اکیپ بازرسی بهداشتی 
درروزعید قربان در قم

مدیرکل دامپزشکی استان قم گفت: 20 اکیپ بازرسی بهداشتی شامل 5 
اکیپ ثابت و 15 اکیپ سیار در سطح شهر قم و بخش های تابعه با استفاده از 
توان 39 نفر کار شناس دامپزشکی به همراه ناظر ذبح شرعی در روز عید قربان 

در سطح شهر حضور فعال دارند.
مهدی رفیعی در گفت و گو با تسنیم، با اشاره به فرارسیدن عید سعید قربان اظهار داشت: 
اداره کل دامپزشکی استان قم در راستای نظارت بهداشتی و پیشگیری از انتقال بیماری ها از 

دام به انسان در روز عید قربان از تمامی امکانات خود بهره می گیرد.
مدیرکل دامپزشکی استان قم افزود: در روز عید قربان کار شناسان بهداشت این اداره از 
ساعت 6 صبح تا 13 بعد از ظهر توسط 20 اکیپ بازرسی بهداشتی شامل 5 اکیپ ثابت 
و 15 اکیپ سیار در سطح شهر قم و بخش های تابعه با استفاده از توان 39 نفر کار شناس 

دامپزشکی به همراه ناظر ذبح شرعی حضور فعال دارند.
وی خاطر نشان کرد: کار شناسان بهداشت این اداره کل از ساعت 6 صبح در کشتارگاه 
دام شهرداری حضور داشته و نسبت به معاینه و نظارت بهداشتی بر دام های قربانی اقدام 

می کنند.
رفیعی عنوان کرد: تمام خدمات دامپزشکی رایگان است و شماره تلفن 1512 این اداره 

کل آماده پاسخگویی به همشهریان است.
مدیرکل دامپزشکی استان قم افزود: از همه شهروندان تقاضا می شود برای حفظ 
سلامتی خود و جلوگیری از مخاطرات بهداشتی از ذبح دام در معابر خودداری و 
اداره کل ذبح  این  تا تحت نظارت بهداشتی  دام های خود را به کشتارگاه منتقل 

صورت گیرد.

ایجاد  خبر  اعلام  با  قم  شهردار 
کمیته فرهنگ شهروندی از اجرای 9 
برنامه به مناسبت هفته دفاع مقدس در 

قم خبر داد.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد گفت: 
اصلی  وظیفه  شهروندی  فرهنگ  کمیته 
سازمان فرهنگی تفریحی شهرداری است 
و ایده های فرهنگی در این کمیته بررسی 

و اجرایی می شوند. وی اظهار کرد: بایستی 
مهندسی فرهنگی را شکل دهیم و دست 
گرمی  به  هم  را  عرصه  این  فعالان  همه 
می فشاریم. سقائیان نژاد عنوان کرد: سازمان 
فرهنگی ورزشی در مناسبت های مختلف 
مانند وفات و شهادت ها و جشن های ائمه و 
شادی ها باید چهره شهر را متناسب با این 
روزها تزئین کند و الان هم در آستانه دهه 

ولایت و اعیاد قربان و غدیر هستیم که نیازمند 
تلاش بیشتر در این زمینه هستیم. وی ادامه 
برنامه دفاع  داد: در هفته دفاع مقدس 9 
مقدسی از سوی سازمان فرهنگی تفریحی 
اجرا خواهد شد. وی با اشاره به اجرای پروژه 
مرجعیت گفت: دو فاز این پروژه تا پایان سال 
94 تحویل شهر می شود و مابقی نیز نیمه اول 
سال 95 به بهره برداری خواهد رسید. شهردار 

قم تصریح کرد: 53 اقدام شهری در طول 
سه ماه مدیریت بنده صورت گرفته است و 
یکی از کارهای ضروری خاتمه پروژه هایی 
است که در سفر رهبری به قم مصوب شده 
است. شهردار قم همچنین از همدلی میان 
شورای شهر و شهرداری خبر داد و افزود: باید 
با همکاری و همدلی با یکدیگر امور شهر را به 

خوبی مدیریت کنیم.

قم  استان  امداد  کمیته  کل  مدیر 
سنت حسنه قربانی را فقط مخصوص 
حجاج ندانست و از مردم نیکوکار و خیر 
خواست که در تهیه و توزیع گوشت 

قربانی برای نیازمندان مشارکت کنند.
عبدا... جلالی عید سعید قربان را یکی 
از روزهای ارزشی و پر محتوا و معنوی برای 
مسلمانان دانست و گفت : یکی از اقدامات 
مهم که برای حجاج تمتع و سایر مردم 
صورت می گیرد و یک سنت حسنه در 
جوامع اسلامی است قربانی کردن می باشد.

وی با تاکید بر اینکه قربانی کردن فقط 
مخصوص حجاج نمی باشد به آموزه های 
امیر  حضرت   : گفت  و  کرد  اشاره  دینی 
مومنان علی )ع( در روایتی اهمیت قربانی 
کردن را بسیار زیبا بیان می کند به گونه ای 
که می فرمایند : اگر مردم می دانستند در 
قربانی کردن چه پاداشی وجود دارد قرض 

می گرفتند و قربانی می کردند.
جلالی افزود : با توجه به اینکه مردم 
عزیز اغلب این فریضه را انجام می دهند 
اولی این است که این گوشتها به دست 
فقرا و نیازمندان برسد و انتظار ما از مردم 
این است که در مرحله اول به فقرای فامیل 
و اقوام و پس از آن به همسایگان و افراد 
نیازمندی که خودشان شناسایی کرده اند 
برسانند و در صورتی که کسی را ندارند یا 
نمی شناسند و یا پرداخت بخشی از وجه 
قربانی در توانشانشان می باشد می توانند از 
طریق کمیته امداد نذورات خود را به دست 

نیازمندان واقعی شهر خود برسانند.
امداد  کمیته  اصلی  هدف  جلالی   
خرید  برای  مردمی  کمکهای  تجمیع  را 
هدفمند  و  قربانی  ساماندهی  و  گوسفند 
کردن توزیع گوشتهای قربانی عنوان کرد 
و گفت : امسال 80 نفر از امدادگران برنامه 

بسته بندی بهداشتی این گوشتها را به عهده 
دارند. مدیر کل کمیته امداد از خرید 300 
برای  از محل کمکهای مردمی  دام  راس 
قربانی خبر داد و گفت : با توجه به سابقه 
بسیار خوب سال گذشته ، این گوشتها در 
بسته های یک و نیم کیلوئی بصورت کاملا 
بهداشتی و نظارت شده تهیه و درب منازل 
مددجویان و یا نزدیکترین نقطه به محل 

سکونتشان به ایشان تحویل خواهد شد.
وی تاکید کرد محل جمع آوری وجوه 
نقد یا تحویل دام زنده در سطح شهر در 
پایگاههای تعیین شده در اطراف مصلی 

های نماز عید سعید قربان می باشد.
تقدیر مردم  و  جلالی ضمن تحسین 
نیکوکار قم افزود : در سال گذشته و در روز 
عید سعید قربان ، مردم قم یک میلیارد و 
900 میلیون ریال برای قربانی به کمیته 
کمک  حمایت  تحت  نیازمندان  و  امداد 

کردند.
مدیر کل کمیته امداد امام خمینی )ره( 
استان قم گفت : مردم نیکوکار و خیر می 
توانند نذورات و وجوه قربانی خود را به  شماره 
حسابهای 13226235/27 جام بانک ملت 
کارت 6104337770116398  با شماره 
و    9999972 شناسه  کد  با 
ملی  بانک  سیبای   0170007000004
کارت 6037991199520952  با شماره 
با کد شناسه 9999972 و شماره حساب 
21063634706001 سپهر بانک صادرات 
با شماره کارت 6037691990048993 با 

کد شناسه 9999972 واریز نمایند.
سامانه  اندازی  راه  از  همچنین  وی 
USSD در استان خبر داد و گفت: امکان 
واریز وجوه  با شماره گیری # 777 * 741 * 
نیز از طریق تلفن همراه برای خیرین فراهم 

گردیده است.

آب  شرکت  برداری  بهره  معاون 
وجود  با  گفت:  قم  استان  فاضلاب  و 
بحرانی بودن منابع آب کشور، ایران 
از نظر  جزو 22 کشور پرمصرف دنیا 

سرانه مصرف آب قرار دارد.
مهدی نظرزاده در مراسم اختتامیه طرح 
نشاط و تعالی پایگاه مقاومت بسیج نسیبه با 
اشاره به وضعیت بحرانی آب در کشور گفت: 
متاسفانه با وجود وضعیت بحرانی منابع آب، 
ایران جزو 22 کشور پر مصرف دنیا از نظر 

سرانه مصرف آب قرار دارد. 
وی با اشاره به اینکه متوسط 30 ساله 
قم 163میلیمتر  استان  سالیانه  بارندگی 
معادل  میزان  این  داشت:  اظهار  است، 
65درصد بارش متوسط کشور، 22درصد 
بارش متوسط قاره آسیا و 20درصد بارش 

متوسط جهان می باشد.
معاون بهره برداری شرکت آب و فاضلاب 
استان قم با بیان اینکه سرانه منابع تجدید 
پذیر استان کمتر از 500 مترمکعب در سال 
است، تصریح کرد: در اکثر سفره های آب 

زیرزمینی موجود، افت سطح آب و کاهش 
کیفیت آب به یک پدیده دائمی و مستمر 
تبدیل شده، به گونه ای که میانگین افت 
سطح ایستایی در استان حدود 1 متر و در 

بعضی نقاط به 2 متر در سال نیز می رسد.
وی همچنین سرانه مصرف خانگی آب 
در قم را حدود 160 لیتر در روز اعلام کرد 

و این میزان را بالاتر از استانداردها دانست.

درفشان ها راهی کم هزینه در کاهش 
مصرف آب 

نظرزاده در ادامه به تشریح روش های 
مدیریت مصرف آب پرداخت و گفت: اصلاح 
قوانین و مقررارت از جمله قیمت گذاری 
تجهیزات  و  تاسیسات  اصلاح  واقعی آب، 
از جمله بازچرخانی آب، ترویج استفاده از 
تجهیزات کاهنده مصرف، آموزش همگانی 

جمله  از  فرهنگی  اقدامات  مجموعه  و 
برنامه های مدیریت مصرف آب است.

وی مصرف آب و سوخت کمتر، حفاظت 
از محیط زیست، منافع کلان اقتصادی برای 
کشور و صرفه جویی در هزینه خانواده را از 
جمله مزایای استفاده از قطعات کم مصرف 
آب برشمرد و اظهار داشت: ساده ترین و 
اثربخش ترین و همچنین کم هزینه ترین 
کار در راستای کاهش مصرف آب تعویض 
به  شیرآلات  نمودن  مجهز  و  سرشیرها 
درفشان های کاهنده مصرف است. معاون 
بهره برداری شرکت آب و فاضلاب استان 
قم با بیان اینکه حدود30 درصد کل مصارف 
خانگی مربوط به مصارف حمام است، گفت: 
سردوش های معمولی، آبی بیشتراز نیاز 
از  استفاده  با  واقعی تحویل می دهند که 
سردوش های کم مصرف به میزان زیادی 

در مصرف آب صرفه جویی انجام می شود.
مراسم  این  ادامه  در  می شود  یادآور 
نمایشی با حضور هنرمندان صدا و سیما 
با موضوع اهمیت آب و مدیریت مصرف به 

روی صحنه رفت.

شهردار قم عنوان کرد:

 انجام 53 اقدام شهری طی سه ماه 

مدیر کل کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم خواستار شد:

مشارکت مردم در تهیه و توزیع گوشت قربانی برای نیازمندان 

از سوی معاون بهره برداری شرکت آب و فاضلاب استان مطرح شد

هشدار نسبت به سرانه بالای مصرف  خانگی آب در قم

مدیر عامل سازمان پارك ها و فضای 
سبز شهرداری قم از آمادگی کامل شهر 
تحصیلی  سال  آغاز  از  استقبال  برای 

جدید خبر داد.
پیام جوادیان با اشاره به اقدامات صورت 
برای  شهر  سازی  آماده  راستای  در  گرفته 
تحصیلی  آغاز سال  و  مهر  ماه  از  استقبال 
گفت: دستورالعمل 15 بندی به مناطق هشت 
گانه ابلاغ شده تا در زمینه افزایش کیفیت 
و شادابی فضای سبز قم اقدامات لازم انجام 
بگیرد. مدیر عامل سازمان پارك ها و فضای سبز 
شهرداری قم با بیان اینکه اگر تا کنون در شهر 
مواردی رعایت می شد می توانستیم فضای 
سبز بهتری داشته باشیم، عنوان کرد: اقداماتی 

نظیر شستشوی درختان که در فضای سبز شهری بسیار 
مهم است مطرح شده چون گرد و غبار و دود ماشین ها بر 
روی برگ ها می نشینند و روزنه ها را پوشش می دهند و این 
مسئله موجب بروز آفات و در نتیجه از بین رفتن درختان 
می شود. وی افزود: از این رو نخستین اقدام دستور العمل 

شستشوی درختان با دستگاه ها و مواد شوینده مخصوص 
بوده است به ویژه درختان کاج که از دور شاداب به نظر 
نمی رسند در حالی که اگر به آنها رسیدگی شود ظاهر زیبایی 

خواهند داشت.
جوادیان به بحث نظافت پارك ها اشاره و خاطرنشان کرد: 
بحث نظافت پارك ها یکی دیگر از دستوالعمل ها است که مقرر 

شده انجام شود. مدیر عامل سازمان پارك ها و 
فضای سبز شهرداری قم با بیان اینکه هماهنگ 
شده تا تعدادی گل خریداری و برای مهر ماه 
کاشته شود بیان کرد: هرس درختانی نظیر 
اکالیپتوس و قطع یك سری درختان خشك و 
آلوده که خطر آفرین است و لکه گیری چمن ها 
با روش علمی از دیگر موارد مطرح شده است. 
وی با اشاره به دیگر بند های دستورالعمل 15 
موردی برای استقبال از مهر تصریح کرد: کاشت 
چمن مقاوم که با آب و هوای قم سازش بهتری 
داشته باشد، نظافت و شستشوی سرویس های 
درختکاری،  جداول،  رنگ آمیزی  بهداشتی، 
را  مدارس  رنگ آمیزی  و  باغچه ها  بهسازی 

می توان از جمله اقدامات مورد توجه ذکر کرد.
جوادیان با بیان اینکه باید در راستای بازگشایی مدارس 
و هفته دفاع مقدس شهر چهره  ویژه ای داشته باشد گفت: 
این اقدامات در راستای استقبال از ماه و هفته دفاع مقدس 
انجام می گیرد و اگر همه وظیفه خود را به خوبی انجام دهند 
می توانیم شاهد فضای سبزی با نشاط در ابتدای مهر باشیم.

جانشین رئیس  پلیس راهور ناجا از 
افزایش آمار تصادفات رانندگی در سه 
روز گذشته خبر  داد و گفت: در طی این 
سه روز هزار و 300 فقره تصادف فوتی 
و جرحی در سطح کشور رخ  داده است 
که متاسفانه 100 نفر از هموطنان در این 

سوانح در صحنه جان باخته اند. 
سردار موسی امیری صبح روزگذشته در 
حاشیه رزمایش پلیس راهور قم  در محل 
عوارضی قم تهران برگزار شد، با اشاره به نقش 
بسیار مهم سیستم های هوشمند در کنترل و 
کاهش تخلفات و سوانح رانندگی، اظهار کرد: 
در حال حاضر 400 دوربین کنترل تخلفات 
در 5 هزار کیلومتر، محورهای برون شهری و 

درون شهری را زیر پوشش دارد که امیدواریم گسترش این 
دوربین ها را در کلانشهرها و شهرهای کوچک نیز بزودی 
شاهد باشیم. جانشین رئیس پلیس راهور ناجا از راه اندازی 
هزار و 800 دوربین جدید در وسعت 30 هزار کیلومتر از 
محورهای دیگر کشور در آینده ای نزدیک خبر داد و افزود: 
در مجموع از طریق این سیستم هفت تخلف مهم در داخل 
شهر همچون سرعت غیر مجاز، عبور از چراغ قرمز، عبور از 
طرح ترافیک، تجاوز به خطوط عابر پیاده و... کنترل می شود.

وی سرعت غیر مجاز و نپرداختن عوارض جاده ها را دو 
تخلف در کنترل دوربین های محورهای برون شهری عنوان 

کرد و گفت: از امروز برای نخستین بار در کشور ثبت تخلف 
انحراف به چپ و سبقت ممنوع نیز به صورت رسمی از طریق 
این دوربین ها در محورهای مواصلاتی راه اندازی شده است 
که در حال حاضر این طرح در دو محور هراز و چالوس اجرا 
شده و در آینده ای نزدیک و با نصب نرم افزارهای لازم در 

سطح کشور این ثبت تخلف را نیز شاهد خواهیم بود.
امیری با بیان اینکه 28 درصد تخلفات مجموع کشور 
با استفاده از این دوربین ها به ثبت می رسد اضافه کرد: 52 
درصد تخلفات ثبت شده توسط دوربین ها مربوط به سرعت 
غیر مجاز است. جانشین رئیس پلیس راهور ناجا ادامه داد: 
سهم کنترل و ثبت تخلفات از طریق سیستم های هوشمند 

در شهرها 65 درصد و در خارج شهرها 35 
درصد است. وی با بیان اینکه کنترل تخلفات، 
کنترل و کاهش سوانح رانندگی را به دنبال 
خواهد داشت، افزود: همه ساله در دو دوره ایام 
نوروز و روزهای پایانی تابستان به دلیل ازدیاد 
سفرهای برون شهری، طرح ویژه برای کاهش 
تخلفات و سوانح رانندگی اجرا می شود.  امیری 
از افزایش آمار تصادفات رانندگی در سه روز 
گذشته خبر داد و ابراز کرد: در طی این سه 
روز هزار و 300 فقره تصادف فوتی و جرحی 
در سطح کشور رخ داده است که متاسفانه 100 
هموطن در این سوانح در صحنه جان باخته اند 
که این روند افزایش به هیچ عنوان قابل قبول 
نیست. وی واژگونی خودرو بر اثر خستگی و 
خواب آلودگی و سرعت غیرمجاز را علت اصلی این تصادفات 
عنوان کرد و افزود: امیدواریم هموطنان عزیز با رعایت قوانین 
راهنمایی و رانندگی و توجه به هشدارها همچون رانندگی 
نکردن در مواقع خستگی و استراحت کردن در رانندگی های 
طولانی از بروز حوادث تاسف بار جلوگیری کنند. جانشین 
رئیس پلیس راهور ناجا در خصوص قانون جریمه شدن 
عابران متخلف و معضل تخلفات موتورسواران بیان کرد: با 
توجه به اینکه بیش از 20 درصد تصادفات سهم عابران است، 
با وجود قوانین در این خصوص، ساز و کاری برای اعمال 

قانون نداریم.

با هدف افزایش کیفیت و شادابی فضای سبز قم صورت گرفت:

 ابلاغ دستورالعمل 15 بندی به مناطق هشت گانه شهرداری قم

جانشین رئیس  پلیس راهور ناجا  در قم خبر داد:

فوت 100 هموطن در حوادث ترافیکی سه روز گذشته

سرمقاله

اخبار

نعمت ا... عواطف رستمی*

 رییس اسناد پزشکی  میدیریت 
قم  استان  اجتماعی  تامین  درمان 
شدگان  بیمه  مراجعه  هزینه  گفت: 
تحت پوشش تامین اجتماعی در سه 
ماهه نخست امسال ، بیش از 433 

میلیارد ریال شده است. 
دکتر علیرضا کرخی با اعلام این خبر 
اظهارداشت : بیمه شدگان تامین اجتماعی 
قم با مراجعه به  800 مرکز  کلینیکی 
انجام  برای  قرارداد  طرف  وپاراکلینیکی 
درمان خود بیش از یک میلیون 332 هزار 
بار مراجعه نموده اند که پرداخت هزینه ای 

بالغ بر 433 میلیارد ریال  از هزینه ها ،سهم  
تامین اجتماعی می باشد.

میدیریت  پزشکی   اسناد  رییس 
درمان تامین اجتماعی استان قم با اشاره 
به مراجعه بیش از 5 میلیون و731 بار 
درمانی  مراکز  به  شدگان  بیمه  مراجعه 
طرف قرارداد  استان قم در سال گذشته 
اظهار داشت: بیش از 140 میلیارد تومان 
به عنوان سهم تامین اجتماعی در بخش 
درمان غیر مستقیم   برای درمان بیمه 
شدگان تحت پوشش  به مراکز طرف قرار 

داد  شده است .

های  پرونده  تعداد  کرخی  دکتر 
رسیدگی شده در بخش بستری را  در 
ونسخ  هزار   از 60  بیش  گذشته  سال 
سرپایی را بیش از 5 میلیون مورد اعلام 
ماهه نخست  کرد در حالی که در سه 
امسال در بخش بستری 15 هزار پرونده 
ودر بخش سرپایی بیش از یک میلیون 
317 هزار نسخه برای رسیدگی به اسناد 

پزشکی ارسال شده است.
وی در ادامه افزود : در سال گذشته 
هزینه میانگین هر پرونده در بخش بستری 
یک میلیون تومان  ولی در سال جدید تا 

کنون به طور میانگین یک میلیون 300 
هزار تومان شده است.

رییس اسناد پزشکی  میدیریت درمان 
تامین اجتماعی استان قم در ادامه خاطر 
نشان کرد: بعد از برون سپاری خدمات 
پذیرش نسخ وپروندهای بخش خسارت 
کارگزاری  به  پزشکی    اسناد  متفرقه 
ها  برای افزایش دسترسی بیمه شدگان 
،شاهد کاهش مراجعه حضوری به دفتر 
اسناد پزشکی هستیم که امیدواریم  با 
گسترش برنامه ها در این زمینه شاهد 

افزایش رضایتمندی مراجعین باشیم.

در سه ماهه نخست امسال صورت گرفت:

433 میلیارد هزینه بیمه شدگان  تامین اجتماعی در قم



3 اقتصادی

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب کشور؛
اصرار وزارت نیرو بر گران شدن آب

در ادامه تاکید مسئولان وزارت نیرو بر افزایش قیمت آب، مدیرعامل شرکت 
آب و فاضلاب کشور نیز با اشاره به دریافت فقط یک سوم قیمت تمام شده 

آب از محل تعرفه ها تصریح کرد: افزایش تعرفه ها باید قانونی شود.
 حمیدرضا جانباز با اشاره به اینکه پیش از این ردیفی برای خرید تضمینی آب از 
بخش خصوصی در برنامه چهارم وجود داشت و در برنامه پنجم استمرار پیدا کرد، 
افزود: ما با استفاده از قانون رفع موانع تولید و قانونی که الحاق می شود به قانون 
مقررات مالی دولت، خرید تضمینی آب و پساب را از سرمایه گذاران بخش خصوصی 

دائمی کردیم.
 وی مقدار سرمایه فعلی برای خرید تضمینی از بخش خصوصی را 400 میلیارد تومان 
دانست و افزود: حجم بودجه قانون خرید تضمینی دائمی را در بودجه سال آینده و قانون 

برنامه ششم درج خواهیم کرد. 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب کشور با اشاره به اینکه قیمت خرید تضمینی از 
مبنای  قیمت درمناقصات سرمایه گذاران و در مدل مالی تعیین می شود، گفت: تصویب 
این قانون اطمینان سرمایه گذاران بخش خصوصی را بیشتر می کند و سبب افزایش 

سرعت اجرای طرح ها می شود.
 مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب کشور  همچنین  در مراسم امضای قراردادهای 
سرمایه گذاری در بخش آب و فاضلاب که بین وزارت نیرو و بخش خصوصی انجام شد 
، گفت : خودگردان کردن طرح های احداث شده ازجانب بخش خصوصی از اهداف 
شرکت آب و فاضلاب کشور بود که به دلیل  تغییر نیافتن تعرفه های تکلیفی آب،  این 

هدف محقق نشد.
 حمیدرضا جانباز  با اشاره به اینکه برای استمرار در قراردادهای سرمایه گذاری بخش 
خصوصی ، بازنگری در قراردادها انجام شده است افزود: دائمی شدن خرید تضمینی آب 

از نتایج خوب ایجاد شده در قانون الحاقی درپی این بازنگری هاست.
 وی با اشاره به دریافت فقط یک سوم قیمت تمام شده آب از محل تعرفه ها تصریح 

کرد: افزایش تعرفه ها باید قانونی شود.
 مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور مشکلات استفاده از ظرفیتهای 
صندوق توسعه ملی را از دیگر معضلات سرمایه گذاری در بخش آب و فاضلاب کشور 
دانست وگفت: دراین باره باید در برنامه ششم و همچنین بودجه 95 پیشنهاد کمک به 

سرمایه گذاران داده شود.
 جانباز افزود: واگذاری طرح ها به بخش خصوصی تسهیل شد که این تکلیف قانونی را 
نمایندگان مجلس تصویب کردند؛ بر اساس آن طرح ههای فاضلاب از طریق واگذاری  

پساب به بخش خصوصی تکمیل می شود.
 وی تصریح کرد: هم اکنون تعدادی از طرح ها به علت تعامل نداشتن بانکها و صندوق 

توسعه ملی دچار رکود شده است که این مشکل باید برطرف شود.

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,078,000یک مثقال طلا

941,410یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,170,000سکه بهار آزاد ی

9,170,000سکه امامی

4,640,000نیم سکه

2,550,000ربع  سکه

1,710,000سکه یک گرمی

قیمت نمایندگینام خود رو

 20636,900,000 تیپ 5

 206SD37,231,000وی 8

GLX 405 28,881,000پژو 

SLX 405 30,044,000پژو 

ELX 38,937,000پژو پارس 

 34,327,000پژو پارس سال

E2 90 361,470,000تند ر 

LX 33,232,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 29,200,000سمند 

LX EF7 29,200,000سمند 

ELX 36,100,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 76,650,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,350,000سایپا 111

 20,100,000سایپا 131

 198,000,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت نمایندگینام خود رو

315 MVM 39,210,000 

530 MVM 38,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X33 73,660,000 جد ید اتومات

 MVM11022,410,000 چهار سیلند ر

گزارش/زهرا علي اکبري

ا کنون پنجاه و پنج مرحله یارانه 45هزار و 500 توماني به هر 
ایراني واریز شده است . بررسی ها نشان می دهد با احتساب 
این مرحله میزان توزیع یارانه نقدی به 85 میلیارد دلار بالغ 

خواهد شد. 
 به این ترتیب هر ایراني از ابتداي اجراي این طرح تا کنون 2 میلیون 
و 457 هزار تومان در قالب یارانه از دولت دریافت کرده است . با 
احتساب یارانه شهریور دریافتی هر ایرانی به 2 میلیون و 502 هزار 
و 500 تومان می رسد. با در نظر گرفتن متوسط نرخ دلار در 5 سال 
گذشته ، یعني از ابتداي اجراي هدفمندي یارانه ها تا کنون دریافتي هر 
ایراني بالغ بر 1107 دلار مي شود .این رقم با توجه به متوسط قیمت 
دلار در 5 سال گذشته حاصل شده است .  بر اساس این گزارش بیش 
از 190 هزار میلیارد تومان در قالب یارانه نقدي از آذر ماه سال 1389 
تا کنون توزیع شده است .شهریور ماه نیز چیزی در حدود 3 هزار و 
سیصد میلیارد تومان در قالب هدفمندی یارانه ها میان مردم توزیع شد 
.  به موجب ارزیابی های صورت گرفته متوسط قیمت دلار در 5 سال 
گذشته در حدود 2260 تومان بوده است . بیش از 193 هزار میلیارد 
تومانی که در 5 سال گذشته توزیع شده است  با 85 میلیارد دلار در 

این دوره زمانی برابری می کند. 
  ایران در شرایطي به استقبال پنجمین سالگرد اجراي قانون 
هدفمندي یارانه ها مي رود که پیش از این قرار بود این طرح ظرف 5 
سال به پایان برسد اما اظهارات مقامات دولتي حکایت از تداوم اجراي 
این طرح در قالب برنامه ششم توسعه دارد .بسیاری از اهداف پیش 
بینی شده در قانون هدفمندی یارانه ها به دلیل سنگینی کفه پرداخت 
نقدی محقق نشده است . تزریق این میزان نقدینگی به جامعه در سال 
های مذکور سبب شد تورم بالای 35 درصد نیز خودنمایی کند . هر 
چند دولت یازدهم با اتخاذ تدابیری توانست نرخ تورم را به محدوده 15 

درصدی بکشاند اما باز سنگین توزیع ماهانه بیش از یک میلیارد دلار 
پول نقد میان مردم اقتصاد را از چالاکی دور کرده است. 

 بر اساس این گزارش در شرایطي مردم نزدیک به 85 میلیارد 
دلار پول نقد از دولت دریافت کردند که ظرف سه سال اخیر بحران 
اقتصاد ایران کمبود نقدینگي و اعتبارات ، به دلیل کاهش قابل توجه 

درآمدهاي نفتي در اثر تشدید تحریم هاست .  بسیاری از کارشناسان 
معتقدند این حجم از نقدینگی که بی هدف میان 76 میلیون ایرانی 
توزیع می شود ، هنوز تاثیرات مخرب خود را به طور کامل نشان نداده 
است . آنها معتقدند که این نقدینگی مانند سیلی ویرانگر به هر بخش از 
اقتصاد ایران سرازیر شود ، خرابی های فراوانی به بار خواهد اورد . تجربه 

سرازیر شدن بخشی از این نقدینگی به بازار طلا و سکه در سال 90 تا 
اولین ماه های سال 92 سبب شد قیمت سکه تا بالاتر از یک میلیون 
و پانصد هزار تومان نیز افزایش پیدا کند . در برهه ای از زمان ،تاثیرات 
روانی اجرای این طرح، قیمت مسکن را نیز با شیب تندی افزایش داد. 
از سوی دیگر باید در نظر داشت عدم تزریق این اعتبار به بخش های 
مولد و مهم اقتصادی از جمله تولید و صنعت زمینه ساز آسیب های 
جدی به اقتصاد ، از جمله ناتوانی در افزایش اشتغال، تولید و ... شده 
است .   در حالی که درآمدهای نفتی ایران در سال های اخیر کاهشی 
قابل توجه را تجربه کرده است و درآمد نفتی سال 93 به یک ششم 
درآمدهای نفتی در سال 1390 رسیده است، دولت مجبور است هر 
ماهه برای اجرایی کردن قانون هدفمندی یارانه ها نسبت به توزیع 
بیش از یک میلیارد دلار پول نقد در میان مردم اقدام نماید .  بررسی 
ها نشان می دهد میزان اعتبارات توزیعی در این دوره زمانی برابر با 
متوسط 16 میلیارد دلار در سال بوده است .ایران از ابتدای سال 1389 
تا پایان سال 1393 حدود 294 میلیارد دلار درآمد نفتی به دست 
آورده است . به این ترتیب در این دوره زمانی یک سوم درآمدهای نفتی 
میان مردم توزیع شده است .  درآمد 118 میلیارد دلاری نفت در سال 
1390 به حدود 21 میلیارد دلار در سال 1393 کاهش یافته است؛ اما 
رقم یارانه ها در این دوره زمانی همچنان 45 هزار و 500 تومان باقی 
مانده است . مسعود نیلی در ابتدای کار دولت یازدهم ارزش واقعی 
یارانه 45 هزار و 500 تومانی را چیزی در حدود 19 هزار تومان اعلام 
کرد . با احتساب نرخ تورم در دو سال گذشته ارزش واقعی این یارانه از 
رقم 19 هزار تومان نیز کمتر شده است . دولت در سال 1393 با اعلام 
فراوخوانی از مردم خواست از دریافت یارانه انصراف دهند اما این طرح 
تنها با استقبال دو میلیون و چهارصد هزار نفر از مردم روبرو شد و در 
عمل جامعه یاران یارانه بگیر باقی ماند . دولت در راستای اجرای مصوبه 
مجلس لازم است امسال 6 میلیون نفر از تعداد یارانه بگیران بکاهد که 

این طرح با اعتراضات برخی از حذف شدگان روبرو است. 

اقتصاد ایران با یارانه ها کجا می رود؟ 

خودروسازان ایرانی با ۴۰ درصد
 ظرفیت کار می کنند

عضو هیات علمی موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی گفت: در سال 92 
و 93 به طور تقریبی 40 درصد از ظرفیت خوروسازی ایران مورد بهره برداری 

قرار گرفته است.
 بهاره عریانی با بیان اینکه تولید خودروهای تجاری در ایران با وجود ظرفیت های 
بالایی که در کشور وجود دارد، با مشکلات فراوانی درگیر است، گفت: یکی از عمده 
ترین مشکلاتی که در صنعت خودروهای تجاری وجود دارد، تعدد بازیگران در این 
حوزه و پراکنده بودن آنها است. 31 تولید کننده ما در این بخش مقیاس تولیدشان 
پایین است و با تولید  5 تا  10 هزار خودرو به عنوان یک تولید کننده خودروی تجاری 
در نظر گرفته شده اند و به علت شرایط نامساعدی کشور در سال گذشته، تنها با 10 
درصد ظرفیت خود فعالیت کرده اند و 90 درصد ظرفیت بیکار بوده است.  وی افزود: با 
توجه به همین 10 درصد بهره وری در سال گذشته به جز چین، ایران در تولید اتوبوس 
رتبه اول را در منطقه داشته و این نشان دهنده پتانسیل بالای کشور است که با 10 
درصد ظرفیت توانسته ایم به رتبه اول دست پیدا کنیم و اگر بتوانیم آن را ارتقا دهیم، 
جایگاه بهتری را کسب خواهیم کرد.  عضو هیات علمی موسسه مطالعات و پژوهش های 
بازرگانی ادامه داد: در صنعت خودروسازی ما به علت تحریم هایی که وجود داشته و 
خصوصا تحریمی که در تیرماه سال 92 کلید خورد، با افت مواجه بودیم، صرف نظر از 
اینکه صنعت خودرو را به صورت خوروهای تجاری یا سواری نگاه کنیم، این افت بهره 
برداری از ظرفیت کاملا مشهود است و در سال 92 و 93 به طور تقریبی 40 درصد از 
ظرفیت خوروسازی ما مورد بهره برداری قرار گرفته است. ترکیه در تولید خودروهای 
تجاری خیلی پیشرفته است و در یک آمار مقایسه ای تفاوت کاملا احساس می شود.  
وی افزود: به استناد آمار انجمن جهانی خودرو سازان، معمولا در سطح جهان 30 تا 
35 درصد ظرفیت خودروسازی برای خوروهای تجاری و 60 تا 65 درصد آن برای 
خودروهای سواری در نظر گرفته می شود. این نسبت دقیقا در ترکیه رعایت شده است 
و حدود 37 درصد برای خودروهای تجاری و 63 درصد برای خوروهای سواری خود 
اختصاص داده اما در ایران )درسال 92 و 93( حدود 15.2 درصد برای خوروهای تجاری 
و 84.8 درصد برای خوروهای سواری در نظر گرفته شده است. این 15 درصد نیز رقم 
بالایی را شامل نمی شود. اینکه ما می خواهیم در افق سال 1404 به تولید 1.2 میلیون 
دستگاه در سال برسیم که از این تعداد نیز باید 30 هزار دستگاه صادر شود که از همین 
الان معلوم است با این وضعیت محقق نمی شود.  عضو هیات علمی موسسه مطالعات 
و پژوهش های بازرگانی در تشریح علل این عقب ماندگی گفت: صنعت خودرو سازی 
تجاری در حال حاضر در کشور با چالش های عدیده ای روبرو است. یکی از این چالش ها 
راننده محور بودن به جای شرکت محور بودن است. این امر باعث کاهش بهره وری می 
شود، زیرا فردی که به خاطر امرار معاش و سرمایه گذاری یک کامیون بنز خریداری 
می کند، خودش برای پوشش هزینه های این خرید، شبانه روزی بر روی خودرو کار 
می کند که موجب کاهش بهره وری و بالا رفتن تصادفات می شود اما وقتی خریدها، 
شرکت محور باشد، هر راننده به عنوان یک کارمند اداری  8 ساعت در روز کار می کند 
که هم بهره وری افزایش پیدا می کند و هم مشکلات مربوط به سوانح جاده ای بسیار 
کاهش می یابد.  عریانی افزود: دومین مشکل در شرایط فعلی کاهش تقاضا به علت رکود 
اقتصادی حاکم بر کشور و منطقه است. تقاضایی برای حمل بار و حمل و نقل وجود 
ندارد و این خود علت دیگری برای عدم پیشرفت صنعت خودرو در بخش تجاری است. 
مشکل دیگر نیز تاثیر گذاری شدید دیپلماسی سیاسی بر دیپلماسی تجاری در صادرات 
است، چرا که دیپلماسی سیاسی ما با دیپلماسی تجاری همراه نیست.  وی در مورد 
تعداد تولید خودروهای تجاری گفت: میان آمارهای ایران با آمارهای جهانی اختلاف هایی 
وجود دارد. در جهان وانت به عنوان خودروی تجاری سبک در نظر گرفته می شود ولی 
در ایران در سند توسعه اهداف خودرو در افق 1404 وانت را در دسته خودروهای سواری 
طبقه بندی کرده اند.  این پژوهشگر صنعت خودرو ادامه داد: در سال 92 بیشترین 
سهم صادرات خودروهای تجاری مربوط به وانت بوده و 93.3 درصد صادرات به وانت 
اختصاص داشته و 6.3 درصد از صادرات نیز مختص کامیون بوده است. اگر این آمار، از 
صادرات خودروهای تجاری حذف شود، عملا چیزی باقی نخواهد ماند اما در سال 93 

سهم وانت به 87.8 درصد کاهش و سهم کامیون به 11.8 درصد افزایش یافته است.
 وی افزود: تمرکز بازارهای خودروی تجاری در ایران بسیار بالا است به گونه ای 
که در سال 92 معادل 84.2 درصد بازار در اختیار دو شرکت ایران خودرو با 54.6 
درصد و زامیاد با 29.6 درصد بوده است و در سال 93 معادل 93.2 درصد سهم بازار 
خودروهای تجاری در اختیار سه شرکت ایران خودرو با 60.6 درصد، زامیاد 18.8 درصد 
و سایپا 13.8 درصد بوده است.  عضو هیات علمی موسسه مطالعات و پژوهش های 
بازرگانی درباره مقاصد صادرات خودروهای تجاری گفت: بیشترین صادرات ما در سال 
93 در حوزه خودروهای تجاری به کشورهای امارات متحده عربی به ارزش 25 میلیون 
دلار، عراق 19.9 میلیون دلار، آذربایجان 3.9 میلیون دلار، افغانستان 3.8 میلیون دلار، 
ترکمنستان 3.7 میلیون دلار بوده است، البته بازارهایی که در حال حاضر ما به آنها 
خودروی تجاری صادر می کنیم، از نظر اقتصادی و سیاسی ثبات ندارند و ناپایدارند و 
هر آن با تغییر هر سیاستی درآ ن کشورها، صادرات ما تحت تاثیر قرارمی گیرد. به طور 
مثال، صادرات ما در سال 92 به عراق به ارزش 29.7 میلیون دلار بوده در حالی که در 

سال 93 به 19.9 میلیون دلار کاهش پیدا کرده است.

سازمان جهانی کار اعلام کرد:
اشتغال ۷۸۰ میلیون فقیر در بازار

سازمان جهانی کار با اعلام اشتغال 780 میلیون فقیر در بازار کار کشورهای 
مختلف، از افزایش تعداد بیکاران به 201 میلیون نفر خبر داد.

سازمان جهانی کار در تازه ترین گزارش خود با تاکید بر اینکه تعداد افراد بیکار در 
سطح جهان به 201 میلیون نفر رسیده است، اعلام کرد: سطح بیکاری کشورها هنوز به 
میزان پیش از بحران مالی جهانی بازنگشته است.  این سازمان همچنین تعداد جوانان 
بیکار در کشورهای مختلف جهان را 74 میلیون نفر اعلام کرد. مسئله کیفیت شغل نیز 
مطرح است که این موضوع باعث شده تا بیش از نیمی از کل نیروی کار جهان در اقتصاد 
غیررسمی فعالیت داشته باشند.  از سویی هم اکنون 780 میلیون زن و مرد فقیر در بازار 
کار وجود دارند که کمتر از 2 دلار در روز درآمد دارند. مسائل بیکاری و فقر می طلبد تا 
از سوی کشورها برنامه های مناسبی برای رشد اقتصادی و کار مناسب پایه ریزی شود.

 یک راه برای بازگشت به اقتصاد قوی این است که قراردادهای کارکنان رسمی شود. 
هم اکنون بیش از 70 درصد جمعیت جهان از خدمات تامین اجتماعی برخوردار نیستند 

و تنها 12 درصد کل کارگران جهان از مزایای بیمه بیکاری برخوردار می شوند.
 همچنین تنها حدود نیمی از تمامی افراد در سن بازنشستگی، حقوق بازنشستگی 
دریافت می کنند و نزدیک به 40 درصد از جمعیت جهان فاقد هرگونه سیستم حمایتی 

برای استفاده از طرح های بهداشتی و یا حقوق بازنشستگی هستند. 
سازمان جهانی کار در حال اجرای پروژه ای در زامبیا است تا بتوان حمایت هایی از 77 
درصد فقیر ساکن در مناطقی از این کشور از طریق کشت سویا، کشاورزی و ماهیگیری 
انجام داد. بدون انجام کار مناسب و معقول، پایان دادن به فقر و گرسنگی در جهان و 

اطمینان از سلامت و برابری برای همه؛ ممکن نخواهد بود.

وزیر راه و شهرسازی با بیان این که نوسازی ناوگان 
حمل و نقل کشور به عنوان یکی از اصلی ترین اهداف 
وزارت راه و شهرسازی در تمام عرصه ها مطرح است، 
اظهار کرد: وقتی صحبت از صرفه جویی در مصرف 
سوخت می کنیم قطعا یکی از اصلی ترین بخش های آن 

نوسازی ناوگان کشور خواهد بود.
 عباس آخوندی در پاسخ سوالی در جریان نشست خبری 
تصریح کرد: یکی از حوزه هایی که ما برای آن برنامه ریزی 
جدی داشته و در همایش آینده سرمایه گذاری روی آن تاکید 
خواهیم داشت، بحث نوسازی ناوگان کشور در عرصه های 
در  اکنون  و  بود  خواهد  هوایی  و  ریلی  جاده ای،  مختلف 
کشورمان حدود 122 هزار کامیون فعال هستند که عمر 
تعداد قابل توجهی از آنها به بالای 20 سال می رسد، قطعا 
بحث نوسازی آنها به منظور ارتقاء کیفیت و کاهش مصرف 

سوخت جزو اولویت های غیرقابل کتمان است. 
وی در پاسخ به دیگری درباره ی امکان فراهم شدن شرایط 
لیزینگ هواپیما در ایران نیز اظهار کرد: طبق قوانین کشوری 
سازمان هواپیمایی کشوری تنها به ایرلاین هایی اجازه فعالیت 
می دهد که با آوردن حداقل سرمایه ارائه خدمات به مسافران 
را تضمین می کند. بحث قوانین مربوط به هواپیماهای ملکی 
از این رو مطرح است.  وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: یکی از 
مسائلی که برای ما در بحث نوسازی ناوگان اهمیت دارد در 
کنار حفظ قوانین موجود بحث استفاده از روش های نوین برای 
تامین هواپیماهای جدید خواهد بود که لیزینگ نیز جزیی از 
آن به حساب می آید. ما قطعا برای شرکت های خارجی که 
قصد ورود به ایران را داشته و توانایی فعالیت در این عرصه را 

دارند برنامه ریزی می کنیم و نسبت به شرایطی که بتوان از این 
امکانات در جهت نوسازی ناوگان هوایی کشور بهره برد تمام 

تلاش خود را خواهیم کرد.
 آخوندی با اشاره به اهمیت همایش جذب سرمایه گذاری 
خارجی در حمل ونقل و مسکن و شهرسازی که به زودی در 
ایران برگزار خواهد شد، اعلام کرد: در این زمینه ما 121 پروژه 

را با ارزش 25 میلیارد یورو عرضه خواهیم کرد. 
وی با بیان این که پس از به نتیجه رسیدن توافق هسته ای 
ایران با کشورهای 1+5 فصل جدیدی از امنیت منطقه ای 
و جهانی کلید خورد، اظهار کرد: بعد از سال ها کشمکش 
سرانجام جهان شرایط ایران را پذیرفت و ما در این بین 

می توانیم براساس احترام متقابل با یکدیگر فعالیت کنیم.
 وزیر راه و شهرسازی اضافه کرد: ایران به عنوان یک قدرت 
منطقه ای نسبت به شرایط و حقوق ملت خود واقف است و در 
جهت بهبود شرایط و رفع نیازهای مردم برنامه ریزی می کند. 
این نشانه  قدرت مردم ایران بود که در صحنه زورآزمایی 
جهانی به مذاکره با قدرت های دنیا انجامید و ما امیدواریم به 
شکرانه این وضعیت بتوانیم در جهت شکوفایی و رشد اقتصاد 
کشور گام برداریم.  آخوندی با بیان این که ایران به هیچ عنوان 
به دنبال انتقام جویی نیست، اظهار کرد: ما بر مبنای احترام 
متقابل در چارچوب فرصت های اقتصادی طرح های خود را 
ارائه خواهیم داد. در این راستا وزارت راه و شهرسازی به عنوان 
نخستین وزارتخانه پیشگام شده تا مقدمات جذب سرمایه 

خارجی در این عرصه را فراهم کند.
 وی با اشاره به ارائه ی فرصت های سرمایه گذاری در هشت 
ریلی، جاده ای، هوایی،  زمینه ی مختلف گفت: حوزه های 

دریایی، توسعه شهری، صرفه جویی انرژی، صنایع بندری و 
صنایع فرودگاهی اصلی ترین حوزه های سرمایه گذاری  کشور 

خواهند بود که در این مرحله ارائه می شوند.
 وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: در کنار این 121 پروژه که 
ارزشی در حدود 25 میلیارد یورو خواهند داشت ما طرح ها 
و فرصت های دیگری نیز داریم که در دیگر موقعیت ها و در 
قالب پروژه هایی جداگانه به سرمایه گذاران عرضه خواهند شد.

 آخوندی مبنای اصلی وزارت راه و شهرسازی را مشارکت 
بخش خصوصی و عمومی عنوان کرد و گفت: در این راستا 
چهار حوزه مختلف تعریف شده که در آن سرمایه گذاری 
صورت گیرد. روش های BOT، BLP، اجاره و اجاره به شرط 
تملیک روش هایی هستند که ما تلاش می کنیم در جهت 
ایجاد شرایط لازم برای جذب سرمایه در اختیار بخش های 

خصوصی و خارجی قرار دهیم.
 وی درباره ی جزییات طرح های ارائه شده در همایش آتی 
فرصت های سرمایه گذاری نیز توضیح داد: 35 پروژه در حوزه 
شرکت عمران شهرهای جدید، سه پروژه در فرودگاه امام 
خمینی )ره(، شش پروژه در حوزه ریلی، پنج پروژه در حوزه 
آزادراهی و 23 پروژه در حوزه فرودگاهی بخش عمده ای از 

این طرح ها را می سازد.
 وزیر راه و شهرسازی همچنین ادامه داد: سازمان راهداری 
با سه پروژه، سازمان بنادر و دریانوردی با 22 پروژه، شرکت 
راه آهن با 15 پروژه در این زمینه حضور خواهند داشت. در 
توسعه شهری و بازسازی هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران 

نیز هر یک سه پروژه مجزا ارائه خواهند شد. 
آخوندی در پاسخ به این سوال که آخرین مذاکرات ایران 
با شرکت های بزرگ هواپیماساز در چه مرحله ای قرار دارد 
نیز اظهار کرد: ما برآوردی از نیاز ناوگان هوایی کشورمان تا 
سال 2020 داشته ایم و در مذاکرات و پیگیری ها نیز براساس 
همین مساله عمل می کنیم. در این زمینه مذاکراتی با ایرباس 
و بویینگ صورت می گیرد که در صورت نهایی شدن در رابطه 

با آنها جزیی تر صحبت خواهیم کرد.
 وی همچنین درباره ی مذاکره با شرکت سوخو برای خرید 
هواپیماهای مسافرتی این شرکت نیز گفت: سازمان هواپیمایی 
کشوری به عنوان مسوول بررسی صلاحیت هواپیماهای جدید 
فعال است و این سازمان هنوز هیچ بررسی درباره ی صلاحیت 
و ویژگی های هواپیمای سوخو نداشته است. این احتمال 
وجود دارد که در برنامه های آتی بررسی این هواپیما نیز در 
دستور کار قرار گیرد، اما در حال حاضر در این زمینه هیچ 
صحبتی مطرح نیست.  وزیر راه و شهرسازی درباره آخرین 
وضعیت آزاد راه تهران – شمال نیز تاکید کرد: این آزاد راه از 
همان ابتدا یک دندان کج بود که برای تعداد زیادی از دولت ها 
مشکل آفرین شد. البته ما برنامه ریزی های لازم در این زمینه 

را انجام داده ایم تا این کار با سرعت بیشتری تکمیل شود. 

 سخنگوی شرکت مخابرات ایران با بیان این که تعرفه های فعلی اینترنت 
پرسرعت خانگی برای ارائه کنندگان اینترنت مقرون به صرفه نیست، از ارسال 

چندین باره درخواست اصلاح تعرفه های ADSL خبر داد. 
داوود زارعیان درباره مشکلاتی که طی ماه های اخیر برای شرکت های ارائه کننده اینترنت 
پیش آمده و برهمین اساس آنها قادر به ارائه ی خدمات در بسیاری نقاط کشور نیستند، 
اظهار کرد: ما هیچ محدودیتی برای شرکت های PAP یا ندا ایجاد نکرده ایم و لازم است 
خود این شرکت ها تجهیزات لازم را خریداری و نصب کرده و پس از آن به واگذاری 
پورت های جدید بپردازند.  وی همچنین اظهار کرد: اکنون تهران به چند منطقه تقسیم 
می شود که برخی مناطق آن ترافیک بسیار بالایی داشته و در آنها واگذاری های متعددی 
صورت گرفته است، برهمین اساس ممکن است حتی خود ساختمان ها ظرفیت نصب 
تجهیزات جدید را نداشته باشند، اما شرکت های PAP می توانند با تهیه و نصب تجهیزات 
جدید در نقاط نزدیک به ارائه ی سرویس بپردازند.  سخنگوی شرکت مخابرات ایران گفت: 
 PAP برخی مناطق هم هستند که به دلیل کم سود بودن آنها ممکن است شرکت های
انگیزه ای برای ارائه خدمات در این بخش ها را نداشته باشند.  زارعیان در ادامه با بیان این که 
شرکت مخابرات هر نوع امکاناتی که در مصوبات اشاره شده را در صورت دسترسی در اختیار 
شرکت های PAP قرار می دهد، متذکر شد: البته این امکانات در شرایطی واگذار می شود 
که ما آن را در اختیار داشته باشیم اما اگر این امکانات در اختیار خود ما هم قرار نداشته 
باشد، بحث متفاوتی است. در حوزه زیرساخت ها، زیرساخت خاصی نداریم که بخواهیم آن 
را در اختیار سایر شرکت ها قرار ندهیم. البته من فکر می کنم طرح این مباحث هم تنها به 

چند شرکت خاص مربوط می شود.  
وی درباره اظهارات رییس سازمان تنظیم مقررات ارتباطات که به تازگی اعلام کرده بود 
در این زمینه جلسات متعددی برگزار شده و از مخابرات خواسته شده است زیرساخت های 
لازم را در اختیار شرکت های PAP قرار دهد نیز اظهار کرد: مهم ترین مشکل آن است که 
اکنون مخابرات برای شرکت های PAP یارانه ارائه می کند در حالی که این موضوع برعهده 
ما نبوده و برعهده دولت است.  سخنگوی شرکت مخابرات ایران ادامه داد: با وجود این که ما 
نباید یارانه ای به شرکت ندا بدهیم اکنون این اتفاق رخ داده البته این یارانه به طور مستقیم 
پرداخت نشده بلکه به واسطه هزینه هایی که مخابرات بابت برق و رانژه و سایر موارد پرداخت 

می کند اعمال می شود. برهمین اساس انتظار ما آن است که تعرفه های این بخش اصلاح 
شود چرا که با پایین بودن تعرفه های این بخش هم ما مشکل داریم و هم شرکت های ندا و 
هم ما، در چند نوبت درخواستهایی برای اصلاح این تعرفه ها ارسال کرده ایم.  وی در پاسخ 
به این مطلب که همین حالا هم کاربران گلایه های متعددی نسبت به تعرفه اینترنت دارند، 
اظهار کرد: اکنون اینترنت ارزان است و به ویژه در واگذاری سرویس پایه به نظر می رسد لازم 
است قطعا این تعرفه ها اصلاح شود، چرا که در غیر این صورت شرکت های ندا هم نمی توانند 

هزینه های ما را پرداخت کنند.
 اکنون هم ما ضرر می کنیم وهم شرکت های ندا.  زارعیان در بخش پایانی صحبت های 
خود متذکر شد: به نظر می رسد در سیاست های واگذاری برای شرکت های ندا فعلی و 
شرکت های FCP آینده نیز باید تجدید نظر شود، چرا که اکنون دوستان، بازار این بخش را 
بسیار بزرگ دیده اند در صورتی که به نظر نمی رسد این بازار آنقدر گسترده باشد که بیش از 

10 شرکت PAP و حدود 20 شرکت FCP در آن فعالیت کنند. 

معاون وزیر جهاد کشاورزی از پرداخت 97 درصدی 
مطالبات گندم کاران خبر داد و گفت: نرخ پیشنهادی 
به  جدید  زراعی  سال  برای  گندم  تضمینی  خرید 
شورای اقتصاد ارسال شده و تا اوایل مهر ماه ابلاغ 

می شود.
 علی قنبری - مدیر عامل شرکت بازرگانی دولتی -  اظهار 
کرد: از ابتدای فصل برداشت تا کنون هشت میلیون و 200 
هزار تن گندم به ارزش 9300 میلیارد تومان از کشاورزان 
خریداری شده است که تا کنون بیش از 9000 میلیارد تومان 
آن پرداخت شده و مابقی مطالبات حدود 300 میلیارد تومانی 

به حساب آن ها واریز می شود.

 وی افزود: تقریبا همه مراکز خرید تضمینی گندم در 
استان های گرمسیری که برداشت این محصول به اتمام 
رسیده، بسته شده است و حدود 15 مرکز خرید گندم در 
استان های سردسیری نیز باقی مانده تا پایان فصل برداشت 
آماده تحویل محصول کشاورزان هستند.  مدیر عامل شرکت 
بازرگانی دولتی ادامه داد: با توجه به اینکه گندم های وارداتی 
نیز وجود دارند همه گندم های خریداری شده به صورت 
شناسنامه دار بوده اند و نام کشاورزان نیز در محموله های 

خریداری شده، مشخص است. 
واردات خصوصی حدود 800 هزار تنی گندم

 قنبری گفت: دولت با توجه به اینکه نیاز طباخی های 

کشور را توانست از محل خرید تضمینی گندم فراهم کند 
امسال وارداتی انجام نداد ولی بخش های خصوصی تا کنون 
حدود 800 هزار تن گندم خریداری کردند که البته آمار 

دقیق آن در گمرک مشخص است.
 معاون وزیر جهاد کشاورزی اظهار کرد: نرخ خرید تضمینی 
گندم که از سوی وزارت جهاد کشاورزی به دولت پیشنهاد 
شده است منتظر تصویب بوده و به نظر می رسد که تا اوایل 

مهر ماه این نرخ ارز سوی دولت تصویب و ابلاغ شود.
 وی تاکید کرد: شرکت بازرگانی دولتی به عنوان مجری 
مباشر دولتی هر برنامه ای را برای سال آینده زراعی از سوی 

وزارت جهاد کشاورزی ابلاغ شود، اجرا می کند. 

وزیر راه و شهرسازی:

شرایط را برای لیزینگ هواپیما فراهم می کنیم

سخنگوی مخابرات اعلام کرد؛
درخواست برای افزایش تعرفه اینترنت

معاون وزیر کشاورزی خبر داد؛

 پرداخت 9۷ درصدی مطالبات گندم کاران
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استقلال باز هم به منصوریان رسید؛

 مصاف آهن و فولاد را چه کسی می برد؟

روز دوشنبه فوتبال ایران شاهد یک مصاف در چارچوب رقابت های لیگ برتر 
و یک بازی در چارچوب رقابت های جام حذفی است.

در ادامه رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران یک بازی عقب افتاده از هفته پنجم این رقابت ها 
روز دوشنبه در تهران برگزار می شود. در این دیدار دو تیم استقلال و نفت تهران به مصاف 
یکدیگر می روند. فصل گذشته مصاف استقلال و نفت  تهران چه در بازی رفت و چه در 
بازی برگشت از حواشی و حساسیت های خاصی برخوردار بود. در فصل گذشته نفت تهران 

در دو بازی رفت و برگشت موفق شد آبی های پایتخت را شکست دهد.
در فصل جاری، اس��تقلال مظلومی را به عنوان سرمربی در اختیار دارد و از این جهت 
ش��رایطش متفاوت از فصل گذش��ته اس��ت. استقلالی ها در این فصل ش��روع خوب و 
امیدوارکننده ای داشته اند ولی در آن سوی میدان، نفت تهران در قعر جدول ایستاده است 
و آنها به تازگی هم از رقابت های آسیایی حذف شده اند که این مسئله می تواند تمرکز آنها 

را تا حد زیادی بر هم زده باشد.
به صورت مش��خص، دست بالاتر در مصاف استقلال و نفت  تهران در اختیار شاگردان 
مظلومی است مگر اینکه منصوریان با بازی خوانی و البته روحیه خاصش بتواند روحیه 

بازیکنانش را تغییر دهد و تیمی متفاوت را از نفت تهران ارائه دهد.
مصاف استقلال و نفت تهران، مصافی از جنس آبی است. هر دو سوی میدان را مربیانی 
استقلالی تشکیل می دهند. استقلالی ها در ابتدای فصل تلاش زیادی کردند تا منصوریان 
را سرمربی تیم خودشان کنند اما این اتفاق نیفتاد و حالا منصوریان که خودش گزینه اول 

مربیگری در استقلال بود، باید مقابل این تیم قرار بگیرد.
استقلال در این دیدار جاسم کرار را به دلیل محرومیت در اختیار ندارد.

* گسترش فولاد – ذوب آهن
دیدار دو تیم گسترش فولاد و ذوب آهن در چارچوب رقابت های جام حذفی فوتبال ایران 
دیگر دیداری است که روز دوشنبه برگزار می شود. دو تیم صنعتی فوتبال ایران در حالی به 
مصاف هم می روند که ذوب آهن با حساب دو بر یک در مرحله قبلی موفق شد تیم بادران 
تهران را شکس��ت دهد و در سوی دیگر گسترش فولاد موفق شد با دو گل از سد امید 
زرکان البرز بگذرد. ذوب آهن به عنوان قهرمان دوره قبلی رقابت های جام حذفی فوتبال 
ایران تلاش دارد تا در تبریز از سد گسترش فولاد بگذرد و پا به مرحله بعدی بگذارد. پیروز 

این دیدار در مرحله بعدی به مصاف برنده دیدار پرسپولیس و ملوان می رود.

رقابتهای جام جهانی والیبال- ژاپن؛

دیدارهای آسان و کم اهمیت برای ایران

رقابتهای جام جهانی والیبال بعد از دو روز استراحت از فردا پی گرفته می شود 
که طی تیم ملی ایران ظهرامروز در شهر توکیو با استرالیا پیکار خواهد کرد.

جام جهانی ژاپن بعد از دو روز استراحت از روز دوشنبه ادامه پیدا می کند و تیم ملی ایران 
که از شهر اوزاکا راهی توکیو شده بود ساعت 12:40 فردا به مصاف استرالیا می رود. این 
نخستین بازی ایران در مرحله سوم جام جهانی است. تیم کشورمان دو بازی آسان و کم 
اهمیت دیگر برابر کانادا و مصر برگزار خواهد کرد که تغییری در سرنوشت تیم کشورمان 
ایجاد نخواهد کرد. ایران و استرالیا در حالی به مصاف یکدیگر می روند که رقابت آنها بیشتر 
جنبه آسیایی دارد. تیم ب کشورمان چندی پیش در رقابتهای قهرمانی آسیا در تهران برابر 
استرالیا پیروز شده بود و در رقابتهای شانس مجدد انتخابی المپیک که اردیبهشت ماه سال 
آینده در ژاپن برگزار خواهد شد نیز ایران و استرالیا رقبای اصلی برای کسب تنها سهمیه 
آسیا خواهند بود.  تیم کشورمان در دیدارهای قبل خود 3 برد و 5 شکست را پذیرا شد و 
در رده هفتم جدول کلی مسابقات قرار گرفت این در حالی است که استرالیا 7 باخت و تنها 
یک پیروزی را کسب کرده و مکان دهم جدول 12 تیمی جام جهانی را در اختیار دارد. 

استرالیا در این بازی هم با اتکا به امتیازآوری ادگار توماس، بازیکن پشت خط زن خود به 
میدان خواهد آمد. بازیکنی که در سال های اخیر بار اصلی تیم استرالیا را بر دوش کشیده 
و اکنون هم س��ومین بازیکن امتیازآور جام جهانی است. موته نهمیاه هم در دفاع روی 
تور بازیکنی تاثیرگذار برای این تیم به حساب می آید.  استرالیا تیمی قدرتی است که در 
دریافت های اول چندان خوب عمل نمی کند و اگر بازیکنان کشورمان سرویس های خوبی 
را روانه زمین حریف کنند، می توانند این تیم را تحت فشار قرار دهند. به طور حتم در بازی 
امروز کواچ سرعت عمل بیشتری را از شاگردانش می خواهد تا خط دفاع نسبتا کند این تیم 
را پشت سر بگذارند. اگر دریافت های اول به معروف برسد کار برای مردان خط حمله ایران 
آسانتر خواهد شد.   فردا دیدار فینال گونه آمریکا و لهستان نیز همزمان با بازی ایران برگزار 
می شود که حساس ترین مسابقه جام خواهد بود و تیم برنده به احتمال فراوان قهرمان جام 
جهانی خواهد شد. این دو تیم همه بازی های خود را با برد پشت سر گذاشته اند و باید دید 

این بازی حساس را کدام تیم به سود خود پایان خواهد داد.

آقایان چه بر سر قهرمان جهان آوردند؛

ایرج اسفندیاری: آینده کشتی نگران کننده است

مربی پیشین تیم ملی کشتی فرنگی ایران با انتقاد از نتایج رقابت های جهانی 
آمریکا، کادر فنی را دلیل اصلی ناکامی مهره های اصلی تیم دانست و گفت: با این 

شرایط نگرانی آینده کشتی آزاد و فرنگی برای المپیک هستم.
ایرج اسفندیاری فر ضمن تشریح این موضوع که کادر فنی کنونی چه بر سر تیم قهرمانی 
جهان آورد اظهار داشت: زمانی که محمد بنا و همکارانش تیم ملی کشتی فرنگی را تقدیم 
آقایان کردند تیم با درخش��ش مهره های اصلی و مردان عنوان دار خود قهرمان رقابتهای 
جهانی 2014 ازبکستان شد.  وی افزود: طبیعتا این موفقیت بزرگ به پای کادر فنی جدید 
نوشته شد و هیچکس قبول نداشت که این نتیجه طلایی را نمی توان در عرض یک ماه و 
دو ماه کسب کرد، اما چنین ذهنیتی باعث شد تا خیلی از نقایص موجود آشکار نشود.  مربی 
سازنده خوزستانی با انتقاد از عملکرد کادر فنی در ایجاد ارتباط ذهنی با فرنگی کاران اعزام به 
رقابتهای جهانی ادامه داد: حمید سوریان با آن وضعیت از دور رقابتها کنار رفت و درحالی که 
می توانست به راحتی یک مدال طلا به ویترین افتخاراتش اضافه کند و ایران را صاحب این 
موفقیت کند به یکباره حذف شد. از سویی دیگر حبیب اله اخلاقی هم در ثانبه های پایانی 
باخت و سعید عبدولی هم نتوانست از تمام توان خود برای کسب مدال بهره ببرد.  مربی 
پیشین تیم ملی کشتی فرنگی افزود: آیا حذف و ناکامی این نفرات را می توان در اثر یک 
حادثه یا عدم توانایی این بچه ها خواند؟ به نظر من مقصر اصلی این نتایج اعضای کادر فنی 
هستند که نتوانستند به خوب تیم را هدایت و فرنگی کاران را تا رسیدن به مدال و قهرمانی 
راهنمایی کنند. با تجربه ای که در عرصه ملی دارم به جرات می توان ادعا کرد اگر مربیان 
خود همین بچه ها با آنان همراه شده بودند امروز شاهد سقوط آزاد و کشتی فرنگی نبودیم و 
باز هم در جهان آقایی می کردیم.  اسفندیاری فر در خاتمه با ابراز نگرانی از ادامه روند کنونی 
تا بازیهای المپیک ریو گفت: به هیچوجه در صدد بازگشت به عرصه ملی و کسب جایگاه 
نیستم و اگر انتقادی مطرح می کنم به دلیل آن است که دلم برای کشتی فرنگی می تپد 
و دوست دارم بچه های تیم ملی که لیاقت و شایستگی دارند اسیر برخی تصمیمات غلط 
نشوند. من هم اکنون در اندیمشک و شهر کوچک خودمان مشغول کار هستم و تربیت و 
پرورش شاگردانم به من انرژی و نیرو می دهد و نیازی ندارم که برای بازگشت مجدد چنین 

انتقاداتی را مطرح کنم.

مایلی کهن: سوشا فقط یک قمه کم داشت!

پیشکسوت باشگاه پرسپولیس پس از دیدار این تیم برابر ملوان در جام حذفی 
به شدت از نحوه بازی سرخ پوشان انتقاد کرد.

پس از برتری یک بر صفر پرس��پولیس برابر ملوان در یک هش��تم نهایی جام حذفی 
فوتبال، محمد مایلی کهن با انتقاد شدید از نحوه بازی سرخ پوشان گفت: این نمایشی که 
پرسپولیس داشت اصلا فوتبال نبود. واقعا برای این فوتبال با این وضعیت باید تاسف خورد. 

سوشا مکانی درون زمین فقط یک قمه کم داشت!
 در حالی که مایلی کهن مشغول مصاحبه با خبرنگاران بود، هواداران پرسپولیس که 
در جایگاه ویژه حضور داش��تند با تش��ویق علی دایی و کارلوس کی روش باعث شدند 
گفت وگوی مایلی کهن با اصحاب رسانه ناتمام بماند. البته مایلی کهن پس از لحظاتی 

سکوت در پاسخ به تشویق هاژ ایران چک 50 هزار تومانی به این هواداران نشان داد!

سرمربی پرسپولیس با انتقاد از داوری بازی تیمش برابر 
ملوان گفت که دلیل این "ناداور ی ها" را نمی داند.

برانکو ایوانکوویچ در نشست خبری پس از پیروزی مقابل 
ملوان اظهار کرد: اول از همه عصر بخیر می گویم. رییس من 
در رختکن به من گفت که هر بازی باید مقابل 15 بازیکن 
بازی کنیم اما خب جا دارد به بازیکنانم تبریک بگویم. آن ها 
بازی خوبی به نمایش گذاشتند. ما باید قبل از 90 دقیقه به 

گل می رسیدیم و کار به وقت اضافه نمی کشید.
 او در پاسخ به این سوال که این بازی به 120 دقیقه کشیده 
شد آیا این شرایط روی بازی جمعه تیم تان مقابل تراکتورسازی 
تاثیرگذار است یا خیر گفت: مهرداد کفشگری قبل از آغاز بازی 
دچار مصدومیت شد و مجبور شدم از نوراللهی که تازه عمل 

جراحی انجام داده استفاده کنم. متاسفانه کفشگری یک ماه 
مصدوم خواهد بود. بعد از اینکه فردا بررسی هاییمان را انجام 

بدهیم درباره دیدار تراکتورسازی هم صحبت می کنیم.
 او درباره مشکلات داوری هم گفت: باید بازیکنان مان را درک 
کنیم. ما در 6 مسابقه قبلی 4 مسابقه را با اشتباه های داوری 
باختیم. داور باید جواب بدهد که چرا طارمی و مکانی کارت 
زرد گرفتند. نمی دانم دلیل این ناداوری ها چیست؟ هیچ کس 
نمی داند چرا مکانی کارت زرد گرفت. فقط داور چهارم اشاره 
کرد و داور بازی به مکانی کارت زرد نشان داد. مهدی طارمی 
هم یک خطای تصادفی انجام داد که دو کارت زرد پشت 
سر هم گرفت.  برانکو درباره عملکرد محسن مسلمان هم 
گفت: همانطور که دفعه قبل درباره آن صحبت کردم من 

قصد ندارم درباره بازیکنانم مقابل خبرنگاران صحبت کنم و 
در رختکن با بازیکنان صحبت می کنم. مسلمان تمرین های 
سختی انجام می دهد و روز به روز پیشرفت می کند. امروز از 
بازی مقابل پیکان هم بهتر بازی کرد و او باید صبر کند تا به 
آمادگی مطلوبی برسد.  سرمربی پرسپولیس درباره عملکرد 
برخی بازیکنان مثل سوشا مکانی و مهدی طارمی هم گفت: 
ما واقعا سخت تمرین می کنیم و در طول تمرین ها سعی داریم 
موقعیت های گلزنی را به گل تبدیل کنیم اما متاسفانه بعضی 
وقت ها یک گلزن باید گلزنی در خونش باشد. واقعا کارت 
زردهایی هم که در این بازی داده شد بی مورد بود. به طور 
مثال مهدی طارمی خیلی بی مورد کارت زرد گرفت. بازیکنان 

حریف مستحق دریافت کارت های بیشتری بودند. 

با انتقاد از داوری های فوتبال ایران
 ایوانکوویچ: باید جلوی 15 نفر بازی کنیم

 جام حذفی فوتبال؛

 شکست صبای قم مقابل تیم 9 نفره تراکتورسازی تبریز

 تیم فوتبال صبای قم با شکست مقابل تیم 9 نفره تراکتورسازی تبریز در مرحله 
یک هشتم نهایی مسابقات جام حذفی فوتبال کشور نتوانست به مرحله یک 

چهارم نهایی این مسابقات راه یابد.
در پایان این دیدار که از ساعت 18 و 30 دقیقه عصر یکشنبه در ورزشگاه یادگار امام راحل قم 

آغاز شده بود تیم تراکتورسازی تبریز با نتیجه یک بر صفر بر صبای قم غلبه کرد.
تیم های تراکتور سازی تبریز و صبای قم در حالی به مصاف هم رفتند که صبای قم پنجشنبه 
19 شهریور ماه با پیروزی دو بر یک مقابل تیم نیروی زمینی تهران به مرحله یک هشتم راه 
یافته بود و تیم تراکتورسازی نیز به علت انصراف تیم بعثت کرمانشاه بدون انجام دیدار مرحله 

یک شانزدهم نهایی به یک هشتم نهایی راه پیدا کرده بود.
در پایان 45 دقیقه نخست دو تیم به تساوی بدون گل دست یافتند. در این نیمه تیم 
تراکتورسازی تبریز کنترل بیشتری بر توپ و میدان داشت و در 25 دقیقه ابتدایی نیمه اول 
چند موقعیت گلزنی را بدست آوردند که با بی دقتی بازیکنان این تیم و درخشش حامد لک 

این تیم به گلی دست نیافت.
پس از این دقایق بود که صبای قم بازی دفاعی تر خود به دلیل حملات پیاپی حریف را 
کنار گذاشت و یکی دو موقعیت مناسب گلزنی را روی دروازه تراکتورسازی تبریز ایجاد کرد.

یکی از مهم ترین اتفاقات نیمه اول این دیدار مصدومیت محمد قاضی مهاجم تیم فوتبال 
صبای قم بود که وی در دقیقه 44 جای خود را به عبدالکریم اسلامی داد.

نیمه دوم با بازی پایاپای دو تیم همراه شد و دو تیم کمتر نسبت به نیمه اول موفق به ایجاد 
موقعیت های گلزنی شدند.

در دقیقه 72 مهمترین اتفاق نیمه دوم رخ داد و در حالی که محمد اوسانی مهاجم صبای 
قم با مهرداد طهماسبی دروازه بان حریف تک به تک شد، طهماسبی مهاجم صبا را سرنگون 
کرد و تیم میزبان صاحب یک ضربه پنالتی شد. این پنالتی توسط کریم اسلامی در دقیقه 75 

توسط محمدرضا اخباری دروازه بان تعویضی تراکتورسازی دفع شد.
در دقیقه 80 هاشم بیک زاده مدافع صبای قم بر روی فرید کریمی مهاجم تراکتورسازی 
تبریز مرتکب خطای پنالتی شد و حمزه یونس مهاجم تراکتورسازی تبریز ضربه پنالتی را 

به گل تبدیل کرد.
تیم صبا را در این مسابقه حامد لک، ابوالقاسم دهنوی) از دقیقه 89 ایوسب چاخواشویلی(، 
خوزه ماچادو، ابوالفضل ابراهیمی، امیرحسین صادقی، محمد قاضی) ازدقیقه 44 عبدالکریم 
اسلامی(، محمد امین آرام طبع، حلال الدین علی محمدی، محمد اوسانی، فرشید باقری و 

محمد هاشم بیک زاده به سرمربی گری علی دایی همراهی کردند.

همچنین برای تیم تراکتورسازی تبریز مهرداد طهماسبی، محمد ایران پوریان، شجاع خلیل 
زاده، الکساندر کارلوس، سینا عشوری) از دقیقه 74 محمد رضا اخباری(، شاهین ثاقبی)از 
دقیقه 70 آیان رامسی(، فرید کریمی، بختیار رحمانی، آگستو سزار دوسانتوس، سعید آقایی 
و مهرداد بایرامی ) از دقیقه 70 حمزه یونس( به سرمربی گری تونی اولیویرا به میدان رفتند.

این مسابقه به قضاوت حسین زرگر با کمک های حسن ظهیری به عنوان کمک داور اول و 
جلیل شعرانی به عنوان کمک داور دوم برگزار شد و در آن هاشم بیک زاده از صبای قم به 
همراه محمد ایران پوریان و حمزه یونس از تراکتورسازی کارت زرد گرفتند. ضمن این که 

مهرداد طهماسبی دروازه بان تیم تبریزی در دقیقه 72 مستقیما از میدان اخراج شد.
بنابر اعلام گوینده ورزشگاه نزدیک به یک هزار و 700 نفر تماشاگر از این دیدار بودند.

تیم فوتبال تراکتورسازی تبریز با پیروزی در این دیدار در مرحله یک چهارم نهایی مسابقات 
جام حذفی فوتبال کشور باید به مصاف سایپای البرز برود.

علی دایی: داور یک پنالتی شک دار را برای حریف گرفت
 سرمربی تیم فوتبال صبای قم گفت: داور یک پنالتی شک دار را برای حریف در ادامه بازی 

گرفت و در نیمه دوم باید بیش از چهار دقیقه وقت تلف شده در نظر می گرفت.
علی دایی یکشنبه شب در نشست خبری پس از پایان دیدار صبای قم و تراکتورسازی تبریز 
در مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی فوتبال باشگاههای کشور افزود: بازی پایاپایی را دو تیم 
انجام دادند و تیم حریف و تیم ما موقعیت خاصی در نیمه اول نداشتند اما در نیمه دوم پیش 

از آن که پنالتی ما گل نشود تراکتورسازی نیز صاحب موقعیت نشد.
وی ابراز داشت: متاسفانه پنالتی ما گل نشد و در حالی که می توانستیم به تیم 10 نفره حریف 

گل بزنیم و کار را به پایان برسانیم موفق به این کار نشدیم.
وی بیان داشت: امروز روز خوب هافبک چپ تیم تراکتورسازی بود و این دلیلی نمی شود که 

عملکرد هاشم بیک زاده را ضعیف بدانیم.
سرمربی صبای قم گفت: در تمرینات روی ضربات پنالتی کار کرده بودیم و عبدالکریم اسلامی 
از بهترین بازیکنانی بود که خوب پنالتی می زد و هفت هشت پنالتی را در تمرین دیروز گل 

کرده بود ولی امروز متاسفانه پنالتی او به گل تبدیل نشد.
وی افزود: کریم اسلامی بازیکن بزرگی است و باید پنالتی خراب شده امروز را فراموش کند تا 

در بازی های آینده به تیم صبای قم کمک کند.
وی اظهار داشت: با مصدومیت محمد قاضی مهاجم خوب دیگری روی نیمکت تیم خود 
نداشتیم و از این رو ناچار به استفاده از برخی بازیکنان تعویضی خود شدیم.تیم فوتبال 
تراکتورسازی تبریز با پیروزی مقابل صبای قم موفق به صعود به مرحله یک چهارم نهایی 

مسابقات جام حذفی فوتبال باشگاه های کشور شد.
سرمربی تراکتورسازی تبریز:

اول خدا و سپس اخباری ناجی تراکتور مقابل صبا بودند
سرمربی تیم فوتبال تراکتورسازی تبریز گفت: اول خدا و بعد محمدرضا اخباری امروز ناجی 
تیم تراکتورسازی در مقابل صبا بودند و از نظر روحی و روانی به خوبی روی بازیکنان خود 

کار کرده بودیم.
 تونی اولیویرا یکشنبه شب در نشست خبری پس از پایان دیدار صبای قم و تراکتورسازی 
تبریز در مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی فوتبال باشگاههای کشور افزود: بازی دشواری 
را مقابل تیمی داشتیم که مستقیم بازی می کرد و این نحوه بازی، کار ما را دشوار نموده بود.

وی ابراز داشت: نیمه اول نیمه خوبی برای تراکتور سازی بود و چند موقعیت خوب را بدست 
آوردیم و در حالی که در نیمه دوم صبای قم موقعیت های خوبی داشت ،تیم ما کنترل بازی 

را در اختیار گرفت.
وی بیان داشت: تیم ما 9 نفره بازی را تمام کرد ولی با این وجود توانستیم بازی را از طریق ضد 

حمله های خود جمع کنیم و امروز بازیکنان ما لیاقت پیروزی را داشتند.
سرمربی تراکتورسازی تبریز گفت: به نقاط قوت و ضعف صبای قم آگاه بودیم اما در گرفتن 
توپ های دوم دچار مشکل بودیم و سعید آقایی و فرید کریمی در طول بازی سمت چپ تیم 
تراکتورسازی را خوب پوشش دادند و از آن سمت موفق شدیم بازی خطرناکی را انجام دهیم.

وی در پاسخ به سووالی در زمینه اخراج دو بازیکن تیمش در بازی امروز افزود: همیشه گفته 
ام که در مورد داوری صحبت نمی کنم و اگر بخواهیم در مورد داوری صحبت کنیم باید به 

بازی گذشته با سپاهان اصفهان اشاره کنیم.
تیم فوتبال تراکتورسازی تبریز با پیروزی مقابل صبای قم موفق به صعود به مرحله یک چهارم 

نهایی مسابقات جام حذفی فوتبال باشگاه های کشور شد.
حاشیه های دیدار صبای قم و تراکتورسازی تبریز در جام حذفی فوتبال

قم - ایرنا - دیدار تیم های صبای قم و تراکتورسازی تبریز از چارچوب مرحله یک هشتم 
نهایی جام حذفی فوتبال باشگاه های کشوربا حاشیه هایی همراه بود.

در ابتدای این دیدار علی دایی و سایر اعضای کادر فنی تیم صبای قم به استقبال تونی اولیویرا 
سرمربی و سایر اعضای کادر فنی تیم تراکتورسازی تبریز رفتند. همچنین حامد لک که در 
پایان فصل گذشته پس از اختلافاتی که با تونی اولیویرا داشت تیم تراکتور سازی را ترک کرده 
و به صبای قم پیوسته است با دسته گل به استقبال تونی رفت، مهرداد طهماسبی دروازه بان 
فعلی تراکتورسازی تبریز و فصل گذشته صبای قم نیز به استقبال نیمکت نشینان صبا رفت.

** رضا حقیقی و مسعود حق جو دو بازیکن اصلی تیم صبای قم در این دیدار به علت 
مصدومیت تیم خود را همراهی نکردند.

** بنا بر اعلام گوینده ورزشگاه در نیمه دوم این بازی، نزدیک به یک هزار و 700 نفر هوادار 
تماشاگر این دیدار بودند که در این بین حدود 400 هوادار منتسب به تیم تبریزی نیز در 

ورزشگاه حضور داشتند.
** در دقیقه 43 این بازی محمد قاضی مهاجم صبای قم به علت مصدومیت ناچار به ترک 

میدان شد و کریم اسلامی به جای او وارد میدان شد.
** در دقیقه 59 پس از این که روی یکی از بازیکنان صبای قم خطا رخ داد، هاشم بیک زاده 
و محمد امین آرام طبع از صبای قم با محمد ایران پوریان و سینا عشوری از تراکتور سازی 
تبریز با یکدیگر درگیری لفظی و فیزیکی پیدا کردند اما داور به هیچ کدام از این بازیکنان 

اخطار نداد.
** در دقیقه 72 مهمترین اتفاق نیمه دوم رخ داد و در حالی که محمد اوسانی مهاجم صبای 
قم با مهرداد طهماسبی دروازه بان حریف تک به تک شد، طهماسبی مهاجم صبا را سرنگون 
کرد و تیم میزبان صاحب یک ضربه پنالتی شد. این پنالتی توسط کریم اسلامی در دقیقه 75 

توسط محمدرضا اخباری دروازه بان تعویضی تراکتورسازی دفع شد.
** محمد ایران پوریان از تراکتور سازی تبریز در دقیقه 86 این بازی دومین اخطار خود را 

دریافت کرد و از زمین بازی اخراج شد.
** در صورتی که در بازی های گذشته خانگی صبای قم یک یا دو آمبولانس در ورزشگاه 

مستقر می شدند در بازی امروز سه دستگاه آمبولانس در کنار زمین استقرار یافته بود.
** در این بازی کلیه تبلیغات کنار زمین تنها به یکی از اپراتورهای تلفن همراه اختصاص 

داشت.
**تیم صبای قم در این بازی با پیراهن های سفید، شورت ورزشی مشکی و جوراب های 
سفید رنگ وارد میدان شده بود و تراکتورسازی تبریز نیز با لباس های یک دست قرمز رنگ 

به میدان آمده بود.
** اینترنت ورزشگاه یادگار امام)ره( در ابتدای این دیدار دچار اختلال بود و با همت مدیر 

روابط عمومی هیات فوتبال قم این اختلال رفع شد.
** این بازی در هوایی صاف در دمای 28 درجه بالای صفر برگزار شد و از دقیقه 24 آن 

شاهد ادامه بازی زیر نور نورافکن های ورزشگاه بودیم.
** در نیمه اول این دیدار یک دقیقه و در نیمه دوم نیز اعلام چهار دقیقه زمان تلف شده 

توسط داور بازی با اعتراض علی دایی مواجه شد.
تیم فوتبال تراکتورسازی تبریز با پیروزی مقابل صبای قم موفق به صعود به مرحله یک چهارم 

نهایی مسابقات جام حذفی فوتبال باشگاه های کشور شد.

دوشنبه -سی ام شهریور ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3823

آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت دوم
بموجب اجراییه صادره از شعبه 260 شورای حل اختلاف قم که در اجرای احکام به شماره 9/91ج/261 ثبت گردیده له فاطمه کلانتری خلیل آباد علیه جواد مرادی مزرعه نو محکوم علیه محکوم شده به پرداخت تعداد 72 قطعه سکه تمام بهار آزادی 

درحق محکوم لها و مبلغ 2/250/000 ریال حقوق اجرایی به صندوق دولت؛ به  تقاضای محکوم له اموال از محکوم علیه توقیف که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی نموده: ضمنا ماده 51 قانون اجرای احکام مدنی قابل اجرا  می باشد.
مقدار 50 متر مربع مشاع از پلاک ثبتی 2481/1- اصلی بخش دو قم به شماره قطعه 97 موقوفه مرحوم حاج باقر حمامی بنشانی توانیر 10 م اسکندری ک 7 پ 45

در خصوص ارزیابی ملک دارای سند مالکیت اوقافی به شماره پلاک ثبتی 2481/1- اصلی بخش دو ثبت قم به استحضار میرساند در معیت و راهنمایی خواهان از محل وقوع ملک مورد نظر به آدرس قم – خیابان امام- خیابان توانیر- ده متری اسکندری 
– کوچه 7 –پلاک 45 و کد پستی 13597 -37151 بازدید و پس از انجام بررسی های لازم نظریه کارشناسی به شرح ذیل تقدیم می گردد:

الف- مشخصات ملک مورد بازدید
عرصه ملک مورد بازدید به مساحت 200 متر مربع و به صورت شمالی ساز می باشد که اعیانی آن بصورت دو واحد مجزا احداث گردیده است . اسکلت بنای احداثی دیوارباربر با مصالح بنایی و سقف طاق ضربی آهنی میباشد. واحد اول دریک طبقه همکف 
شامل پذیرایی، آشپزخانه و سرویس بهداشتی احداث شده است. واحد دوم در دو طبقه زیرزمین شامل انباری و سرویس حمام و همکف شامل پذیرایی و آشپزخانه احداث شده است. پوشش کف واحدها موزائیک فرش و بدنه سفید شده است. پوشش کف 

حیاط موزائیک فرش و بدنه ها اندود سیمان شده است . سیستم سرمایش کولر آبی و گرمایش آبگرمکن و بخاری گازی است. ملک موصوف دارای نمای اندود سیمانی و امتیازات آب و برق شهری و گاز هر کدام یک انشعاب جداگانه است.
ب- نظریه کارشناسی

ارزش ملک موصوف با عنایت به امکانات فوق، موقعیت محلی، مساحت عرصه ، ابعاد ،نوع سند مالکیت ، کمیت و کیفیت بنای احداثی و سایر عوامل موثر به شرح جدول ذیل ارزیابی و اعلام می گردد:

همچنین ارزش میزان 50 متر مربع از ملک فوق به مبلغ 604/250/000 )ششصد و چهار میلیون و دویست و پنجاه هزار( ریال محاسبه و اعلام می گردد.
که مقرر گردیده سهم فوق الذکر در تاریخ 1394/07/30 ساعت 9/30 الی 10 صبح به آدرس قم ، خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید 
از اموال را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند. قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. 

برنده مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را نقدا و مابقی آن ظرف یکماه از تاریخ مزایده بپردازید این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به واحد مراجعه نمائید.
رضا زارعی – دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم 

 

 ارزش کل)ریال( ارزش هر متر مربع)ریال( مساحت )متر مربع( ارزیابی محل مورد ردیف
 222/222/022/1 222/222/9 022 ارزش پذیره عرصه  1
 222/222/102 222/022/0 80 اعیانی زیرزمین 0
 222/222/830 222/022/3 130 اعیانی همکف 3
 222/222/50 - - حیاط سازی و انشعابات  8

 000/000/714/2 چهارصد و هفده میلیون ریال جمع کل: دو میلیارد و
 

خواهان شهرداری قم با نمایندگی آقای محمد دلبری و به نمایندگی آقایان محمد حسین موسوی منش و علی بناوند دادخواستی به طرفیت حسین عباسی فرزند 
مرتضی به خواسته مطالبه مبلغ 90825700 ریال بابت 6 فقره چک با احتساب خسارات تاخیر تادیه ، هزینه دادرسی و حق الوکاله نماینده حقوقی تقدیم دادگاههای 
عمومی شهرستان قم نموده که جهت رسیدگی به شعبه 24 دادگاه عمومی حقوقی شهرستان قم واقع در قم خیابان ساحلی جنب زندان ساحلی طبقه دوم و به کلاسه 
9309982510600754 ثبت گردیده که وقت رسیدگی تاریخ 94/8/9 ساعت 9 صبح تعیین شده که به علت مجهول المکان بودن خوانده و درخواست خواهان و به 
تجویز ماده 73 قانون آیین دادرسی دادگاه عمومی و انقلاب در امور مدنی و دستور دادگاه مراتب یک نوبت در یکی از جراید کثیرالانتشار آگهی می شود تا خوانده پس 
از نشر آگهی و اطلاع از مفاد آن به دادگاه مراجعه و ضمن اعلام نشانی کامل خود نسخه دوم دادخواست و ضمائم را دریافت و در وقت مقرر فوق جهت رسیدگی حاضر 
گردد.                                                                                                                                منشی شعبه 24 دادگاه عمومی حقوقی قم - کشاورز



علمی و سلامت

گیاهی که بر هر درد بی درمان دواست 
زیره گیاهی است به شکل بیضی شکل، با ساقه های توخالی و در ارتفاع 
60 سانتی متر که بسیار سوزاننده است و در کشورهای مختلف جهان کشت 

می شود.
محمد کاشانی مدرس علوم تغذیه با اشاره به خواص گیاه زیره و خاصیت درمانی آن 
گفت: در ایران چند نوع زیره، زیره سبز، زیره سیاه و دیگری زیره سیاه کوهی وجود دارد که 

در ادامه به توضیح تک تک این گونه ها اشاره می کنیم.
 وی تصریح کرد: زیره سیاه کوهی علفی است که در ارتفاع 60 سانتی متر ساقه و ریشه 
دارد این میوه بسیار معطر است و مزه تند و سوزاننده دارد و در نقاط مختلف جهان کشت 
می شود مانند شهرهایی در کشور ایران مخصوصا کرمان،  شمال غرب نهاوند و نواحی 
مجاور البرز و کشورهایی مانند آفریقا، هندوستان، نواحی گرم اروپا و ... کشت می شود 
که مهمترین خاصیت آن ضد نفخ، درد اسپاسم را از بین می برد و تقریبا مشابه رازیانه 
است و اثر محرک معده را دارد و برای هضم غذا، ادرار آور، ضد کرم، ضد تشنج و تا حدی 

نیرو دهنده برای جسم است. 
 وی ادامه داد: زیره سیاه برای سرطان نیز مفید است چون قدرت آنتی اکسیدانی بالایی 
دارد و برای کم خونی مورد استفاده قرار می گیرد و خواص دیگر آن صفرا آور، خلط آور، 

شل کننده ماهیچه ها و شیر مادر را افزایش می دهد.  
کاشانی مدرس علوم تغذیه با اشاره به زیره سبز و خاصیت اعجاب انگیز این گیاه 
اظهار داشت: گیاه سبز زیره در کشورهای ترکیه، ازبکستان،  تاجیکستان، مراکش،  مصر 
و هندوستان کشت می شود و گونه نادر این گیاه در خراسان نیز موجود می باشد و تمام 

خواصی که زیره سیاه دارد این گیاه نیز در خود دارد. 
 مصرف مستقیم از گیاه زیره برای بدن ضرر دارد 

محمد باقر مینایی متخصص طب سنتی در رابطه با مصرف مستقیم از گیاه زیره برای 
بدن ضرر دارد بیان کرد: گیاه زیره دو نوع است یکی سبز و دیگری سیاه و برای آنهایی 
که دارای مزاج گرم و خشک هستند استفاده مستقیم از این گیاه می تواند برای بدن 
ضرر داشته باشد.   وی ادامه داد: برای کنترل طبع می بایستی 3 تا 24 ساعت زیره را در 
سرکه قرار دهیم و بعد از 24 ساعت زیره را از سرکه خارج می کنیم و سه بار آبکشی انجام 

می دهیم و درون یک فویل ریخته تا خشک شود و آن را استفاده می کنیم. 
 محمد باقر مینایی خاطر نشان کرد: زیره کمک می کند تا در معده هضم اول به خوبی 
انجام شود وقتی هضم اول انجام شد قابلیت جذب غذا برای روده سریع تر انجام می شود و 
همچنین برای کبد کمک لازم را انجام می دهد، چرا که هر چه قدر غذا بهتر هضم شود 
جذب هضم اول ، دوم و سوم در بدن شکل خفیفی انجام می شود و آن موقع است که در 
بدن اختلال به وجود نمی آید و کبد مبتلا به ناراحتی های مختلف نخواهد شد بنابراین کبد 

به عنوان یک کمک کننده در هضم غذا برای اعضای بدن کمک کننده است. 

استفاده از کفش های نامناسب به چه قیمتی! 
پوشیدن کفش های تنگ و نوک باریک باعث فرو رفتن ناخن در گوشت 

می شود که می تواند عفونت و قارچ را در پی داشته باشد.
دکتر اعتمادی متخصص پوست و زیبایی بیان کرد: ناخن های پا به شکل پرانتزی نیمه 
باز هستند که با بستر خود از جنس گوشت و تقریبا پوست رشد می کنند معمولا انگشت 
شصت پا به دلیل فشارهای ناشی از کفش و یا ضربه های شدید دچار فرو رفتن ناخن در 

گوشت می شود و شکل ناخن از حالت عادی به حالت سوزن منگنه ای تبدیل می شود.  
وی گفت: پوشیدن کفش های تنگ و نوک باریک، کفش های پاشنه بلند توسط خانم ها 
و همچنین وارد شدن ضربه شدید بخصوص در فوتبال برای آقایان از دلایل قوس برداشتن 
ناخن شصت پا است که در واقع این فشارها و ضربات باعث داخل شدن ناخن در گوشت 
می شوند و با قرار گرفتن پا در نقاط آلوده این اتفاق به عفونت و در موارد پیشرفته به قارچ 
منجر می گردد.   دکتر اعتمادی با اشاره به درمان ناخن های آسیب دیده تصریح کرد: برای 
درمان عفونت ناشی از فرو رفتن ناخن در گوشت باید آنتی بیوتیک مصرف شود و برای 
حفاظت از پا آن را تمیز و خشک نگه دارید و کفش های گشاد بپوشید تا بتوانید ناخن 
آسیب دیده را در همان ابتدا درمان کنید در غیر این صورت کار به جراحی کشیده می شود 
و قسمتی از ناخن کج شده را می کشند.  این متخصص پوست و زیبایی افزود: در صورت 
کشیدن ناخن اگر ریشه آن نابود شود یا همراه با ناخن در بیاید دیگر در آن ناحیه ناخنی 
رشد نخواهد کرد و دلیل در نیامدن ناخن پس از جراحی همین نابودی ریشه است نه 
بیمار ی هایی مثل قارچ و ... بنابراین مشکلات ریشه ناخن می تواند باعث کج و قوس دار در 

آمدن آن و یا حتی در نیامدن ناخن در کل عمر شود. 
وی خاطر نشان کرد: تنها راه درست شدن ناخن های بد فرم و فرو رفته در گوشت آن 
است که هنگام جراحی ریشه آن قسمت تخریب شود تا دیگر ناخنی در آن ناحیه درست 
نکند تا ناخن باقیمانده کوچکتر و صاف باشد و در گوشت فرد فرو نرود و ایجاد عفونت نکند. 

هسته این میوه ها ضد سرطان هستند 
میوه هایی که به صورت ارگانیک یا طبیعی شکل بگیرد دارای خواص آنتی 

اکسیدانی هستند.
محمد کاشانی مدرس علوم تغذیه با اشاره به ضد سرطانی بودن هسته های میوه هایی که 
استفاده می کنیم؛ گفت: میوه انگور بسیار شیرین است و هسته انگور اگر با دندان شکسته 
شود موادی را از خود ترشح می کند که ضد سرطان است، انار آنتی اکسیدان بسیار خوبی 
است و در هسته آن نیز وجود دارد، هسته زرد آلو چون تلخ است باید روزی 15 عدد از 
این هسته خورده شود و این هسته هم خاصیت ضد سرطانی دارد همچنین می توان از 
این هسته روغن تهیه کرد .   وی تصریح کرد: میوه هایی که به صورت ارگانیک یا طبیعی 
شکل بگیرد دارای خواص آنتی اکسیدانی هستند و می تواند به عنوان آنتی کانتر محسوب 
شود، برگه زرد آلو خون ساز است و سیستم ایمنی بدن را تقویت و می تواند بدن را از لحاظ 

وزنی متعادل کند. 

تغییر سبک زندگی حملات میگرنی
 را کاهش می دهد 

تغییر در سبک زندگی بویژه خواب و تغذیه می تواند از بروز حملات میگرنی 
جلوگیری کند.

دکتر سمیه باقی زاده معاون انجمن سردرد ایران در خصوص سردرد میگرنی گفت: 
سردرد میگرنی تنها یک سردرد و یک درد نیست بلکه با یکسری علائم مثل حساسیت به 
نور، صدا، بو و ... همراه است. با رعایت و اجرای برخی مراقبت ها، احتمال حملات میگرنی 
کاهش می یابد. که از جمله آن می توان به خوابیدن در ساعات مشخص و ثابت، تغذیه 
مناسب و منظم و همچنین انجام فعالیت های فیزیکی و بدنی در هر روز و در زمان مشخص 
اشاره نمود.   وی افزود: سردرد گاهی علل محیطی نیز دارد مثل ضربه خوردن به سر و 
مشکلات عروق مغزی، سکته ی مغزی و ... که باید جدی و خطرناک تلقی گردد و حتما 
روند درمانی آن را دنبال کنند.  زیرا که غفلت نسبت به این نوع سردردها می تواند عواقب 

غیر قابل جبرانی را به همراه داشته باشد.  
وی در پایان در مورد فاکتورهای تحریک کننده سردرد عنوان کرد: 90 درصد از 
سردردها، علت مشخصی ندارند مثل سردردهای تنشی و میگرنی اما فاکتورهای تحریک 
کننده مثل عادات روزمره، آلودگی های صوتی و شیمیایی هوا، مصرف غلط مسکن ها برای 

کاهش درد، تغییر در سبک زندگی و استرس می تواند موجب بروز سردرد گردد. 

لزوم تشخیص زودهنگام 
کاهش شنوایی در کودکان 

یک جراح گوش، گلو و بینی با بیان اینکه بیش از یک درصد کودکان کشور 
دچار کاهش شنوایی هستند که نزدیک به نیمی از آنها زیر سه سال هستند، 
گفت: اهمیت شنوایی در کودکان به دلیل نقش آن در تکلم و همچنین فراگیری 
و آموزش است؛ کودکی که مشکل شنوایی دارد، در تکلم و فراگیری نیز دچار 

اشکالات فراوانی می شود. 
با تاکید بر اهمیت تشخیص زودهنگام کاهش شنوایی در  دکتر خشایار احمدی 
شیرخواران یا نوزادان، درباره نشانه های این عارضه گفت: چنانچه نوزاد یا شیرخوار هیچ 
واکنشی مثل گریه کردن یا حرکت به صداهای بلند ناگهانی نشان ندهد یا با صدای بلند از 
خواب بیدار نشود، به احتمال زیاد دچار مشکلاتی در شنوایی است که باید توسط پزشک 

متخصص مورد ارزیابی قرار گیرد. 
وی اضافه کرد: در صورت وجود این مشکل، نوزاد سرش را به طرف صدای شما 
نمی چرخاند، صداها را تقلید نمی کند و در آزمون های شنوایی نوزادان مردود شده و به 

احتمال زیاد به درجاتی از کاهش شنوایی دچار است. 
این جراح گوش، گلو و بینی یادآور شد: در هر زمانی که متوجه شدید کودک تان مشکل 
شنوایی دارد، این موضوع را با پزشک متخصص گوش، گلو و بینی در میان بگذارید. پزشک 
پس از شنیدن مشاهدات شما و معاینه طفل ممکن است آزمایشات شنوایی را درخواست 
کند.  وی خاطرنشان کرد: کاهش شنوایی ممکن است موقت یا دائم باشد. کاهش شنوایی 
موقت می تواند به علت ساده ای مثل وجود جرم در مجرای گوش خارجی یا وجود مایع و 
عفونت در گوش میانی باشد که اغلب با درمان طبی بهبود می یابد، اما در نوع دائم به طور 
معمول اشکال در قسمت های اصلی شنوایی یعنی حلزون یا عصب شنوایی است. غالب 
این کودکان مقداری شنوایی دارند که با گذاشتن وسایل کمک شنوایی همچون سمعک 
بهتر می شود.  احمدی در پایان گفت: کودکان از سن سه ماهگی می توانند از این وسائل 
استفاده کنند. هر چه تشخیص زودتر و درمان سریع تر انجام شود، توانایی کودک در تکلم 

و فراگیری، رشد سریعتری دارد. 

5

اتیوپی در ماموریت خود برای عاری شدن از کربن تا سال 2025، اخیرا از لاله های 
خورشیدی غول پیکر برای دستیابی به این هدف خود کمک گرفته است.

این کشور با همکاری شرکت فناوری پاک AORA Solar و سازنده یک سیستم هیبریدی 
خورشیدی مدولار، این نیروگاه گل را طراحی کرده است.  هر نیروگاه شامل یک برج احاطه شده 
توسط میدانی از آینه است که برای پیگیری نور خورشید طراحی شده اند. این آینه ها، پرتوهای نور 
خورشید را به حباب سر برج منعکس می کنند. با داغ شدن هوای درون حباب توسط نور شدید 
خورشید، آب ذخیره شده در آن به جوش آمده و از بخار آن برای گرداندن یک ژنراتور توربینی 
استفاده می شود.  حتی زمانی که نور خورشید در دسترس نیست، توربین لاله می تواند با سوخت 
جایگزینی مانند گاز طبیعی به کار خود ادامه داده و به تولید نیروی درجه کاربردی بی وقفه برای 
کمک به حفظ ثبات در شبکه برق بپردازد.  هر نیروگاه از ظرفیت برونداد 100 کیلووات برخوردار 
است که برای تامین نیروی حدود 60 تا 80 خانه کافی است.  شرکت AORA همچنین با دو 
دانشگاه در اتیوپی به منظور کمک به پیشرفت آموزش فناوری تجدیدپذیر در کشور همکاری 
می کند. این طرح شامل نصب لاله های خورشیدی در دانشگاه ها و خدمت رسانی به جوامع محلی 
از طریق ارتقای فناوری های موجود است.  اتیوپی نخستین کشوری نیست که این برجهای جالب 
لاله خورشیدی را در نصب کرده است. برای مثال کشورهای چین و اسپانیا نیز برای انرژی به این 
لاله های خورشیدی روی آورده اند و اخیرا برنامه ریزی هایی برای بکارگذاری یک لاله خورشیدی 
در دانشگاه آریزونا انجام شده که آن را به نخستین لاله خورشیدی در آمریکا تبدیل خواهد کرد. 

افزایش قدرت اتصال ایمپلنت به استخوان

زانو بند برای کودکان دارای پای پرانتزی ساخته شد

ساخت سرامیک های دما بالا با خواص بهبود یافته
نانوذرات  کارگیری  به  با  تبریز  دانشگاه  محققان 
آزمایشگاهی  نمونه   ساخت  به  موفق  گرافیت، 
این  از  توان  می  که  شدند  بالا  دما  سرامیک های 
سرامیک ها در صنعت هوافضا، صنایع ریخته گری و 

جوشکاری بهره برد.
 »دی بورید زیرکونیم )ZrB2(«، در میان کامپوزیت های 
زمینه سرامیکی دما بالا، گزینه  مناسب و مورد توجهی است. 
این مواد در سیستم های حفاظت حرارتی برای کاربردهای 
هوا فضا، هواپیماهای مافوق صوت، اجزای موشک یا سایر 
کاربردهای صنعتی همانند الکترود قوس پلاسما و اجزای 

کوره استفاده می شود.
دکتر مهدی شاهدی اصل یکی از مجریان این طرح عنوان 
کرد: ساخت »دی بورید زیرکونیم« به عنوان عضوی از خانواده 
سرامیک های دما بالا با مشکلات عمده ای همراه است که 
می توان به دشواری دستیابی به چگالی کامل »ساختار غیر 
متخلخل« و چقرمگی شکست بالا » که توانایی جذب انرژی 
که شکسته شدن و انهدام ماده را به تأخیر می اندازد«  اشاره 

کرد.
وی با بیان اینکه در این طرح برای بهبود ویژگی های چگالی 
کامل و چقرمگی شکست بالا در کامپوزیت های »دی بورید 
زیرکونیم-کاربید سیلیسیم« از افزودنی نانوگرافیت استفاده 
استفاده  بررسی ها،  نتایج  داشت: طبق  اظهار  است،  شده 
از این نانوافزودنی موجب افزایش چگالی نسبی تا نزدیکی 
100 درصد می شود و تقریبا همه تخلخل های نمونه از بین 

می روند.
به گفته وی، بهبود حدود 300 درصدی در چقرمگی 

شکست نمونه  تقویت شده با نانو گرافیت نسبت به نمونه  
سرامیکی فاقد افزودنی از دیگر دستاوردهای این پژوهش 

بوده است.
شاهدی اصل اظهار داشت: یکی از راهکارهای پیشنهادی 
برای دستیابی به کامپوزیت های با ساختار بهینه، بهره گیری از 
فرآیندهایی است که هم زمان از دمای بسیار بالا و اعمال فشار 
بیرونی برای فشرده سازی مخلوط پودر استفاده می کنند. در 
این پژوهش برای ساخت نمونه ها از فرآیند پرس گرم استفاده 

شده است.
وی عنوان کرد: همچنین با استفاده از افزودنی نانوگرافیت، 
نیاز است که  به دمای کمتری برای چگالش کامپوزیت 
بهبود  دارد.  دنبال  به  را  انرژی  مصرف  در  صرفه جویی 
ویژگی های مکانیکی نیز به افزایش طول عمر و قابلیت 

اطمینان قطعه می انجامد.
نانوذرات  تأثیرگذاری  نحوه   خصوص  در  اصل  شاهدی 

پایین  پذیرش  گفت:  نمونه ها  خواص  بهبود  بر  گرافیت 
تف جوشی توسط »دی بورید زیرکونیم«، مانع اصلی تولید 
قطعات فشرده بدون تخلخل است که با افزودن نانو گرافیت، 
نانوذرات با ناخالصی های اکسیدی سطح ذرات پودر واکنش 
می دهد و امکان اتصال هر چه بهتر ذرات پودر به یکدیگر 
را فراهم می سازد. همچنین چقرمگی شکست پایین این 
سرامیک، با حضور نانو گرافیت به عنوان فاز تقویت کننده، 

برطرف خواهد شد.
وی تاکید داشت: در بررسی نمونه ها از بعد ریزساختاری 
و فازی، از روش های میکروسکوپ الکترونی روبشی و پراش 
پرتو ایکس استفاده شده است. چگالی نمونه  پرس گرم شده 
نیز به روش ارشمیدس و چگالی نظری با استفاده از قانون 
مخلوط ها محاسبه شد. همچنین چقرمگی شکست نمونه ها 
به روش اندازه گیری مستقیم طول ترک ایجاد شده با فرو 

رونده ویکرز برآورده شده است.

پرتودرمانی بیماران سرطانی دقیق می شود
یک شرکت دانش بنیان در شهرک علمی تحقیقاتی اصفهان موفق به ساخت 
دستگاهی برای اندازه گیری پرتوها در دستگاههای پرتودرمانی شد تابدین وسیله 

تومور سرطانی به درستی از بین برود و آسیبی به بافت های سالم نرسد.
 نوید نجات بخش، مدیر عامل شرکت دانش بنیان » بهیار صنعت سپاهان« در شهرک 
علمی تحقیقاتی اصفهان و تولید کننده تجهیزات پزشکی گفت: » فانتوم سه بعدی آب«، 
سیستمی برای اندازه گیری پرتوهای خروجی  دستگاههای پرتودرمانی  است که ساخت آن 
برای اولین بار در کشور، توسط شرکت ما انجام شده است.  وی با بیان اینکه مهم ترین دستگاه 
پرتودرمانی، دستگاه شتاب دهنده خطی است، افزود: از آنجایی که بیشترین حجم بدن را آب 
تشکیل داده، بهترین شبیه ساز  می تواند آب باشد به همین دلیل دستگاه فانتوم سه بعدی 
آب را برای اندازه گیری پرتوهای از بین برنده تومور سرطانی یا شتابدهنده های خطی طراحی 
کردیم.  وی اظهار داشت: برای اینکه همه پرتوهای دستگاه شتابدهنده خطی کنترل شده به 
بدن بیمار برسند، می توان از دستگاه فانتوم سه بعدی آب استفاده کرد.  نجات بخش با بیان 
مثالی گفت: مثلا برای نابود کردن یک تومور، هزار واحد اشعه نیاز است که باید این تعداد 
پرتوها به بدن بیمار برسند. از آنجایی که به هنگام پرتودرمانی تعدادی از این پرتوها به تومور 
برخورد نمی کنند و مراحل درمانی بیمار ناتمام باقی می ماند، وجود چنین دستگاهی ضروری 
است.  وی گفت: دستگاه »فانتوم سه بعدی آب«، اشعه خروجی که به سمت بدن بیمار می 
رود را اندازه گیری کرده تا اشعه ها به درستی به تومور سرطانی بیمار برخورد کنند و در عین 
حال آسیبی به بافت های سالم وارد نسازد.  وی تاکید داشت: همچنین به واسطه این دستگاه 
اشعه های خروجی کنترل کیفی می شوند. به همین دلیل است که استفاده از این دستگاه 
به هنگام پرتودرمانی باعث می شود پروسه درمان به خوبی گذرانده شود.  نجات بخش اظهار 
داشت: نمونه صنعتی این دستگاه در مرحله آخر است و از یک ماه دیگر می توانیم فروش 
داشته باشیم. همچنین با دانشگاه علوم پرشکی در حال مذاکره هستیم تا بتوانیم اولین نمونه 

این دستگاه را درآنجا مستقر کنیم.

طلوع لاله های خورشیدی در اتیوپی

محققان کشور زانو بندی برای کودکان دارای پا پرانتزی طراحی و تولید کردند که این زانو بند قابلیت 
تنظیم در زوایای مختلف براساس ضایعه بیمار را دارا است.

رضا وهاب کاشانی، مجری طرح زانو بند برای کودکان پا پرانتزی و عضو هیات علمی دانشگاه علوم بهزیستی و 
توانبخشی گفت: کودکان دارای پا پرانتزی نمی توانند تحت عمل جراحی قرار گیرند زیرا عمل جراحی از رشد آنها 

جلوگیری می کند، بنابراین این کودکان باید از زانو بند برای اصلاح زاویه حرکتی خود استفاده کنند.
وی بیان کرد: زانو بندهایی که در بازار وجود دارد به دلیل اینکه قابلیت تنظیم در زوایای مختلف را ندارد موجب خستگی 
بیمار و ضعف عضلانی آن می شود اما زانو بند جدیدی که طراحی و ساخته ایم قابلیت تنظیم در زوایای مختلف را دارد.

این محقق گفت: همچنین در این زانو بند از آلیاژهای سبک تری استفاده شده که تحمل وزن آن برای بیمار بسیار 
راحت تر است.  وهاب کاشانی افزود: این زانوبند با قیمت 260 هزار تومان قابل فروش است درحالی که قیمت نمونه 

های خارجی آن که از نظر کارآیی ساده تر از نمونه ساخته شده ما است حدود یک میلیون و 800 هزار تومان است.
 وی اضافه کرد: این زانو بند قابلیت تنظیم به صورت دستی و تنظیم از سوی پزشک براساس نوع ضایعه بیمار را دارا 
است.  این محقق گفت: این زانو بند که در مرحله آزمایش های آزمایشگاهی قرار دارد بستر آموزش های حرکتی را نیز 

برای بیماران ایجاد می کند.

شباهت شگفت انگیز برخی میوه ها
 به اعضای بدن و خواص آنها 

گزارش / میترا پور رمضان
میوه های شگفت انگیزی که در کنار تشابه ظاهری به بعضی از اعضای بدن، 

دارای خواصی مرتبط با آنها هستند.
امروزه با پیشرفت علم و تکنولوژی و شیوع انواع بیماری ها، محققان در پی جایگزینی مواد 
طبیعی به جای مواد مصنوعی و شیمیایی هستند. مواد طبیعی که نه تنها عوارض مواد 

شیمیایی را ندارد، بلکه خود علاجی برای خیلی از بیماری ها هستند.  
از این رو استفاده از میوه ها و دانستن خواص دارویی آنها از اهمیت بسیار زیادی برخوردار 
است. میوه های شگفت انگیزی که در کنار تشابه ظاهری به بعضی از اعضای بدن، دارای 
خواصی مرتبط با آنها هستند.  مثلا تشابه ظاهری حبه های انگور به کیسه های هوا، 
قارچ به گوش و گردو به مغز انسان از جمله این عجایب هستند. کارشناسان معتقدند 
که انگور برای حیات ریه و قلب بسیار مفید است همچنین قارچ یکی از معدود غذاهایی 
است که حاوی ویتامین D و به طور طبیعی برای سالم نگه داشتن استخوانها و بهبود 
توانایی شنوایی لازم است و گردو شباهت بسیار زیادی به مغز انسان دارد و همانند آن دو 
نیم کره ی چپ و راست و قسمت های بالایی و پایینی دارد. در حال حاضر می دانیم گردو 

36 مرتبه نورون های پیام رسان به مغز را گسترش می دهد.
 اکسیر جوانی : دکتر پیام فرح بخش کارشناس تغذیه  درخصوص ویژگی های میوه ی 
انگور می گوید: انگور حاوی رزولاتور است که یک آنتی اکسیدان می باشد و به محافظت 
از ماده  ژنتیکی سلول ها کمک می کند یعنی از آسیب رادیکال های آزاد شده ناشی از 
آلودگی هوا و مواد نامناسب تولید شده از سوختن چربی ها و فرآیندهای پیری و آسیب 
مغزی جلوگیری می کند.   وی افزود: از خواص انگور بویژه انگور قرمز می توان به خاصیت 
ضد پیری، کاهش میزان کلسترول بد خون LDL و افزایش میزان کلسترول خوب خون 
HDl ، جلوگیری از تجمع پلاکت ها و در واقع لخته شدن نامناسب خون در حملات 
قلبی، بهبود کبد چرب و کاهش آنزیم های کبدی، محافظت از سلول  عصبی مغز و 
ممانعت از ایجاد پلاکت های مغز، کاهش مقاومت به انسولین و منظم شدن تغییرات قند 

خون و عاملی برای بهبود دیابت اشاره کرد.
  رویای خوش اندام شدن ، محقق می شود:  فرح بخش در ادامه گفت: مطالعات 
میدانی نشان می دهد که مواد موجود در انگور می تواند عادت های نامطلوب در زندگی 
همچون نیاز به دریافت کالری و پرخوری را کاهش دهد و موجب بهبود وضعیت قلبی و 
عروقی و عملکرد لوزالمعده گردد. همچنین مواد موثر درانگور می تواند با اثرات مربوط به 

چاقی و اضافه وزن و نشانه های افزایش سن مقابله کند.  
سلامت پوست خود را تضمین کنید: پیام فرح بخش در خصوص ویژگی های گردو 
عنوان می کند : گردو حاوی نوع خاصی از امگا 3 است که اگر چه به پای امگا 3 موجود 
در منابع دریایی مثل میگو، ماهی و صدف نمی رسد اما برای افرادی که به مصرف غذاهای 
دریایی حساسیت دارند ویا دوست ندارند، گردو جایگزین مناسبی برای غذاهای دریایی 
است. از اثرات امگا 3 خاصیت ضد التهابی آن است که موجب شادابی پوست، سلامت 
قلب و عروق، کاهش احتمال بروز سکته ی قلبی و مغزی و کاهش فشار خون می گردد.   
هر گردی گردو نمی شود: این متخصص تغذیه در خصوص تاثیر گردو به مغز و حافظه 
اظهار کرد: گردو به علت وجود امگا 3 جزو چربی های مفید محسوب می شود که جایگزین 
چربی های مضر در سلول های بدن است و موجب کمک به بافت سازی و باز توانی سلول ها 
می گردد که سلول های مغزی از این قاعده مستثنی نیست بنابراین افرادی که امگا 3 
مصرف می کنند از حافظه و هوش و توان مغزی ) یادگیری و حل مساله ( بیشتری 

برخوردار هستند.  
 معجزه ای برای دستگاه گوارش:  دکتر پیام فرح بخش در خصوص خواص قارچ 
می گوید: قارچ جزو سبزیجات کم کالری و مواد غذایی آزاد در رژیم غذایی به شمار می رود 
و به علت فیبری که دارد اثرات مطلوبی بر دستگاه گوارش دارد و از سرطان دستگاه 
گوارش و یبوست جلوگیری کند و عملکرد عمومی دستگاه گوارش را بهبود می بخشد.  از 
طرفی چون کالری کم و اثر سیر کنندگی زیادی دارد می توان به صورت بخار پز، کباب 
پز و آب پز به عنوان میان وعده استفاده شود تاهم ویتامین و املاح متعددی جذب بدن 
شود و هم اثرات مضر و چاق کننده مثل سایر میان وعده ها را نخواهد داشت.  نسخه 
ای برای کنترل معجزه آسای ریزش مو : فرح بخش تصریح کرد: قارچ به عنوان یک 
منبع پروتئین گیاهی می تواند بخش عمده ای از پروتئین مورد نیاز بدن را تامین کند.   
افرادی که گیاهخوارند و یا گوشت  دوست ندارند می توانند با خوردن قارچ و همچنین 
سویا، پروتئین مورد نیاز بدن را تامین کنند. همچنین قارچ حاوی ویتامین B5 است که 
به جلوگیری از ریزش مو و سلامت پوستی کمک می کند از دیگر مواد موجود در قارچ 

می تون به ویتامین D که برای کلسیم به استخوان مورد نیاز است اشاره کرد. 

از نظر طب سنتی بستنی یک ماده سرد بالفعل است که جذابیت غذایی دارد ولی 
توصیه می شود آن را جایگزین غذا نکنید و صرفا به عنوان میان وعده از آن میل کنید.

دیگر مثل قدیم نیست که آدم ها با تکیه بر تجربه یا دانش تجربی با پدیده های پیرامون شان 
برخورد کنند. در عصر جدید علم حرف اول و آخر را می زند و رسانه ها حرف علم را بین مردم 
سراسر جهان پخش می کنند. اما گاهی حجم این اخبار و اطلاعات به قدری زیاد می شود که 
تشخیص درست از غلط را دشوار می کند حتی گاهی اخباری که به گوش می رسد با یکدیگر در 
تناقض قرار می گیرد. درباره یکسری از خوراکی ها هم همیشه حرف و حدیث های ضد و نقیضی 

شنیده می شود. هنوز هم مردم تکلیف شان را با بعضی مواد غذایی نمی دانند.
برای روشن شدن این موضوع دکتر شهناز کارکن، دستیار تخصصی طب سنتی و مسوول 
آموزش تغذیه انجمن علمی طب سنتی چند خوراکی رایج را از دیدگاه طب سنتی بررسی کرده 

و دست کم تکلیف تان را با این چند مورد مشخص می کند.
ژله استخوان ساز است؟

ژله به دلیل شیوه آماده سازی سریع و آسان و شکل فانتزی و جذابش به عنوان دسر محبوب 
اغلب افراد مورد استقبال قرار می گیرد. ژله از ماده ای به اسم ژلاتین تهیه می شود که چسبناک و 
غلیظ است. برخی تصور می کنند ژلاتین یک خوراکی صنعتی است و از مواد غیر مغذی و مضر 
تشکیل شده حال آنکه واقعیت خلاف این است. ژلاتین از استخوان حیواناتی مثل گاو و ماهی 
به دست می آید و با تغییراتی به شکل معمول به بازار عرضه می شود؛ بنابراین خواصی که در قلم 

استخوان گاو و ماهی )بیشتر گاو( وجود دارد در ژله هم یافت می شود.
خواص ژله

تنها غذاها نیستند که سلامت بدن را تامین می کنند. بعضی میان وعده ها و خوراکی های دیگر 
هم با خواص مفیدشان به این روند کمک می کنند. ژله از جمله همین مواد خوراکی است. طب 
سنتی ژله را غذا به حساب نمی آورد و صرفا آن را به عنوان یک دسر یا ماده اشتهاآور معرفی 
می کند. از نظر طب سنتی ژله قدری به طبع سرد و  تر تمایل دارد ولی در مجموع طبع نسبتا 

معتدلی برایش قائل هستند. ژلاتین طبیعی از این اعتدال بیشتر بهره مند است.
* ژله مواد پروتئینی دارد و برای کسانی که در مراحل رشد و استخوان سازی هستند یا دچار 
مشکلات مفصلی و استخوانی شده اند، مفید است. * ژله می تواند باعث تنظیم سطح کلسترول 
مفید خون شود. * کلاژن و اسیدفولیک موجود در ژله سبب رشد و تقویت پوست و مو می شود.

* با وجود ویتامین های B1 و B2 ژله می تواند به تقویت سیستم ایمنی کمک کند.
هشدار طب سنتی درباره ژله

معمولا انواع ژله که در کارخانجات تهیه می شوند، علاوه بر ژلاتین حاوی مواد دیگری مثل رنگ، 
اسانس و قند هم هستند؛ بنابراین توصیه می شود هفته ای یک یا دوبار بیشتر ژله مصرف نکنید. با 
رعایت این نکته درواقع به کلیه های تان یک هفته وقت می دهید تا به شکل مناسب این مواد زائد 
را از بدن تان دفع کند. همچنین افرادی که معده شان سرد و مرطوب است باید کمتر از دیگران ژله 
بخورند؛ یعنی افرادی که کمتر دچار عطش می شوند، بزاق شان بیشتر ترشح می کند و روی پوست 
هم سردی ملایمی را احساس می کنند. این افراد دستگاه گوارش شان ضعیف است و پروسه هضم 

ژله به عنوان یک ماده لزج که باعث چسبندگی مخاط می شود، برای شان سخت تر خواهد بود.
بستنی انرژی زاست؟

بستنی تنها برای کودکان محبوب نیست چون تقریبا کمتر کسی را می شود پیدا کرد که بستنی 
دوست نداشته باشد. بعضی ها می گویند بستنی به دلیل چربی و شیرینی فراوانش نمی تواند 
خوراک مفیدی باشد. در مقابل گروه دیگری معتقدند چون ماده تشکیل دهنده اولیه بستنی شیر 
است، هیچ ضرری برای سلامت ندارد. بعضی حتی پا را فراتر هم می گذارند و بستنی را درمان 
بیماری هایی مثل افسردگی و سرماخوردگی می دانند. واقعیت این است که بستنی یک میان وعده 
پرکالری به شمار می آید و بیش از آنکه برای بزرگسالان مفید باشد، برای کودکان مناسب است. 

بستنی از شیر تهیه می شود که یکی از مهم ترین و مفیدترین لبنیات است.
خواص بستنی

از نظر طب سنتی بستنی یک ماده سرد بالفعل است که جذابیت غذایی دارد ولی توصیه 
می شود آن را جایگزین غذا نکنید و صرفا به عنوان میان وعده از آن میل کنید.

* شیر موجود در بستنی دارای پروتئین و آهن فراوان است.
* ویتامین های گروه B به ویژه ویتامین  B12 موجود در این خوراکی آن را به یک میان وعده 
مفید تبدیل می کند. ویتامین B12 در منابع گیاهی یافت نمی شود و تنها در شیر و بستنی وجود 

دارد. این ویتامین کمیاب در درمان کم خونی نقش مهمی را ایفا می کند.
* بستنی منیزیم هم دارد و برای افرادی که دچار کمبود منیزیم هستند، مفید است.

هشدار طب سنتی درباره بستنی
بستنی یکی از خوراکی های محبوبی است که تنوع بالایی هم دارد. انواع بستنی ها به فور در 

بازار یافت می شود.

* بستنی طبع سردی دارد و بهتر است آن را با ماده ای که این سردی را اصلاح می کند، میل 
کنید. بهتر است بستنی را همراه شکلات گرم مصرف کنید. همچنین می توانید میوه هایی مثل 
موز را که طبع گرمی دارند با بستنی بخورید. * بستنی حرارت مورد نیاز برای هضم را کاهش 
می دهد بنابراین در حجم کم آن را مصرف کنید. * بستنی را در فصل سرد مصرف نکنید چون 
بدن برای حفظ حرارت غریزی اش حرارت را به مرکز بدن هدایت می کند. در این صورت اگر 
بستنی بخورید در واقع عملکرد طبیعی بدن تان را مختل کرده اید. * هرچه بستنی طعم دار تر و 
رنگی تر باشد، به همان میزان از خواصش کاسته می شود. * در تهیه بستنی های میوه ای معمولا 

از اسانس و رنگ بیشتری استفاده می شود.
قارچ باعث لاغری می شود؟

این روزها که بازار رژیم های لاغری داغ است هر خوراکی که به کاهش وزن کمک کند مورد 
استقبال قرار می گیرد. می گویند خوردن قارچ باعث لاغری می شود و بعضی به این امید هر روز 
آن را مصرف می کنند. عده ای هم خیال می کنند قارچ پروتئین دارد و آن را جایگزین منابع اصلی 
پروتئین می کنند. حال آنکه این کار درست نیست و به تندرستی شان آسیب می رساند چون 
میزان پروتئین قارچ بسیار کم است و نمی تواند پروتئین مورد نیاز بدن را تامین کند. اما قارچ فاقد 
چربی است و جزء مواد غذایی کم کالری محسوب می شود بن�اب�راین می شود در رژی�م های غذایی 

کم کالری از قارچ هم استفاده کرد.
خواص قارچ

از نظر طب سنتی قارچ طبع سرد و  تر دارد و توصیه می شود آن را همراه آویشن، زیره و فلفل 
سیاه میل کنید تا اثرات سوء آن خنثی شود. برخی از خواص قارچ عبارتند از:

* قارچ برای رشد و تقویت استخوان ها خوب است.z* ویتامین های گروه B در قارچ به وفور یافت 
می شوند. * برای چشم و پوست مفید است. * اعصاب و عضلات را تقویت می کند. * در درمان 
بعضی انواع کم خونی موثر واقع می شود. * دارای انواع املاح، آهن، کلسیم، پتاسیم و منیزیم است. 
* برای مبتلایان به دیابت خوراک مناسبی به شمار می آید. * کسانی که دچار یبوست می شوند، 

بهتر است قارچ میل کنند.
هشدار طب سنتی درباره قارچ

* افرادی که معده ضعیفی دارند مثل زنان باردار و شیرده بهتر است قارچ نخورند. * کسانی که 
معده شان سرد و  تر است، نباید قارچ مصرف کنند. * خوردن قارچ برای مبتلایان به اختلالات 

کلیوی مضر است. * افرادی که دچار کولیک روده هستند نباید قارچ بخورند.
* بیماران مبتلا به نقرس بهتر است قارچ نخورند. * قبل از مصرف باید قارچ را خیلی خوب 

شست وشو دهید ولی به هیچ وجه نباید برای مدتی طولانی آن را در آب قرار دهید.
چای آرامش بخش است؟

مخالفان چای از خاصیت کاهش خلط دم یا مانع بودن آن در جذب مواد مغذی مانند آهن 
استفاده می کنند و می گویند نوشیدن چای مضر است. این حرف گرچه درست است اما نباید 
باعث شود چشم بر حقایق و خواص مفید دیگر چای بسته شود. چای می تواند استرس های روزانه 
را از بین ببرد، خستگی را از تن بشوید و اسباب نشاط را فراهم کند. شاید بشر خودش به تجربه 

این را دریافته است که چای را رها نمی کند!
خواص چای

چای طبع گرم و خشک دارد و خلط دم را کاهش می دهد؛ یعنی مانع جذب آهن می شود ولی 
با این حال در صورتی که به اندازه مصرف شود، فواید بسیاری همراه خواهد داشت که برخی از 

فواید آن عبارتند از:
* ادرارآور است و در افرادی که سنگ کلیه دارند می تواند باعث دفع سنگ شود.

* نوشیدن یک لیوان چای در روز خستگی را برطرف می کند. * چای جزء نوشیدنی هایی 
است که اغلب افراد به نوشیدن آن عادت دارند. در طب سنتی وقتی کسی عادت به مصرف یک 
خوراکی دیرینه دارد، می گویند آن ماده خوراکی برایش غذاییت پیدا می کند بنابراین چای هم در 

تامین تندرستی نقش موثری را بازی می کند.
هشدار طب سنتی درباره چای

افراط و تفریط در هر امری آسیب های خاص خودش را در پی خواهد داشت. این قاعده در مورد 
چای هم مستثنا نیست؛ یعنی نوشیدن به اندازه آن می تواند فرد را از خواص مفیدش بهره مند 
کند و بیش از حد خوردن یا نخوردنش هم کیفیت سلامت را پایین می آورد. * چای در قسمت 
انتهایی روده مانع جذب آهن می شود و مصرف بیش از حد آن می تواند کم خونی ایجاد کند. 
* چای در صورتی که به صورت داغ نوشیده شود، موجب  التهاب معده و مری می شود. * در 
نوشیدن چای افراط نکنید. نوشیدن روزانه یک یا حداکثر دو لیوان چای کافی است. * چای 
کمرنگ بنوشید. * فاصله مناسب بین نوشیدن چای و خوردن غذا را  رعایت کنیدوتا دو ساعت 
بعد از غذا چای ننوشید. * نوشیدن مفرط چای در افرادی که کم خونی یا بیماری کلیوی دارند، 

بسیار مضر است.

کدامیک از خواص 
چای، ژله، بستنی و قارچ را باور کنیم؟

پژوهشگران دانشگاه صنعتی امیرکبیر در یک 
طرح تحقیقاتی با اضافه کردن پوشش سرامیکی 
امکان افزایش قدرت اتصال ایمپلنت به استخوان را 

نشان دادند.
سوران حریری، دانش آموخته کارشناسی ارشد دانشکده 
مهندسی پزشکی با اشاره به استفاده گسترده از ایمپلنت های 
فلزی، به ویژه آلیاژهای تیتانیوم به عنوان جایگزین بافت های 
استخوانی آسیب دیده بدن، گفت: توانایی و کیفیت اتصال 
این گونه ایمپلنت ها به بافت زنده استخوان موضوع بسیار 
مهمی است که نادیده گرفتن آن موجب افزایش احتمال 

لقی و نیاز به جراحی مجدد می شود.
وی با توجه به اینکه این مشکل موجب هزینه های فراوان 
و رنجش بیمار می شود، افزود: استفاده از فرایندی که بتواند 
برای بیمار اطمینان به عمل جراحی را به واسطه اتصال 

مناسب ایمپلنت و استخوان بالا ببرد اهمیت زیادی دارد.
بیومیمتیک  روش  به  پژوهش  این  در  گفت:  حریری 
»تقلید زیستی«، یک پوشش سرامیکی مشابه با ساختار 

استخوان بر روی ایمپلنت تشکیل داده شد.

وی بیان کرد: در این تحقیق از روشی استفاده شده که 
علاوه بر رفع معایب روش های مرسوم از جمله نیاز به ابزار 
گران قیمت یا دمای بالا، امکان پایین آوردن هزینه های 

پوشش دهی ایمپلنت را به وجود آورده است.
وی گفت: ابتدا با تهیه قطعاتی از آلیاژ تیتانیوم، عملیات 
سطحی برای بهبود کیفیت چسبندگی پوشش سرامیکی با 
سطح ایمپلنت انجام شد و در مرحله بعد داخل محلولی با 
ترکیباتی کاملا مشابه پلاسمای خون که در این پژوهش 

ساخته شد قرار گرفت.
وی افزود: در دوره های زمانی مختلف، این نمونه ها از 
محلول خارج شدند و بر روی آنها آزمایش های متعددی 
برای ارزیابی کیفیت پوشش تشکیل شده، انجام شد که 
این امر نشان داد به استانداردهای مورد نظر، بسیار نزدیک 

شدیم.
حریری مرحله بعدی کار را آزمون های سلولی و سپس 
حیوانی ذکر کرد و گفت: ادامه این تحقیق می تواند با انجام 
آزمون هایی مانند کشت سلول های استخوانی بر روی سطح 
ایمپلنت بعد از تشکیل پوشش صورت گیرد که توانایی رشد 

این سلول ها بررسی شود و این موضوع در اتصال استخوان 
به ایمپلنت مهم است.

دانشگاه  پزشکی  دانشکده مهندسی  تحقیق در  این   
صنعتی امیرکبیر به راهنمایی دکتر فتح الله مضطرزاده انجام 

شده است

دوشنبه -سی ام شهریور ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3823



اجتماعی 6

رئیس هیئت مدیره خانه مطبوعات قم:

خانه مطبوعات طبق اساسنامه پیش خواهد رفت
رئی�س هیئت مدیره خانه مطبوعات قم گفت:مدیر کل ارش�اد قم با نگاهي 
حمایت گرایانه از خانه مطبوعات انتظار دارد که هیئت مدیره بستر سازي لازم 

براي اجراي قانون طبق اساسنامه انجام دهد.
رئیس هیئت مدیره خانه مطبوعات قم در گفت وگو با خبرنگاران گفت: قانونمند ساختن 
خانه مطبوعات از حرکت هایي بود که از ابتداي شروع فعالیت هیئت مدیره فعلي خانه 
مطبوعات شروع شد که خوشبختانه اثرات مثبتي را به دنبال داشته است.وي افزود: هیئت 
مدیره خانه مطبوعات تا زمان انتخابات آتي این خانه، طبق اعلام رسمي مدیرکل فرهنگ 
و ارشاد اسلامي قانوني است و تلاش دارد بستر سازي لازم را فعالیت هیئت مدیره جدید 
آماده کند.محمد خامه یار گفت: ما پس از پایان زمان قانوني هیئت مدیره فعلي ، تقریبا 
کار را تمام کرده و اعضا دیگر جلس��ات را نیز برگزار نمي کردند ولي پس از درخواست 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامي قم باعث شد تا بار دیگر جلسات خود را آغاز تا شرایط 
لازم را براي انتخابات آتي فراهم کند.وي گفت: حجت الاسلام والمسلمین دانشي با نگاهي 
حمایت گرایانه از خانه مطبوعات انتظار دارد که هیئت مدیره بستر سازي لازم براي اجراي 
قانون طبق اساسنامه انجام دهد ، لذا از ما خواسته که مسیر را براي هیئت مدیره جدید 
هموار کنیم.خامه یار با اشاره به اینکه هیئت مدیره فعلي خانه مطبوعات ، پس از انتخابات 
آتي آمادگي کامل براي حمایت از هیئت مدیره جدید دارد ، گفت: مطمئنا تجربیات خود 
را براي بالا رفتن جایگاه خانه مطبوعات در دوره آتي دراختیار آنان قرار خواهیم داد.وي 
افزود: ما این اعتقاد را داریم که نیروهاي تازه نفس باید در دوره جدید ورود پیدا کنند و 

تمام تلاش خود را براي حمایت از اصحاب رسانه انجام دهند.

مدیر عامل خانه مطبوعات قم:

جشنواره مطبوعات استاني 
تا پایان سال جاري برگزار مي شود

مدیر عامل خانه مطبوعات قم گفت: جشنواره مطبوعات استاني را با موضوعات 
مشخص پس از وقفه طولاني هر چه باشکوه تر تا پایان سال جاري برگزار کرده 

و در این زمینه از پیشنهادهاي سازنده خبرنگاران استقبال مي کنیم.
به گزارش خبرگزاري موج از قم، مدیر عامل خانه مطبوعات استان قم نیز در جلسه کنفراس 
خبري با خبرنگاران گفت: خانه مطبوعات قم در نظر دارد که پس از سال ها وقفه جشنواره 
مطبوعات استاني را با موضوعات مشخص با مشارکت ادارات و نهادها تا قبل از اتمام سال در 
قم برگزار کند.  وي گفت: این جشنواره به عنوان آبروي مطبوعات استان به شمار مي رود 
و باید با کمک، یاري و همدلي همه خبرنگاران و نویسندگان پس از وقفه طولاني، هر چه 
باشکوه تر در استان برگزار شود و ما در این زمینه از پیشنهادهاي سازنده همکاران استقبال 
مي کنیم. رسول خادم بیان داشت: خانه مطبوعات در حال حاضر 274 نفر عضو دارد که 
طبق اساسنامه جدید، کساني مي توانند عضو این خانه باشند که اولویت نخست بیمه رسانه 
اي و طبق سمهیه معین شده بیمه دیگرن هادها باشند با این شرایط نیمي از اعضا ریزش مي 
کنند. وي افزود: در این راستا در جلسه اي که با مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامي داشتیم، 
وي اعلام کرد که هیأت مدیره خانه مطبوعات به رسانه هاي گروهي سه ماه فرصت دهد تا 
خبرنگاران خود را بیمه کنند. خادم گفت: هیأت مدیره خانه مطبوعات از زمان آغاز فعالیت 
خود در مرداد س��ال 91 تاکنون اقدامات فراواني را براي رفاه اصحاب رسانه انجام داده که 
ارائه بسته حمایتي در پایان سال 92، برگزاري جشن براي زوج هایي که به تازگي ازدواج 
کرده بودند، مراسم افطاري براي اعضا خانه مطبوعات به همراه خانواده و اردوهاي زیارتي و 
سیاحتي از جمله این اقدامات بوده است. وي با اشاره به اینکه در گذشته پرونده ها منظم 
نبود. تشکیل پرونده و ساماندهي آنها در دستور کار قرار دادیم و سعي بر این بود تا با تقویت 
خانه مطبوعات و کار صنفي و جایگاه قانوني را براي فعالیت  هاي حرفه  اي خبرنگاران استان 
قم فراهم آوریم. وي گفت: در تلاش هستیم مقدمات سفر اعضاي خانه مطبوعات به مشهد 
مقدس را نیز بزودي فراهم کنیم. مدیر عامل خانه مطبوعات به این نکته نیز اشاره کرد که 
هیچ بودجه اي از سال 91 تاکنون در اختیار خانه مطبوعات قرار نگرفته و این امر باعث شد 

که نتوانیم به نحو شایسته در خدمت اصحاب رسانه باشیم.

دبیر خانه مطبوعات استان قم:

اعتلاي جایگاه خانه مطبوعات بدون مشارکت 
اعضا امکان پذیر نیست

دبیرخانه مطبوعات استان قم گفت: هیات مدیره در این مدت تمام تلاش خود 
را براي اعتلاي جایگاه خانه مطبوعات انجام داد اما این امر یک واقعیت است که 

بدون مشارکت اعضا، وضعیت مطلوب امکان پذیر نیست.
 دبیرخانه مطبوعات استان قم گفت: هیات مدیره فعلي خانه مطبوعات از ابتداي کار 
بحث قانونگرایي و فراهم آوردن مشارکت کلیه اعضا براي بالا بردن جایگاه خانه مطبوعات 
را در اولویت کار خود قرار داد. وي افزود: هیات مدیره دراین مدت تمام تلاش خود را براي 
اعتلاي جایگاه خانه مطبوعات انجام داد اما این امر یک واقعیت است که بدون مشارکت 
اعضا وضعیت مطلوب امکان پذیر نیست. جعفر مسلمي گفت: هیات مدیره خانه مطبوعات 
از اواسط مرداد سال 91 تاکنون 70 جلسه برگزار کرده و اعضا با وجود مشکلات با روحیه 
متعهدانه در این جلسات حضور یافته و تلاش داشتند که تصمیمات خوبي در راستاي 

اعتلاي خانه مطبوعات بگیرند.

دانش      آموزان استثنایی نیازمند توجه نه ترحم

رنجی که ما بر معلولان جسمی و ذهنی
 تحمیل می کنیم!

گزارش / سمیه رضایی
معلولین جسمی و ذهنی اگرچه دارای نقص هستند اما بسیاری از توانمندی ها 
و اس�تعدادها در وجود این افراد نهفته شده که فراهم کردن بستر و زمینه برای 

شکوفایی آنها می تواند حتی یک جامعه را متحول سازد.
 با چشمان پاک و معصومانه اش مادر را می نگرد؛ مادری که تمام زندگی اش را برای او فدا 
کرده است. مادری که هم الفبای زندگی را به او می آموزد و هم الفبای دانش، مادری که شب 
و روز معلم اوست، اما حال دختر کوچک مادر قد کشیده و سنش به اندازه ای رسیده که باید 
در کنار مادر خود معلمی دیگر داشته باشد. معلمی که او را درس دانش دهد درس علم، 
درس حضور در اجتماع و درس خودباوری؛ راهی مدرسه می شود اما نگاه هایی ترحم آمیز و 
تمسخر آلود او را رنج می دهد...   معلولان در جامعه گرچه از نظر جسمی معلولند اما دلی 
دارند به وسعت کرانه های آسمان، دلی دارند پر از امید و آرزو، پر از شور و اشتیاق کودکانه، 
پر از تبسم صادقانه و نگاه هایی بی کلک... یکی از مشکلات اجتماعی که بخش قابل توجهی 
از افراد جامعه را به خود مبتلا ساخته است نقص یک عضو در بدن است. باید دانست که 
افراد معلول همچون دیگر افراد اجتماع حق زندگی و استفاده از امکانات اجتماعی را دارند 
و لازم اس��ت از شرایطی همس��ان با دیگر افراد جامعه برخوردار باشند. یکی از این حقوق 
حق استفاده از آموزش و یادگیری و حضور در مدارس است و کودکان استثنایی، کودکانی 
هستند که بیش از دیگر کودکان نیازمند توجه هستند. طبق آمار در جامعه ایران تعداد 
کودکان استثنایی 15 درصد است که از این میان حدود 1700 دانش آموز استثنایی در قم 
حضور دارند. این دانش آموزان سالیان سال است که با مشکلات متفاوتی روبه رو بوده اند و 
اگرچه دائما سعی در رفع این مشکلات از سوی نهادهای مسئول بوده است اما این چالش ها 
همچنان به طور کامل رفع نشده اند و هنوز این دانش آموزان و خانواده هایشان با مشکلات 
اساسی دست و پنجه نرم می کنند. طبق گفته مسئولان یکی از مهم ترین مشکلات این قشر 
از دانش آموزان مسئله رفت و آمد آنها به مدارس است. از آنجایی که طی سال گذشته تنها 
ایاب و ذهاب 982 نفر از این دانش آموزان به مدرس��ه از طریق سرویس صورت می گرفت 
بحث فراهم سازی سرویس های ایمن و سالم برای همه دانش آموزان معلول و استثنایی لازم و 
بسیار قابل اهمیت است و همچنین تامین هزینه های سرویس از مهم ترین نیازهاست، چراکه 
خانواده بسیاری از این افراد از نظر تمکن مالی در سطحی نامناسب قرار دارند و عدم تامین 
هزینه سرویس، رفت و آمد این دانش آموزان را با سختی مواجه کرده است که نیازمند کمک 

خیرین و مسئولین است.
در سال گذشته هزینه سرویس ها رقمی بالغ بر 520 میلیون تومان بود که تنها 175 میلیون 
تومان آن توسط خانواده معلولین پرداخت می شد و برای فراهم کردن بقیه آن که برابر با 
279 میلیون تومان بود نهادهای متولی با کمبود بودجه روبه رو بوده اند و اکنون امید است در 
سال تحصیلی جدید این مشکل حل شود. کمبود فضای آموزشی از دیگر مشکلاتی است که 
دانش آموزان استثنایی در قم به ویژه در منطقه پردیسان با آن درگیر هستند. همچنین نبود 
بالابر مناسب در مدارس از دیگر مشکلاتی است که دانش آموزان استثنایی استان در طول 
سال با آن درگیر هستند و گاه همین مشکلات و سختی ها سبب می شود که این کودکان 
عزلت گرفتن و خانه نشستن را بر حضور در اجتماع ترجیح دهند و ذوق و شادی آنها فدای 
کمبودها و کم کاری مس��ئولین شود. »محدثه. م« مادر یکی از دانش آموزان معلول گفت: 
متاسفانه مشکلات بیماری فرزندم بسیار است و مشکلات درس و مدرسه رفتن سختی ها را 
چند برابر می کند. وی با بیان اینکه ما در برابر این وضعیت همچنان شاکر خداوند هستیم و 
شکایتی نداریم، ادامه داد: اما این خواسته زیادی نیست که فرزند من هم از امکانات آموزشی 
مناسب بهره مند باشد و نباید به دلیل عدم وجود برخی تجهیزات و برخی رفتارهای نامناسب 
از سوی مربیان و مسئولان کودکان معلول نسبت به مدرسه رفتن اکراه داشته باشند. وی با 
بیان اینکه در سال گذشته بزرگترین مشکل در فصل زمستان ایاب و ذهاب فرزندش بود، 
گفت: امیدواریم در سال جدید تحصیلی این مشکل طبق وعده ها از سوی مسئولان رفع شده 
باشد. باید دانست که این دانش آموزان در جامعه آموزشی کشور بسیار مظلوم واقع شده اند 
و هنوز بسیاری از مدارس به ویژه معلولان از کمترین تجهیزات آموزشی برخوردارند این در 
حالی است که بسیاری از مدارس دیگر در حال هوشمندسازی هستند. علاوه بر این کمبود 
مدارس مختص این افراد از دیگر مشکلات است و گاه دیده شده که بسیاری از افراد که از 
شنوایی و بینایی مطلوب برخوردار نیستند در مدارس عادی در حال تحصیل هستند که 
این امر می تواند سبب پایین آمدن عزت نفس و اعتماد به  نفس آنها شود و این مسئله افت 
تحصیلی را برای آنها رقم می زند در حالی که فراهم کردن مدارس مختص این افراد که همه 
دانش آموزان از سطحی یکسان برخوردار باشند برای این دانش آموزان پر ثمرتر است و دبیران 
و مربیان نیز کنترل و دقت بیشتری در ارائه مطالب خواهند داشت. علاوه بر این مسائل باید 
گفت که بسیاری از این افراد معلول در روستاها و بخش های استان حضور دارند و مشکل 
رفت و آمد به مدارس درون شهر تنها ذره ای از مشکلات آنهاست و لازم است در این خصوص 
دقت نظر بیشتری صورت گیرد. سید احمد آقامیری رئیس آموزش و پرورش استثنایی استان 
قم در این خصوص بیان کرد: مدارسی برای دانش آموزان استثنایی در بخش های کهک و 
جعفریه فراهم ش��ده اس��ت و بخش قنوات نیز در سال تحصیلی جدید شاهد یکی از این 
مدارس خواهد بود. وی با بیان اینکه در روستاها برای این دانش آموزان کلاس مرجع تشکیل 
خواهد شد ادامه داد: این طرح در صورتی اجرا می شود که تعداد دانش آموزان به اندازه معین 

نرسد در این صورت یک کلاس از مدارس عادی مختص این افراد می شود.
آقامیری افزود: در صورتی که تعداد این دانش آموزان به 6 نفر نرسد یک معلم رابط برای 
تعلیم و آموزش این افراد مشخص می شود. رئیس آموزش و پرورش استثنایی استان بیان 
کرد: به صورتی خاص مدارس استثنایی به دانش آموزان نابینا، کم توان ذهنی، اوتیسم و ... 
به ارائه خدمات می پردازد. در بسیاری از روایات بر تکریم معلولین به طور مکرر تاکید شده 
است و ما باید با توجه به سفارشات دینی با معلولان برخورد داشته باشیم. یکی از مهم ترین 
مشکلات دانش آموزان معلول نحوه برخورد دیگران با آنهاست. متاسفانه بیشتر افراد اجتماع 
بدون توجه به شرایط و نحوه تعامل با این کودکان خواسته یا ناخواسته رفتاری ترحم آمیز با 
آنها داشته که این عمل ضربات روحی سختی به آنها وارد می کند. باید دانست که این افراد 
اگرچه دارای نقص در جسم و بدن هستند اما بسیاری از توانمندی ها و استعدادها در وجود 
این افراد نهفته شده است که فراهم کردن بستر و زمینه برای شکوفایی آنها می تواند حتی 
یک جامعه را متحول س��ازد. در این خصوص محمد ابراهیمی روانشناس و استاد دانشگاه 
اظهار کرد: متاس��فانه هنوز نحوه برخورد با کودکان معلول و عقب مانده ذهنی در جامعه 
ما فرهنگ سازی نشده است. وی بیان کرد: هنوز بسیاری از افراد هستند که به این قشر از 
افراد جامعه نگاهی تمسخر آمیز و بدبینانه دارند و به این نمی اندیشند که این مشکل ممکن 
است برای خود آنها نیز اتفاق افتد. ابراهیمی با بیان اینکه این افراد از توانایی ها و استعدادهای 
قابل توجهی برخوردارند، ادامه داد: بالا بردن سطح اعتماد به نفس بهترین کاری است که هر 
شخصی می تواند برای افراد معلول انجام دهد و با تشویق و ترغیب به انجام فعالیت های مورد 
علاقه او را در شناخت مهارت های خود یاری کند. وی افزود: نقشی که خانواده می تواند در 
این زمینه ایفا کند بیش از دیگر نهادهای اجتماعی است که البته نقش اثرگذار کارشناسان، 
مربیان و عموم جامعه در این زمینه انکارناپذیر است و در سامان بخشی جایگاه این افراد 
نقشی مهم دارد. بر این اساس باید گفت که افراد معلول و عقب مانده هم عضوی از اجتماع 
هستند و هر آنچه برای زندگی یک فرد سالم در اجتماع نیاز است افراد معلول نیز به آن 
نیازمند هستند و نباید وجود یک بیماری سبب تحمیل شدن کاستی ها و عدم امکانات در 
زندگی اجتماعی شود. البته قابل ذکر است که دومین مدرسه اوتیسم کشور مدرسه اوتیسم 
قم است و مرکز هوشمند اختلالات یادگیری در قم نیز تنها مرکز در این زمینه در کشور است 
که این مسئله نشان از وضعیت مطلوب قم نسبت به دیگر استان ها دارد با این حال هنوز هم 

جای کار بسیار است و می توان در این زمینه موفق تر عمل کرد.

مرجانه گلچین ؛
با »نفس گرم« به فضای جدی بازگشتم

مرجانه گلچین گفت: در حال بازی در 
سریال »نفس گرم« هستم که ملودرامی 
اجتماعی اس�ت و در این سریال نقش 

محوری داستان)ملیحه( را ایفا می کنم.
»مرجانه گلچین« گفت: این روزها مشغول 
بازی در س��ریال »نفس گرم« به کارگردانی 
محمدمهدی عسگرپور هستم که قرار است 
در ماه محرم از شبکه یک سیما پخش شود.

این بازیگر با اش��اره به ش��خصیت ملیحه 
افزود:در این سریال که ملودرامی اجتماعی 
اس��ت،نقش محوری داستان)ملیحه( را ایفا 
می کنم. این شخصیت دارای روحیه معنوی، 
روحانی اس��ت که در مسیر زندگیش دچار 
حوادثی می شود. بازیگر سریال »شاهگوش« 
حضورش در این س��ریال را بازگش��تی به 
نقش های سابقش دانس��ت و افزود:  ایفای 
نقش ملیحه برایم جذابیت دارد، آنهم از این 

لحاظ که از س��ال 80 تا الان اغلب در آثار طنز بازی کردم و درس��ت بر خلاف دهه 60 که 
نقش های جدی بازی می کردم از این فضا دور ش��ده بودم.  وی ادامه داد: بر همین اس��اس 
همیشه حضور در نقش های جدی برایم جذابیت داشته است، اما در عین جذابیت سخت نیز 
بوده است. بازیگر سریال »دزد و پلیس« درباره پذیرش شخصیت ملیحه از جانب مخاطبی 
که مدت مدیدی است او را در قالب نقش های طنز دیده است، گفت: در هر حال پذیرش 
نقش هر بازیگری به عهده مخاطب است و من هم به نوبه خودم تمام تلاشم را به کار بستم. 
در کل نقش ملیحه را بسیار دوست دارم و اینکه چه اتفاقی برایش خواهد افتاد را به عهده 
قضاوت مخاطب می گذارم. گلچین درباره همکاری خود با محمدمهدی عسگرپور نیز بیان 
داشت: همکاری با ایشان بسیار بدون تنش و با آرامش فراوان پیش می رود و همه افراد حاضر 

در گروه در تلاش هستیم تا اثری خوب را روانه آنتن تلویزیون در ایام محرم کنیم.

گزارش/ معصومه فرمایشی

از بیکاری حوصله اش س�ر رفته گوشی تلفن را دست 
می گیرد و ش�روع می کند به شماره گرفتن، برایش هم 

فرقی نمی کند شماره ای که می گیرد شماره کجاست؟
کسی پاسخش را می دهد یا نه؟ فقط می خواهد وقتش را یک 
جوری پر کند. شماره را می گیرد و وقتی از آن سوی خط صدایی 
می شنود در گوشی فوت می کند؛ از اینکه روی اعصاب یکی راه 
برود و بشود سوهان روح لذت می برد. حتی وقتی از آن سوی 
خط بد و بیراه می شنود می خندد. شاید به نوعی لذت می برد از 

اینکه می بیند اعصاب طرف مقابل را به هم ریخته است.
مزاحمت های تلفنی مسئله ای است که به یک مشکل برای 
جوامع امروزی تبدیل شده و این موضوع زمانی به یک معضل 
تبدیل می ش��ود که دامن��ه آن به نقاط حساس��ی که با جان 
مردم س��ر و کار دارد کشانده شود. جلیل گودرزی کارشناس 
کنترل کیفی مرکز حوادث و فوریت های پزشکی استان قم  با 
ابراز تاسف از وجود مزاحمان تلفنی از این افراد به عنوان یکی 
از عوامل پر خطر ی��اد می کند و می گوید: زمانی که به عنوان 
پرسنل عملیاتی اورژانس در پایگاه اورژانس شهرک امام حسن 
)ع( مش��غول خدمت بودم حادثه  برق گرفتگی  گزارش شد که 
مرب��وط به منطقه نیروگاه ب��ود. در آن زمان آمبولانس پایگاه 
اورژان��س منطقه نیروگاه برای انج��ام ماموریت از پایگاه خارج 
شده بود ماموریتی که بعد از اعزام نیروها مشخص شد ماموریت 
کاذبی بوده که توسط یک فرد مزاحم گزارش شده بود. زمانی 
که محدوده مربوط به حادثه، فاقد کد یا آمبولانس بشود مسافت 
و زمان امدادرس��انی بس��یار طولانی تر خواهد بود زیرا ناچار به 
گرفتن کمک از سایر پایگاه ها می شویم. زمانی که ما از پایگاه 
خود به نیروگاه رسیدیم 15 دقیقه طول کشید و ماموریتی که 
می توانست ظرف مدت دو دقیقه انجام شود به 15 دقیقه افزایش 
پیدا کرد زیرا آمبولانس آن منطقه به دلیل گزارش کاذب یک 
مزاحم از پایگاه خارج شده بود. وی ادامه می دهد: 15 دقیقه از 
زمان حادثه گذشته بود و دیگر نمی شد برای آن فرد کاری انجام 
داد زیرا در این فاصله طولانی سلول های مغزی دچار مرگ شده 
بودند و احیای قلبی – ریوی، ماس��اژ قلبی و  CPR  موثر بود 
و متاسفانه این مرد 50 ساله جان خود را از دست داد. هیچگاه 
فرزندان قد و نیم قد آن پدر از یادم نمی رود. مسبب این مرگ و 
هزاران حادثه از این دست هیچکس نیست جز افرادی که با کار 

نازیبا و ناشایست خود با جان انسان ها بازی می کنند.
مهدی فراهانی معاون مرکز مدیری��ت حوادث و فوریت های 
پزش��کی قم نیز در این زمینه می گوید: بحث مزاحمان تلفنی 
امروزه به یک معضل تبدیل ش��ده و تمام دستگا های امدادی 
از جمله اورژانس، آتش نش��انی و هلال احم��ر را درگیر کرده 
اس��ت. مزاحمان تلفنی از حی��ث روانی و فیزیکی بار گرانی بر 
دوش همکاران امدادی به خصوص اپراتورها تحمیل می کنند 
و کسانی که در حوزه 115 مشغول فعالیت هستند همگی از 
گروه کارشناسان زبده پرستاری هستند که با توجه به تجاربشان 
در حوزه بیمارستان ها و بخش های ویژه، در این قسمت مشغول 
به فعالیت می شوند. وی ادامه می دهد: حساسیت تماس هایی که 
با اورژانس برقرار می شود بسیار بالاست زیرا نیازمندان واقعی به 
خدمات اورژانس با مراکز ما تماس می گیرند و ما س��عی داریم 
زمان تماس ها و پاسخگویی به تماس ها و اعزام ها را کوتاه کنیم 
تا بتوانیم زمان را مدیریت و بهترین و بیش��ترین خدمت را در 
کوتاه ترین زمان ارائه دهیم اما عاملی به نام مزاحمان تلفنی به 
شدت در کار ما و حتی سایر دستگاه های امدادی اخلال ایجاد 
می کند. معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم 
با بیان اینکه مزاحمان تلفنی اورژانس طیف های مختلفی دارند 
می افزای��د: درگیری های روزانه  ما با این مزاحمان به هیچ وجه 
خوشایند نیست. فراهانی تصریح می کند: در واقع هر کسی که 
برای موارد غیرفوریتی خطوط 115 را اشغال کند از دید ما یک 
مزاحم محسوب می شود زیرا موجب می شود تا نیازمندان واقعی 
از دریافت خدمات محروم شوند. وی با ابراز تاسف از اینکه عده ای 
با تماس های دروغین و ایجاد مزاحمت، گزارش های کاذب به 
اپرات��ور می دهند، اضافه می کند: این مزاحمان با عمل نازیبای 
خود موجب خروج پرسنل و آمبولانس از پایگاه می شوند که این 

گروه از مزاحمان بسیار خطرناک هستند.
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم تاکید 

می کند: این گروه از مزاحمان بیشتر از سایر مزاحمان موجب 
به خطر افتادن جان نیازمندان واقعی در همان لحظات حساس 
می شوند زیرا لحظاتی که فردی به کمک نیاز دارد، آمبولانس 
برای انجام ماموریت کاذب که به دروغ گزارش ش��ده از پایگاه 
خارج ش��ده است. فراهانی اطلاع رس��انی در این زمینه را لازم 
می داند و می گوید: متاسفانه دانش آموزان و جوانان عمده این 
مزاحمان را تشکیل می دهند که اغلب از باجه های تلفن عمومی 
اقدام به ایجاد مزاحمت می کنند. وی با اعلام اینکه اغلب آقایان 
مبادرت به ایجاد مزاحمت می کنند ادامه می دهد: متاسفانه در 
میان مزاحمان افراد مسن نیز وجود دارند. معاون مرکز مدیریت 
حوادث و فوریت های پزش��کی قم در خصوص دس��ته بندی 
تماس های برقرار شده با اورژانس قم اظهار می کند: تماس های 
برقرار شده یا بدون اقدام از طرف تماس گیرنده قطع می شود، 
یا در مسیر مشاوره است یا اینکه منجر به اعزام می شود، در غیر 
اینصورت تماس برقرار ش��ده تماس مزاحم محسوب می شود. 
فراهانی تماس های برقرار شده با اورژانس قم در پنج ماهه اول 
س��ال 93 را 164 ه��زار و 670 مورد اعلام می کند و می افزاید: 
17 درص��د از این تماس ها یعنی 28 هزار و 203 مورد مربوط 
به تماس های مزاحمان بوده اس��ت. وی بیان می کند: در پنج 
ماهه اول سال 94 نیز 170 هزار و 30 مورد تماس در اورژانس 
قم ثبت ش��د که 18.5 درصد از این تماس ها یعنی 31 هزار و 
299 تماس تماس های مزاحم بوده است. معاون مرکز مدیریت 
حوادث و فوریت های پزش��کی قم می گوید: آمار کل تماس ها 
3.3 درصد افزایش نش��ان می دهد و این در حالی است که در 
پنج ماهه امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 11 درصد 
تماس مزاحمین افزایش داشته است. فراهانی با ابراز تاسف از 
اینکه در حوزه قضایی هیچ تعریفی برای برخورد قانونی با این 
افراد تعریف نشده است اضافه می کند: متاسفانه در این حوزه 
نق��ص بزرگی وجود دارد و تمهیداتی که برای مزاحمان مراکز 
عادی دیده شده برای مراکز امدادی به خصوص اورژانس که با 
جان مردم در تماس است دیده نشده است. قانون می گوید باید 
فرایندهای قضایی را طی کنیم و ما به این مسئله ایراد و خرده 
می گیریم. وی ابراز می کند: تا طی شدن پروسه اداری چگونه 
می توانیم پاسخگوی کسی باشیم که جانش با این مزاحمت ها 
به خطر افتاده است. ضابط قضایی باید مشخص کند که برخورد 
باید آنی باشد نه اینکه به دنبال پروسه های معمول و وقت گیر 
اداری باش��یم. مزاحمی داشتیم که با ترفند خاص خود تمام 
خطوط تلفنی س��ه رقمی را به یکدیگر انتقال می داد و ممکن 
بود کس��ی که با اورژانس تماس می  گیرد با پاسخ دهی اپراتور 
118 یا جاهای دیگر مواجه شود. فراهانی اضافه می کند: مشکل 
بزرگ این است که فرایندهای قضایی بسیار وقت گیر است. وقتی 
مزاحمی داریم که در طول 24 س��اعت شبانه روز بیش از هزار 
و 400 مرتبه خطوط اورژانس را اشغال می کند چه برخوردی 

می شود کرد. وی می گوید: تسریع در این امر بسیار مهم است و 
قانون نیاز به اصلاح دارد و باید به کمک دستگاه های امدادی بلکه 
به کمک مردم بیاید. ملیکا محمدزاده کارشناس حقوقی نیز در 
این ارتباط اظهار می کند: قانون برای کسانی که مزاحمت ایجاد 
می کنند مجازات هایی اندیشیده است. قانون مجازات اسلامی 
با این موضوع به صراح��ت برخورد می کند ولی این قوانین یا 
بازدارنده نیست یا برای برخی اشخاص تفهیم نشده است که با 
ایجاد مزاحمت برای نهادهای امدادی با جان و مال مردم بازی 
می کنند. خانم کاش��فی یکی از شهروندانی که ساکن خیابان 
صفائیه است در این خصوص می گوید: کسانی که به صورت عام 
و برای مراکز امدادی به صورت خاص ایجاد مزاحمت می کنند 
باید خودشان را جای کسانی بگذارند که دچار مشکل هستند 
و به کمک احتیاج دارند و با مزاحمت آنها از دریافت خدمات به 
موقع محروم می شوند. لحظه ای به این فکر کنند اگر جای آنها 
بودند چه اتفاقی می افتاد و اگر یکی از نزدیکان ایشان به دلیل 
دیررس��یدن نیروهای امدادی جان خود را از دست می داد چه 
حالی پیدا می کردند. مهرداد خلیلی یکی دیگر از شهروندان قمی 
در این خصوص اظهار می کند: به نظر من این افراد فاقد شعور و 
فهم کافی هستند. دور از شأن یک انسان با فرهنگ و فهیم است 

که چنین رفتارهایی را از خود نشان بدهد.
داوود شعبانیان استاد دانشگاه و پژوهشگر مسائل اجتماعی نیز 
در این خصوص می گوید: مقوله مزاحمت های تلفنی دارای ابعاد 

مختلفی از جمله فرهنگی، اجتماعی و آموزشی است.
وی با بیان اینکه انجام برخی رفتارها برای شهروندان به صورت 
یک عادت درآمده و برایشان جنبه تفریحی پیدا کرده است اظهار 
می کند: آنچه مسلم اس��ت این افراد درک عمیقی از مقوله ای 
که آن را به بازی گرفته و برایشان یک وسیله مفرح محسوب 
می شود، ندارند. این پژوهشگر مسائل اجتماعی می افزاید: اگر این 
افراد درک عمیقی از بحث نجات و امدادرس��انی داشته باشند 
دس��ت به این کار نمی زنند. شعبانیان ادامه می دهد: این افراد 
قطعا به لحاظ روانی، اجتماعی و شخصیت روانی صرف دچار 
مشکلاتی هستند که با هنجارهای اخلاقی و قوانین و ارزش های 
اخلاقی خوب پیوند نخورده اند. لازم است تا با بررسی شخصیت 

آنها از انگیزه آنها مطلع و برای آنها راه حلی اندیشیده شود.
وی تاکید می کن��د: ارائه آگاهی های لازم به ش��هروندان در 
این زمینه برای تفهیم حساسیت موضوع  از اهمیت بسیاری 
برخوردار اس��ت و صداوسیما در این زمینه وظیفه سنگینی بر 
عهده دارد. آنچه مسلم است از بین بردن یک معضل اجتماعی 
نیازمند عزم همه مس��ئولان امر است و خود مردم نیز در این 
زمینه مسئول هستند و نباید خود را کنار کشیده و به سادگی 
از کنار موضوع گذر کنند چرا که ممکن اس��ت یک بار هم که 
ش��ده این مزاحمت ها و تاخیر در حضور ماموران امدادی برای 

خود ایشان رقم بخورد.

دوشنبه -سی ام شهریور ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3823

مزاحمان تلفنی دستگاه های امدادی
 تهدیدی برای سلامت جامعه

به مناسبت سالروز شهادت امام محمد باقر ) علیه السلام ( 

شکافنده دریای دانش و اسرار علوم
خلاصه ای از زندگی  پر برکت حضرت امام محمد باقر ) ع (

 نام مبارک امام پنجم محمد بود . لقب آن حضرت باقر یا باقرالعلوم 
است ،بدین جهت که : دریای دانش را شکافت و اسرار علوم را آشکارا 
ساخت . القاب دیگری مانند شاکر و صابر و هادی نیز برای آن حضرت 
ذکر کرده اند که هریک باز گوینده صفتی از صفات آن امام بزرگوار 

بوده است .
کنیه امام " ابوجعفر " بود . مادرش فاطمه دختر امام حسن مجتبی)ع( 
است . بنابراین نسبت آن حضرت از طرف مادر به سبط اکبر حضرت 
امام حسن )ع( و از سوی پدر به امام حسین )ع( می رسید . پدرش 
حضرت سیدالساجدین ، امام زین العابدین ، علی بن الحسین )ع( 

است. 
تولد حضرت باقر ) ع ( در روز جمعه سوم ماه صفر سال 57هجری 
در مدینه اتفاق افتاد . در واقعه جانگداز کربلا همراه پدر و در کنار 
جدش حضرت سید الشهداء کودکی بود که به چهارمین بهار زندگیش 

نزدیک می شد . 
دوران امامت امام محمد باقر ) ع ( از سال 95هجری که سال درگذشت 
امام زین العابدین ) ع ( است آغاز شد و تا سال 114ه . یعنی مدت 

19سال و چند ماه ادامه داشته است .
در دوره امامت امام محمد باقر ) ع ( و فرزندش امام جعفر صادق ) 
ع ( مسائلی مانند انقراض امویان و بر سر کار آمدن عباسیان و پیدا 
شدن مشاجرات سیاسی و ظهور سرداران و مدعیانی مانند ابوسلمه 
خلال و ابومسلم خراسانی و دیگران مطرح است ، ترجمه کتابهای 
فلسفی و مجادلات کلامی در این دوره پیش می آید ، و عده ای 
از مشایخ صوفیه و زاهدان و قلندران وابسته به دستگاه خلافت پیدا 
می شوند . قاضیها و متکلمانی به دلخواه مقامات رسمی و صاحب 
قدرتان پدید می آیند و فقه و قضاء و عقاید و کلام و اخلاق را - بر 
طبق مصالح مراکز قدرت خلافت شرح و تفسیر می نماید ، و تعلیمات 
قرآنی - به ویژه مسأله امامت و ولایت را ، که پس از واقعه عاشورا و 
حماسه کربلا ، افکار بسیاری از حق طلبان را به حقانیت آل علی )ع( 
متوجه کرده بود ، و پرده از چهره زشت ستمکاران اموی و دین به دنیا 
فروشان برگرفته بود ، به انحراف می کشاندند و احادیث نبوی را در بوته 
فراموشی قرار می دادند . برخی نیز احادیثی به نفع دستگاه حاکم جعل 
کرده و یا مشغول جعل بودند و یا آنها را به سود ستمکاران غاصب 

خلافت دگرگون می نمودند . 
اینها عواملی بود بسیار خطرناک که باید حافظان و نگهبانان دین در 
برابر آنها بایستند . بدین جهت امام محمد باقر ) ع ( و پس از وی 
امام جعفر صادق ) ع ( از موقعیت مساعد روزگار سیاسی ، برای نشر 
تعلیمات اصیل اسلامی و معارف حقه بهره جستند ، و دانشگاه تشیع و 

علوم اسلامی را پایه ریزی نمودند.
زیرا این امامان بزرگوار و بعد شاگردانشان وارثان و نگهبانان حقیقی 
تعلیمات پیامبر ) ص ( و ناموس و قانون عدالت بودند ، و می بایست 
به تربیت شاگردانی عالم و عامل و یارانی شایسته و فداکار دست یازند 
، و فقه آل محمد ) ص ( را جمع و تدوین و تدریس کنند . به همین 
جهت محضر امام باقر ) ع ( مرکز علماء و دانشمندان و راویان حدیث 
و خطیبان و شاعران بنام بود . در مکتب تربیتی امام باقر ) ع ( علم و 

فضیلت به مردم آموخته می شد .
امام باقر ) ع ( دارای خصال ستوده و مؤدب به آداب اسلامی بود . 
سیرت و صورتش ستوده بود . پیوسته لباس تمیز و نو می پوشید . در 

کمال وقار و شکوه حرکت می فرمود . 
از آن حضرت می پرسیدند : جدت لباس کهنه و کم ارزش می پوشید 
، تو چرا لباس فاخر بر تن می کنی ؟ پاسخ می داد : مقتضای تقوای 

جدم و فرمانداری آن روز ، که محرومان و فقرا و تهیدستان زیاد بودند 
، چنان بود . من اگر آن لباس بپوشم در این انقلاب افکار ، نمی توانم 

تعظیم شعائر دین کنم .
 امام پنجم ) ع ( بسیار گشاده رو و با مؤمنان و دوستان

 خوش برخورد بود 
با همه اصحاب مصافحه می کرد و دیگران را نیز بدین کار تشویق 
می فرمود. در ضمن سخنانش می فرمود : مصافحه کردن کدورتهای 
درونی را از بین می برد و گناهان دو طرف - همچون برگ درختان در 
فصل خزان - می ریزد . امام باقر ) ع ( در صدقات و بخشش و آداب 
اسلامی مانند دستگیری از نیازمندان و تشییع جنازه مؤمنین و عیادت 
از بیماران و رعایت ادب و آداب و سنن دینی ، کمال مواظبت را داشت .

 می خواست سنتهای جدش رسول الله ) ص ( را عملا در بین مردم 
زنده کند و مکارم اخلاقی را به مردم تعلیم نماید. در روزهای گرم 
برای رسیدگی به مزارع و نخلستانها بیرون می رفت ، و با کارگران و 
کشاورزان بیل می زد و زمین را برای کشت آماده می ساخت . آنچه از 
محصول کشاورزی - که با عرق جبین و کد یمین - به دست می آورد 

در راه خدا انفاق می فرمود .
 بامداد که برای ادای نماز به مسجد جدش رسول الله ) ص ( می رفت 
، پس از گزاردن فریضه ، مردم گرداگردش جمع می شدند و از انوار 

دانش و فضیلت او بهره مند می گشتند .
مدت بیست سال معاویه در شام و کارگزارانش در مرزهای دیگر 
اسلامی در واژگون جلوه دادن حقایق اسلامی - با زور و زر و تزویر و 

اجیر کردن عالمان خود فروخته - کوشش بسیار کردند .
  ناچار حضرت سجاد ) ع ( و فرزند ارجمندش امام محمد باقر ) ع ( 
پس از واقعه جانگداز کربلا و ستمهای بی سابقه آل ابوسفیان ، که مردم 
به حقانیت اهل بیت عصمت ) ع ( توجه کردند ، در اصلاح عقاید مردم 
به ویژه در مسأله امامت و رهبری ، که تنها شایسته امام معصوم است 
، سعی بلیغ کردند و معارف حقه اسلامی را - در جهات مختلف - به 
مردم تعلیم دادند تا کار نشر فقه و احکام اسلام به جایی رسید که فرزند 
گرامی آن امام ، حضرت امام جعفر صادق ) ع ( دانشگاهی با چهار هزار 
شاگرد پایه گذاری نمود ، و احادیث و تعلیمات اسلامی را در اکناف و 
اطراف جهان آن روز اسلام انتشار داد . امام سجاد ) ع ( با زبان دعا و 
مناجات و یادآوری از مظالم اموی و امر به معروف و نهی از منکر و امام 
باقر ) ع ( با تشکیل حلقه های درس ، زمینه این امر مهم را فراهم نمود 
و مسائل لازم دینی را برای مردم روشن فرمود . رسول اکرم اسلام ) 
ص ( در پرتو چشم واقع بین و با روشن بینی وحی الهی وظایفی را 
که فرزندان و اهل بیت گرامی اش در آینده انجام خواهند داد و نقشی 
را که در شناخت و شناساندن معارف حقه به عهده خواهند داشت ، 

ضمن احادیثی که از آن حضرت روایت شده ، تعیین فرموده است .
  چنان که در این حدیث آمده است :

روزی جابر بن عبدالله انصاری که در آخر عمر دو چشم جهان بینش 
تاریک شده بود به محضر حضرت سجاد ) ع ( شرفیاب شد . صدای 
کودکی را شنید ، پرسید کیستی ؟ گفت من محمد بن علی بن 
الحسینم ، جابر گفت : نزدیک بیا ، سپس دست او را گرفت و بوسید 

و عرض کرد : روزی خدمت جدت رسول خدا ) ص ( بودم . فرمود : 
شاید زنده بمانی و محمد بن علی بن الحسین که یکی از اولاد من است 
ملاقات کنی . سلام من را به او برسان و بگو : خدا به تو نور حکمت 
دهد . علم و دین را نشر بده . امام پنجم هم به امر جدش قیام کرد و 
در تمام مدت عمر به نشر علم و معارف دینی و تعلیم حقایق قرآنی و 

احادیث نبوی ) ص ( پرداخت . 
نام نامی آن حضرت با دهها و صدها حدیث و روایت و کلمات قصار 
و اندرزهایی همراه است ، که به ویژه در 19سال امامت برای ارشاد 
مستعدان و دانش اندوزان و شاگردان شایسته خود بیان فرموده است . 
بنا به روایاتی که نقل شده است ، در هیچ مکتب و محضری دانشمندان 

خاضعتر و خاشعتر از محضر محمد بن علی ) ع ( نبوده اند .
 در زمان امیرالمؤمنین علی ) ع ( گوئیا ، مقام علم و ارزش دانش 
هنوز - چنان که باید - بر مردم روشن نبود ، گویا مسلمانان هنوز 
قدم از تنگنای حیات مادی بیرون ننهاده و از زلال دانش علوی جامی 
ننوشیده بودند ، و در کنار دریای بیکران وجود علی ) ع ( تشنه لب 
بودند و جز عده ای معدود قدر چونان گوهری را نمی دانستند . بی 
جهت نبود که مولای متقیان بارها می فرمود : سلونی قبل از تفقدونی 
"پیش از آنکه من را از دست بدهید از من بپرسید . " و بارها می گفت 

: من به راههای آسمان از راههای زمین آشناترم .  
ولی کو آن گوهرشناسی که قدر گوهر وجود علی را بداند ؟ اما به 
تدریج ، به ویژه در زمان امام محمد باقر ) ع ( مردم کم کم لذت علوم 
اهل بیت و معارف اسلامی را درک می کردند ، و مانند تشنه لبی که 
سالها از لذات آب گوارا محروم مانده و یا قدر آن را ندانسته باشد ، زلال 
گوارای دانش امام باقر ) ع ( را دریافتند و تسلیم مقام علمی امام ) ع ( 
شدند ، و به قول یکی از مورخان : " مسلمانان در این هنگام از میدان 
جنگ و لشکر کشی متوجه فتح دروازه های علم و فرهنگ شدند " 
. امام باقر ) ع ( نیز چون زمینه قیام بالسیف ) قیام مسلحانه ( در آن 
زمان - به علت خفقان فراوان و کمبود حماسه آفرینان - فراهم نبود ، 
از این رو ، نشر معارف اسلام و فعالیت علمی را و هم مبارزه عقیدتی و 
معنوی با سازمان حکومت اموی را ، از این طریق مناسب تر می دید ، و 
چون حقوق اسلام هنوز یک دوره کامل و مفصل تدریس نشده بود ، به 
فعالیتهای ثمر بخش علمی در این زمینه پرداخت . اما بدین خاطر که 
نفس شخصیت امام و سیر تعلیمات او - در ابعاد و مرزهای مختلف - بر 

ضرر حکومت بود ، مورد اذیت و ایذاء دستگاه قرار می گرفت .
 دستگاه خلافت آنجا که پای مصالح حکومتی پیش می آمد و احساس 
می کردند امام ) ع ( نقاب از چهره ظالمانه دستگاه برمی گیرد و خط 
صحیح را در شناخت " امام معصوم ) ع ( " و امامت که دنباله خط " 
رسالت " و بالاخره " حکومت الله " است تعلیم می دهد ، تکان می 
خوردند و دست به ایذاء و آزار و شکنجه امام ) ع ( می زدند و گاه به 

زجر و حبس و تبعید ... 
حضرت امام محمد باقر ) ع ( 19سال و ده ماه پس از شهادت پدر 
بزرگوارش حضرت امام زین العابدین ) ع ( زندگی کرد و در تمام این 
مدت به انجام دادن وظایف خطیر امامت ، نشر و تبلیغ فرهنگ اسلامی 
، تعلیم شاگردان ، رهبری اصحاب و مردم ، اجرا کردن سنتهای جد 
بزرگوارش در میان خلق ، متوجه کردن دستگاه غاصب حکومت به 
خط صحیح رهبری و راه نمودن به مردم در جهت شناخت رهبر واقعی 
و امام معصوم ، که تنها خلیفه راستین خدا و رسول ) ص ( در زمین 

است ، پرداخت و لحظه ای از این وظیفه غفلت نفرمود .
 سرانجام در هفتم ذیحجه سال 114  هجری در سن 57 سالگی در 
مدینه با توطئه هشام مسموم شد و چشم از جهان فروبست . پیکر 
مقدسش را در قبرستان بقیع - کنار پدر بزرگوارش - به خاک سپردند.



۷سیاسی دوشنبه - سی ام شهریورماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3823

 عضو شورای مرکزی کارگزاران سازندگی درباره تمایل 
نهم و عدم استقبال  به تکرار دولت  از حاکمیت  بخشی 
تکرار  از  کسی  اگر  گفت:  اصلاح طلبان  گرفتن  قدرت  از 
دولت های نهم و دهم، تنش نلرزد و متاثر نشود یک ایرانی 

با شرف نیست.
سیدحسین مرعشی درباره جلسات شورای مشورتی گفت: آقای 
خاتمی نقش بی بدیلی در جبهه اصلاحات دارند و برای اینکه این 
نقش را کامل کنند با بعضی شخصیت های سیاسی داخل و خارج 

احزاب مشورت می کنند.
وی افزود: در کنار آن یک کمیته راهبردی برای انتخابات به 
وجود آمده است که هدف آن تدوین و تبیین سیاست های انتخابات 
در دوره دهم است که این سیاست ها مدت هاست به اطلاع شورای 
هماهنگی و احزاب و گروه های خارج از شورای هماهنگی مثل 

نیروهای نزدیک به دکتر عارف و مجمع روحانیون رسیده است.
به فعالیت شورای راهبردی در استان های  با اشاره  مرعشی 
مختلف کشور گفت: به جز هفت استان، در بقیه استان ها شورای 
راهبردی اصلاح طلبان شکل گرفته است که دربرگیرنده احزاب، 
افراد موثر اصلاح طلب و نمایندگان ادوار آن منطقه و مدیران سابق 

اصلاح طلب است.
مرعشی با اشاره به اینکه کار سازماندهی نیروهای اصلاح طلب بر 
عهده شورای راهبردی است، گفت: درباره شورای هماهنگی احزاب 
اصلاح طلب هم کمیته انتخابات آن تشکیل شده که تعدادی از 

اعضای کمیته انتخابات آن در شورای راهبردی حضور دارند.
وی با اشاره به تصمیم جدید شورای هماهنگی گفت: با تصویب 
این نظر در شورای راهبردی که به زودی نهایی و ابلاغ می شود 
راهکار جدیدی برای رسیدن به ائتلاف و ادامه مبارزات سیاسی و 
انتخاباتی اتخاذ می شود که دربرگیرنده شورای هماهنگی و شورای 

راهبردی به صورت همزمان خواهد بود.
عضو شورای مرکزی کارگزاران گفت: راهکار نهایی در راه است 
اما هنوز جزئیات آن را اعلام نمی کنم تا از سوی خود اعضا اعلام 

شود.
وی با اشاره به اینکه این پیشنهاد از سوی یکی از دبیران کل 
احزاب عضو شورای هماهنگی و شورای راهبردی مطرح شده است، 
گفت: همه منتظر نهایی شدن این فرآیند هستیم و در صورت نهایی 

شدن از طریق رسانه های همسو این مطلب رسانه ای خواهد شد.
مرعشی درباره ممنوع الخبری رئیس دولت اصلاحات، گفت: 
اصلاح طلبان سال هاست با محدودیت خو گرفته  و عادت کرده اند در 
این شرایط محدود هم به مردم خدمت کنند، ولی هیچ محدودیتی 

نمی تواند حضور اصلاح طلبان در عرصه سیاسی را تحت تاثیر قرار 
دهد.

مرعشی با اشاره به اینکه رفع موانع روندی دارد که باید طی 
شود، خاطرنشان کرد: بی اعتمادی هایی در مجموعه خانواده انقلاب 
بروز و ظهور کرده و همه هم در این بی اعتمادی مقصر بودند 
اما صرف نظر از اینکه چه جریان و اشخاص و نهادی در این بی 
اعتمادی سهم بیشتری داشتند، باید گفت که این اختلافات با 

منافع کشور و منافع مردم و منافع نظام هم راستا نیست.
این عضو شورای مرکزی کارگزاران، ایران را کشور در حال 
توسعه ای معرفی کرد که کارهای روی زمین مانده زیادی دارد و 
در عرصه فرهنگ و سیاست و اقتصاد و اجتماع با مشکلات واقعی 
و سختی مواجه است و حل و فصل این مشکلات از دست مدیران 
توانا و لایق و انسان های اهل گذشت و مدارا و انسان های کارآفرین و 
سازنده برمی آید.نمی توان کار کشور را بدون استفاده از منابع انسانی 

پیش برد.
مرعشی تاکید کرد: به عنوان فردی که در مدیریت های مختلف 
کار کرده و مسئولیت داشته است این تشخیص را دارم که اگر همه 
نیروهای کشور با تمام ظرفیت در صحنه باشیم و مدیریت کشور 
بتواند همه بردارها را با هم هماهنگ کند باز هم کشور با کمبود 

نیروی انسانی کارآمد مواجه خواهد بود و این برای کشور یک نقص 
به شمار می رود.

جذب  روحیه  تدریج  به  باید  اینکه  به  اشاره  با  مرعشی 
جایگزین روحیه دفع شود و روحیه تعامل به جای تقابل در 
دستور کار قرار بگیرد گفت: اینکه امروز رئیس دولت اصلاحات 
ضرر  ایشان  شود،  منع  فعالیت  از  و  می شود  ممنوع التصویر 
نمی کند بلکه کشور ضرر می کند که از اعتبار رئیس جمهور 
سابق کشور نتوانسته برای پیشبرد کارها استفاده کند و از این 
دست ضررها در کشور فراوان داریم و خروجی این ضررها تعداد 
بالای بیکاران و افزایش مفاسد در کشور و حضور افراد نالایق 
در پست های مدیریتی است که در نهایت زندگی مردم شیرینی 

خود را از دست خواهد داد.
بیشتر  تعامل  ضرورت  درباره  مرعشی  ایلنا،  گزارش  به 
اصلاح طلبان با حاکمیت گفت: بزرگترین قدم را اصلاح طلبان در 
خرداد 92 برداشتند. آنها با وجود همه محدودیت ها ، با یک گذشت 
و سینه ای فراخ و علی رغم رنجیدن آقای خاتمی و رد صلاحیت 
آقای هاشمی بار دیگر وارد انتخابات شدند و در همان میدانی که 
نظام رقابت را به رسمیت شناخته بود، دست به انتخاب زده و 

سرنوشت کشور را عوض کردند.

اقدام  این  با  که  بود  این  اصلاح طلبان  برداشت  افزود:  وی 
هوشمندانه، نهادهای حاکمیتی متوجه علاقمندی اصلاح طلبان 
به چارچوب های نظام می شوند. ما معتقدیم فرمایشات رهبری در 
دعوت از همه جریان های سیاسی برای حضور در انتخابات و فعالیت 
جناح اصلاح طلب علی رغم همه محدودیت ها، کشور را از یک 

پرتگاه بزرگ نجات داد.
مرعشی درباره تمایل بخشی از حاکمیت به تکرار دولت نهم 
و عدم استقبال از قدرت گرفتن اصلاح طلبان گفت: اگر کسی از 
تکرار دولت های نهم و دهم، تنش نلرزد و متاثر نشود یک ایرانی 

با شرف نیست.
وضعیت  سازندگی  کارگزاران  حزب  مرکزی  شورای  عضو 
اصلاح طلبان را در سراسر کشور مطلوب توصیف کرد و گفت: در 
مراکز استان وضعیت از تهران بهتر است و در شهرستان ها وضعیت 

از مراکز استان هم بهتر است.
وی با اشاره به تدوین سیاست های کلی در شورای راهبردی 
اصلاح طلبان گفت: تصمیم گیری درباره انتخابات هر حوزه انتخابیه 
توسط اصلاح طلبان همان استان اتخاذ می شود و مطلقا مرکز کشور 

یا مراکز استان ها در امر انتخابات مجلس دخالت نمی کنند.
وی با اشاره به اینکه اختیار این کار به اصلاح طلبان همان 
حوزه های انتخابیه داده شده است گفت: اگر احزاب اصلاح طلب 
نیز قصد تاثیرگذاری در حوزه های انتخابیه را دارند باید احزاب را در 

این حوزه ها تقویت کنند.
در  رفسنجانی  هاشمی  آیت ا...  فعالیت های  درباره  مرعشی 
ایشان  نیز گفت: من سخنگوی  انتخابات خبرگان سال جاری 
نیستم اما مردم در فضای سیاسی ایران متوجه نقش و جایگاه مهم 
خبرگان در فضای کشور هستند و علاقه دارند در انتخابات شرکت 
کنند و ما هم امیدواریم با رعایت خط قرمزهای نظام لیست های 

کاملی در انتخابات خبرگان منتشر کنیم.
مرعشی با اشاره به تاثیرگذاری احزابی مثل مجمع روحانیون در 
انتخابات خبرگان گفت: مهم تر از احزاب، شخصیت های تاثیرگذار 
روحانی  حسن  دکتر  رفسنجانی،  هاشمی  آیت ا...  مثل  روحانی 
و آیت ا... سید حسن خمینی هستند که می توانند در انتخابات 
خبرگان نقش آفرینی کنند. چون این افراد شخصیت های اصیل 
مقید به سیاست های کلی نظام هستند که حضورشان در مجلس 

خبرگان این نهاد را تقویت می کند.
مرعشی تاکید کرد :با توجه به اینکه خواست مردم تشکیل 
مجلس خبرگان با پشتوانه قوی است، اصلاح طلبان در مجلس 

خبرگان حضور خواهند داشت.

ایران در سودای 
منطقه گرایی جدید

در یک همکاری منطقه ای کنشگر اصلی دولت هاست 
همچنین منطقه گرایی با واژگانی چون ناسیونالیسم و 
ملت گرایی در تضاد بوده و به جای منازعه و ستیز برای 

کسب منافع بر همکاری و همگرایی کشورها تاکید دارد. اساس این رهیافت هم بر منطق 
کارکردگرایی نظریه پردازی بنام دیوید میترانی استوار است: "روندهای جدید فوق ملی 
نه تنها به نیازهای رفاهی جدید جامعه جواب می گوید، بلکه فضای ناامنی آنارشیک بین 

المللی را نیز متحول خواهد کرد."
از منظر این دیدگاه، دولت های ملی برای پرهیز از تنازعات سیاسی و نیل به همکاری 
در سطوح مختلف بایستی برخی از حوزه های کاری خود را به نهادهای فراملی واگذار کنند 
و همکاری در زمینه های رفاهی و فنی با گذشت زمان، امکان تسرّی به حوزه های سیاسی 
را دارد. گرچه در دهه شصت و هفتاد، انتقادهایی بر این نظریه وارد شد. با این وجود، رشد 
همگرایی در اروپا و جنوب شرق آسیا و تکاپو در میان کشورهای آمریکای جنوبی برای ایجاد 

بلوک جدید اقتصادی، این دیدگاه مجددا مورد توجه قرار گرفت.
البته به رغم همگرایی و همگنی های روز افزون در مناطق مختلف دنیا، منطقه 
خاورمیانه همچنان در واگرایی متعدد به دلیل تنش های قومی و مذهبی و نابسامانی 
سیاسی و اجتماعی به سر می برد و هرگونه اقدام در راستای ایجاد اتحادیه جدید و حل 
و فصل اختلافات به دلیل عدم درک مشترک از تهدیدها و نیز دخالت های خارجی با 

دشواری هایی روبرو شده است.
در صورتی که دارا بودن منابع عظیم نفت و گاز و نیز نیروی انسانی ماهر و موقعیت 
ژئوپلتیکی منطقه شرایط مناسبی را برای همکاریها و ظهور قطب جدید اقتصادی بوجود 

آورده است. تحقق این امر به اراده مستقل کشورهای منطقه نیاز دارد.
ایران در منطقه بحران خیز خاورمیانه از بازیگران اصلی و تاثیرگذار بر فرایند تحولات 
سیاسی - اقتصادی است که در کنار کشورهایی چون عربستان و مصر و عراق، همواره در 
شکل گیری ترتیبات جدید امنیت منطقه ای و موازنه قدرت، نقش خویش را به خوبی 
ایفا کرده است. موضوع امنیت در واقع مهمترین نگرانی کشورهای منطقه به ویژه ایران و 

کشورهای حوزه حاشیه خلیج فارس بوده است.
این ناامنی و زیاده خواهی های برخی از کشورها با دخالت نیروهای بیگانه نه تنها سد 
محکمی در قبال هرگونه همکاری اقتصادی و تشریک مساعی در قبال مسایل مختلف 
شده، بلکه زمینه ساز جنگ های خونین تری نیز شده است. جنگ هشت سال ایران و عراق 
و اشغال کویت و نیز لشکرکشی آمریکا و همپیمانان آن برای خلع سلاح نیروهای بعثی 

نمونه ای از گسترش تضادهای سیاسی و عقیدتی میان کشورهای منطقه بود.
بدون تردید، بیشتر کشورهای منطقه خاورمیانه بدلیل اختلافات مرزی و تنش قومی و 
مذهبی، فاقد اراده مستقل برای همکاری های مشترک در زمینه اقتصادی و فنی هستند. 
گرچه پس از پیروزی انقلاب اسلامی، کشورهای محافظه کار عرب به رهبری عربستان 
و همفکری غرب با تشکیل شورای همکاری خلیج فارس، مانع بزرگی بر سر گسترش 
روزافزون قدرت طبیعی ایران گردید. با این وجود، این شورا هم بدلیل ساختار ناهمگن 
و اختلافات عدیده بر سر چگونگی تنظیم مناسبات با قدرت های منطقه ای و خارجی 
نتوانستند راهبرد مشترکی را درپیش بگیرند بطوری که عمان و کویت به همراه قطر تلاش 
داشته و دارند که با واقع بینی، سیاست های مستقل تری در روابط با همسایه قدرتمند 

خود اتخاذ کنند.
یکی از موانع اصلی ناامنی در منطقه، تلاشهای همسوی اسراییل و غرب بر سر ایجاد 
همکاریهای مشترک بین ایران و همسایگانش در منطقه، ایجاد جنگ روانی بدلیل فعالیت 
های صلح آمیز هسته ای بوده و است. متاسفانه برخی از کشورهای منطقه به ویژه عربستان 
با تهدید خواندن این فعالیت ها برای امنیت منطقه تلاش نموده که از گشایش هرگونه 
فضای مثبت در روند همکاریهای منطقه ای و حل و فصل اختلافات بر اساس منطق گفتگو 
جلوگیری کنند. در هر صورت، پس از روی کار آمدن دولت یازدهم و اتخاذ سیاست تنش 
زدایی در عرصه بین الملل و مذاکرات طولانی توام با عقلانیت منجر به توافق وین شده و 
اقدامات اسراییل و همگامی عربستان برای ارایه تصویر نادرست از ایران و تهدید خواندن آن 

با شکست روبرو شده است.
بنابراین فرصت مناسبی برای برون رفت از پیش فرض های نادرست و فرایند اعتماد 
سازی میان ایران و همسایگانش پدیدار گشته است. بنابراین اجرایی شدن تفاهم وین 
فرصت مناسب و ساز و کار درست برای پی ریزی روابط نوین بر اساس منافع مشترک و 

مستحکم میان ایران و کشورهای حوزه خلیج فارس است.
از دیگر عوامل تسریع کننده در مناسبات ایران و کشورهای کرانه حوزه خلیج فارس، 
جدی شدن تهدیدات افراط گرایی و رشد گروههای سلفی - تکفیری است. این در حالی 
است که دخالت عربستان و کشورهای همسو برای ایجاد تغییرات تحمیلی در ساختار 
سیاسی دولت سوریه و نیز دخالت در امور عراق نه تنها سودی در پی نداشته بلکه گروه 
تروریستی داعش در نقش عنصر تهدیدگر امنیتِ حامیان خویش نمایان شده است. 
همچنین لشکرکشی عربستان سعودی برای اشغال یمن و بازگرداندن مجدد تاج و تخت به 

منصور هادی با هزینه های فراوانی در عرصه نظامی و سیاسی روبرو شده است.
در چنین شرایط دشواری، وزیر امور خارجه ایران پس از بازگشت از مذاکرات سازنده با 
گروه 1+5 در وین برای تبیین مواضع ایران و آمادگی کشورمان برای ورود به همکاریهای 
جدید منطقه ای، دوره جدیدی از رایزنی های دیپلماتیک را آغاز کرده است. هدف اصلی، 
افزایش حضور ایران در مسائل سیاسی منطقه، به نوعی تعریف گسترده تر از حلقه های 
امنیتی خود، پیوند زدندن امنیت خود به امنیت منطقه، افزایش قدرت چانه زنی و تهدید 

زدایی در محیط پیرامونی اعلام شده است.
در این میان، با رایزنی عمان و قطر، قرار است که گفت وگوهای منطقه ای تحت عنوان 
"جی7 " بین ایران و 6 کشور حاشیه خلیج فارس در اواخر شهریور ماه برگزار شد. ایران 
در راهبرد کلان نگر خویش از امنیت مشاع یا امنیت به هم وابسته دفاع کرده و دوره قبلی 

آمادگی اش برای ورود به همکاریهای سازنده با همسایگانش اعلام کرده است .
از نظر ایران، حضور نیروهای بیگانه نه تنها کمکی به امنیت سازی در منطقه آشوب 
زده خلیج فارس نمی کند بلکه خود عاملی بر کشیدگی اوضاع سیاسی و گسترش اختلاف 
است. ایران طرح مشخصی را ازعوامل اصلی و برهم زننده امنیت منطقه از جمله سوریه و 
عراق و نیز یمن دارد. در مورد سوریه از آغاز بحران از یک راه حل سازنده و گفتگوهای ملی 
میان گروههای مختلف سیاسی سوری حمایت کرده، در این مسیر از همکاری با روسیه 
و چین و کشورهای منطقه برای ایجاد ثبات و صلح حمایت می کند. در مورد عراق نیز 

همکاری گروههای سنی و شیعی را راه حل مطمئن در برون رفت از مشکل می داند.
رویکرد جدید ایران برای کاهش و کنترل بحران های فزاینده منطقه ای بر اساس 

"تطابق و همسویی" با نگاه عملگرایانه تدوین شده است.
همچنین در دولت تدبیر و امید برای برقراری تعادل در بهره گیری از عناصر ایدئولوژی و 
عناصر ژئوپلتیک، اقدامات مناسبی در حال شکل گیری است. ایران برعکس تبلیغات رسانه 
وابسته به اسراییل و برخی از کشورهای عربی، نگاه حاصل جمع صفر به مسایل منطقه 
ندارد گرچه از متحدان خویش در منطقه به دلیل منافع راهبردی همچنان حمایت می 
کند با این وجود، نوع نگاه ایران بر اساس اتحاد دنیای اسلام و عبور از مسایل اختلاف انگیز 

شیعی- سنی است.
راه حل تسریع در گفت وگوها، ورود به فاز جدی برای همگرایی منطقه ای میان ایران 
و6 کشور همسایه در این نکته اساسی نهفته است که درک مشترکی از تهدیدات داشته 
باشند. از دیگر سو برای عبور از شرایط دشوار، شروع مذاکرات غیررسمی در میان رهبران 
کشورهای منطقه است. رهبران این کشورها در پرده آهنین ارتباطات رسمی و تشریفاتی 
محصورند و حل و فصل مسایل از کانال های رسمی به سختی انجام می گیرد. در حالی که 
منطق تز همگرایی منطقه ای در کنار بازیگران رسمی دولتی برای ارتباطات فنی و رفاهی 
بر کانال غیررسمی تاکید می کند. در این میان، شروع دیالوگ های فرهنگی و سیاسی میان 
نخبگان دانشگاهی و پررنگتر شدن نقش تقریب مذاهب برای زدودن اختلافات مذهبی می 

تواند اثرگذار باشد.
لذا ایران و کشورهای حوزه خلیج فارس برای عبور از دوران سخت و رسیدن به یک 
تفاهم اصولی بایستی همکاری خویش را از مسایل فنی و رفاهی شروع کنند. علایق 
مشترک فراوانی در این حوزه موجود است که می تواند ایران و کشورهای حاشیه خلیج 
فارس را به فرایند همکاری چند سویه ترغیب نماید. عضویت ایران و عربستان در کنار دیگر 
اعضای شورای همکاری خلیج فارس در سازمان اوپک با توجه به افت شدید قیمت نفت 
و نیازهای مالی مشترک، مسیر روشنی برای آغاز فصل جدیدی از روابط فیمابین است. 
همچنین عضویت در سازمان کنفرانس اسلامی به عنوان نهاد منطقه ای تاثیرگذار می تواند 

مکانیزم مناسبی در حل و فصل بحران های منطقه ای باشد .
گرچه فقدان اجماع سیاسی میان کشورهای منطقه برای آغاز روابط اصولی بر اساس 
منافع مشترک مشهود است، با این وجود، شرایط منطقه خلیج فارس به حدی بحرانی است 
که گزینه ای به غیر از تعاملات دیپلماتیک و منطق گفتگو میان ایران و همسایگانش وجود 
ندارد. در هر صورت به رغم اختلافات و تضاد سیاسی و ایدئولوژیکی کشورهای منطقه، 
خصوصیات مشترکی دارند که آنها را ناگزیر به گفتگو می کند. البته در کنار تعاملات 

اقتصادی، فعال سازی گفتگوهای فرهنگی هم می تواند زمینه ساز همگرایی باشد.
چرا که عامل فرهنگی، عنصر حیاتی در روابط بین کشورهای منطقه می باشد و بسیاری 
از اختلافات و منازعات سیاسی خود ریشه فرهنگی دارد. درک مشترک از فرهنگ اسلامی 
عامل اساسی در پیوند ملت هاست . متاسفانه در دهه های گذشته بیشترین تاکید بر 

اعتمادسازی در حوزه نظامی - سیاسی شده است.
* دانشجوی دکتری سیاست گذاری عمومی
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 عضو شورای مرکزی کارگزاران سازندگی:یادداشت

جناح اصلاح طلب کشور را از یک پرتگاه بزرگ نجات داد

»با قاطعیت می توان گفت که صدا و سیما به سمت یک جناح 
خاص غش کرده است« این را احمد شیرزاد در واکنش به سانسور 
سخنرانی نماینده دولت در کمیسیون برجام می گوید. وی همچنین 
معتقد است ترکیب این کمیسیون، آکنده از نمایندگان تندرو و 
مخالف توافق هسته ای می باشد. احمد شیرزاد همچنین به مدعیات 
سعید جلیلی مبنی بر به رسمیت شناخته شدن حق غنی سازی 
ایران از سوی طرف غربی که در همین کمیسیون مطرح شده بود، 
این چنین پاسخ داد:»اگر این سخنان واقعا حقیقت داشته باشد، 
باید از ایشان پرسید که برای چه توافق حاصل نشد تا کشور روز به 
روز بیشتر در تنگنا قرار گیرد؟«. پیش از این، مدعیات سعید جلیلی 
توسط جواد ظریف، علی اکبر ولایتی و همچنین علی اکبر صالحی 
قویا تکذیب شده بود. دیروز هم صادق خرازی، رئیس شورای 
مرکزی حزب ندای ایرانیان و دیپلمات کهنه کار کشورمان به این 
سخنان کنایه زدند و با بیان این تحلیل از مذاکرات هسته ای در دوره 
سعید جلیلی که »مذاکره نبود تبادل مجهولات بود«، اظهار داشتند: 
» در دوره آقای جلیلی به هیچ وجه حق غنی سازی ایران مورد 
شناسایی آمریکا قرار نگرفت. به فرض صحت چنین ادعایی، چرا تیم 
مذاکره کننده سابق آن را بعد از دو سال اعلام می کند؟ چرا در همان 
زمان یا در دوره های بعد چنین ادعایی مطرح نشده بود؟ خصوصا 
اینکه مسئول تیم مذاکره کننده سابق، کاندیدای ریاست جمهوری 
یازدهم نیز بود. حالا که با تلاش های تیم مذاکره کننده فعلی و پس 
از دو سال مذاکرات فشرده و نفس گیر، 1+5 صراحتا حق غنی سازی 
ایران را به رسمیت  شناخته، آنها مدعی اند به چنین دستاوردی در 

دوره خودشان رسیده بودند. خب پس چرا جایی اعلام نشد؟ ...«
مشروح گفتگوی »ندای ایرانیان« را با احمد شیرزاد، نماینده 

ادوار مجلس و استاد دانشگاه، در ادامه می خوانید:

عملکرد کمیسیون برجام و همچنین صدا و سیما در این 
مورد را چگونه ارزیابی می کنید؟

با قاطعیت می توان گفت که صدا و سیما به سمت یک جناح 
خاص غش کرده است. این مسئله تنها مربوط به الان نیست و 
پیشینه طولانی دارد. صدا و سیما در مسائل داخلی کشور در بسیاری 
از موارد بی طرفی خود را نقض کرده است. در مورد اتفاق اخیری 
که سخنرانی نماینده دولت در کمیسیون برجام رسما سانسور شد، 
خود این کمیسیون از بی طرفی حداقلی که هر مجلسی باید داشته 

باشد به کلی خارج شده و ترکیبی مشتمل از تندروترین نمایندگان 
مجلس دارد و حتی کسانی که عضو کمیسیون هم نیستند و حق 
رای ندارند، همواره به عنوان کارشناس در جلسات به صورت مستمر 
دعوت می شوند، حق اظهار نظر مستمر هم دارند و مورد توجه 
رسانه ها نیز قرار می گیرند. این درحالی است که معمولا در جلسات 
کمیسیون کسانی که دعوت می شوند حق سخنرانی ندارند. با توجه 
به اینکه این دست از صحبت ها از صدا و سیما پخش می شود و 

پخش برنامه از تریبون ملی قطعا بازخورد بسیار گسترده ای دارد.

و  صدا  از  برجام  کمیسیون  جلسات  پخش  بحث  به 
سیما اشاره کردید. فکر می کنید اقدام اخیر رسانه ملی در 

سانسور صحبت های نماینده دولت چه دلیلی دارد؟
متاسفانه این نوع برنامه های صدا و سیما به برنامه های کاملا 
تبلیغاتی، بر ضد دولت و توافقی که در جریان است، بدل شده است. 
به هرحال بنابر ضرورت، نماینده های دولت و وزارت خارجه قبول 
کرده اند که به یکسری از انتقادات تند و تیز نمایندگان تندور مجلس 
و کارشناسان مخالف توافق پاسخ دهند و ما شاهد سخنرانی آقای 

عراقچی بودیم که اتفاقا بسیار روشنگر و عقلایی و قوی تر از انتقادات 
مخالفان بود. به همین دلیل صدا و سیما به این نتیجه رسید که اگر 
ادامه این دست از اظهارات دولتی ها پخش شود، قطعا تمام هجمه ها 
و صحبت های یک طرفه منتقدان بی اثر خواهد شد. البته بنده 
معتقدم حضور منتقدان از اوجب واجبات است وباید همه نظر خود 
را ارائه بدهند. اما یک طرفه در محضر قاضی ظاهر شدن روا نیست!

به  هسته ای  موضوع  در  سیما  و  صدا  حاضر  درحال 
تریبون چه کسانی بدل شده است؟

اینکه صدا و سیما به تریبونی برای تیم سابق مذاکره کننده 
هسته ای همچون سعید جلیلی بدل شود و تیم مذاکره کننده 
هسته ای فعلی و حتی تیم های اسبق نظیر تیم مذاکره کننده 
دوره اصلاحات نتوانند حرف خود را بزنند، اقدامی غیر منصفانه 
است. جالب اینجاست که تعداد دفعات حضور و همچنین مهمانان 
مخالفان هسته ای دربرابر موافقان در صدا و سیما به مراتب بیشتر 
است اما همین تعداد معدودی که شرکت  می کنند هم، سخنانشان 
درصدا و سیما سانسور می شود. به هرحال امیدواریم که صدا و سیما 

از مردم و دولت عذرخواهی کند و در جهت اعتماد سازی دوباره، 
جلسه پخش نشده را هرچند با تاخیر در صدا و سیما عرضه کند.

خوب از این تریبون اظهارات مسئله داری نیز منعکس 
شده است؟!

چراکه نه! متاسفانه اقایی مدعی شده اند که در آلماتی حق غنی 
سازی ایران به رسمیت شناخته شده و حتی امتیازات فراتر از توافق 
کنونی به ایران پیشنهاد گردیده است. خوب اگر این سخنان واقعا 
حقیقت داشته باشد، باید از ایشان پرسید که برای چه توافق حاصل 
نشد تا کشور روز به روز بیشتر در تنگنا قرار گیرد؟ چرا به خواست 
اکثریت مردم احترام گذاشته نشد و این همه مصائب و مشکلات 
بر سر ایران فرور ریخت؟ مشکلات و گرانی ها ادامه پیدا کرد، چون 
به تشخیص عده ای ایرادی در کار وجود داشته؛ این بی درایتی و 

خلاف مصالح عمومی است!
البته تیم مذاکره کننده هسته ای و شخص اقای ظریف در 
این باره توضیحاتی را ایراد کرده اند که نشان می دهد قضیه غیر از 
این بوده است. پیشنهادمان به ایشان این است که هرچه سریعتر 
جزئیات این قضیه را فاش سازند که اگر حقیقت نداشته باشد، 
مصداق بارز کذب است و اگر واقعی باشد، نشان از بی تدبیری و بی 

کفایتی سیاسی ایشان است.

عملکرد آقای جلیلی را در قامت یک دیپلمات چطور 
ازیابی می کنید؟

ابتدا باید عرض کنم که بی تد بیری که به آن اشاره کردم از 
طرف مردم در انتخابات ریاست جمهوری سال 92 یکبار ابراز شد 
و در همان زمان ایشان در مناظرات و دیگر برنامه های تلویزیونی 
خود قصد دفاع از خود را داشت، اما به اصطلاح سنگش نشانه نرفت 
و معامله را باخت. ایشان در سخنرانی های خود به جای ارائه ادله 
صریح به بازی به کلمات می پرداخت که سخنرانی های ایشان را 
بی سر و ته و فاقد هرگونه نتیجه گیری می نمود. کلمه های مبهی 
راجع به پایداری، عزت، ارزش ها و ... از سوی ایشان بیان گردیده 
که عملا هدف جملات در این نوع کلمات مفقود می شد. به همین 
دلیل هم ایشان هیچگاه یک دیپلمات موفق نبوده اند و نخواهند شد. 
چون دیپلمات در عین حال که پیچیده حرف میزند مقصود خود 
را مشخصا بیان می دارد. همین مسئله سبب شد که تیم مذاکره 
کننده هسته ای پیشین ارتباط خوبی با طرف های غربی برقرار نکند.

پاسخ احمد شیرزاد به سعید جلیلی در خصوص ادعای به رسمیت شناخته شدن غنی سازی:

چرا حاضر شدید فشار بر مردم ادامه یابد؟! 

داود احمد زاده *

 پورنجاتی قائم مقام پیشین صدا و سیما عنوان کرد:

دوپینگ انتخاباتی صداوسیما برای جلیلی 
نماینده جریان خاص سیاسی نیستیم

 واکنش حیایی و ژوله به حواشی »خندوانه« 
 قائم مقام پیشین صداوسیما گفت: نمی توان با فضای 
حمایتی صداوسیما، کسی را برای انتخابات آینده مهیا 

ساخت و این انگیزه های انتخاباتی ره به جایی نمی برد.
احمد پورنجاتی با اشاره به توقف پخش تلویزیونی نشست های 
کمیسیون ویژه برجام، اظهار داشت: اتخاذ رویکرد جانبدارانه و 
و  سیاسی  عرصه های  در  به ویژه  صداوسیما  سیاسی کاری های 
بخش های مربوط به فعالیت های گوناگونی که موردعلاقه این 

رسانه است، پدیده تازه ای نیست.
وی افزود: متاسفانه ما سال هاست شاهد رشد بیمارگونه غده 
چرکین معیوبی در ساختار رسانه ای صداوسیما هستیم که هر 
روز بیش از پیش نمایان می شود. باوجود آن که صداوسیما از فرط 
شتاب زدگی ای که ناشی از نوعی دلشورهٔ عقب افتادن از قافله گرایش  
افکار عمومی به انتخاب های مستقل از فضاسازی رسانه ای است،  
بزنگاه های  القائات روانی به خصوص در  پاره ای  به  اقدام  همواره 
انتخاباتی می نماید، اما به نظر می رسد که این بار و به خصوص پس از 
تحول مدیریتی اخیر در سازمان صداوسیما، این القائات روانی بسیار 

آشکارتر و بی پرواتر از گذشته نمایان می شود.
قائم مقام پیشین سازمان صداوسیما اضافه کرد: این مسئله 
صرف نظر انگیزه ها، اهداف و نتایجی که خواهدداشت،  تیر خلاصی 
است بر اعتبار و اطمینان نسبی که باید به عنوان ره توشه ای برای 
رسانه ای همچون صداوسیما باقی بماند که متاسفانه این گونه 

نیست. 
نماینده مردم تهران در مجلس ششم با اشاره به حواشی مربوط 
برجام،  تلویزیونی جلسات کمیسیون  توقف یک باره پخش  به 
خاطرنشان کرد: برخی افراد در صداوسیما همواره در بخش های 
مختلف سیاسی، خبری و تحلیلی در طول دو سال اندی که از 
عمر دولت یازدهم می گذرد، دست به هرکاری زده اند که ذهنیت 
افکار عمومی را درخصوص اساس تلاشی که بنابر تدابیر مدیریت 
کلان کشور انجام گرفته، خدشه دار نموده و نوعی نگرانی همراه با 
انتشار، انتقال و پراکُنش اطلاعات و داده های نادرست، ابهام افکنی 
و ایجاد اغتشاش در ذهنیت افکار عمومی را به کار بسته تا  بتوانند 
این دستاورد غیرقابل انکار تیم مذاکره کننده هسته ای را مخدوش 

جلوه دهند.
رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس ششم با تاکید بر حضور 
اکثریت مخالف دولت و برجام در کمیسیون ویژه برجام در مجلس، 
یادآور شد: در حیرتم که مدیران صداوسیما با این رویکرد یک بام و 

دو هوا چگونه می توانند پاسخگوی افکار عمومی باشند
انگیزه حضور مکرر جلیلی در نشست های  وی در توضیح 
کمیسیون و توقف پخش تلویزیونی جلسات بلافاصله پس از 

اتمام حضور جلیلی اظهار داشت: در برهه طرح ادعاها و حتی 
انتشار اطلاعات نادرست و غیرمستند به کسانی که چه به خاطر 
نیاز کمیسیون به اطلاعات گذشته و چه با انگیزه های سیاسی به 
کمیسیون دعوت شدند، تا این میزان دست گشاده فرصت داده شد 
اما در برهه ای که می بایست افکار عمومی پاسخ ابهامات مطروحه را 

بشوند، صداوسیما به یک باره دچار نوعی انقباض و سکته می شود.
پورنجاتی یادآور شد: اندیشه و روش سیاسی نادرست و داغ 
باطله خورده ای که صاحبانش دچار نوعی ورشکستگی سیاسی 
و در  احیا کرد  نوعی دوپینگ رسانه ای  با  نمی توان  را  شده اند 
حساب ناداشته آن افراد ورشکسته چیزی وارد کرد. هنگامی که 
جریانی سیاسی یا شخص وابسته به آن جریان خاص، در بهترین 
شرایط به لحاظ فضای حمایتی ازسوی صداوسیما، حتی قادر به 
پیشی گرفتن از رقبای هم مسلک سیاسی خود نیز نبوده، نمی توان 
با این قبیل اقدامات شرایط را برای انتخابات آینده مهیا ساخت و 
گمان می کنم انگیزه های انتخاباتی در این راستا برای آقای جلیلی 
و هیچ کس دیگر ره به جایی نمی برد و به نظر می رسد این اقدامات 
صداوسیما بیشتر نوعی لجاجت سیاسی است در شرایطی که یک 
بازنده هنگام ترک میدان دست به تخریب استادیوم می زند، مشت 

به هوا پرتاب می کند و....
وی افزود: من در این اقدام صداوسیما بیشتر رفتاری کودکانه 
می بینم تا اقداماتی که متضمن نتایج سودمندی به لحاظ سیاسی 

باشد و در انتخابات پیش رو موثر بیافتد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب عنوان کرد: با این همه، اشتباه 
محرز صداوسیما به این دلیل است که حتی عامه مردم نیز متوجه 
این سوءنیات می شوند و تا به این میزان فراموش کار نیستند که 
متوجه چنین موضوعی نشوند. به هر حال برای مردم این سوال 
پیش می آید که در نهایت پاسخ مذاکره کنندگان کنونی به مدعیات 
و  تریبون مجلس  از طریق  که  فردی  متعدد  و سخنرانی های 

صداوسیما، تمام انتقادهایش علیه برجام را مطرح کرد، چه بود!؟

امین حیایی و امیرمهدی ژوله دو مهمان »خندوانه« 
به حواشی حضور خود در این برنامه پاسخ دادند.

با  تلویزیون در گفتگو  امیرمهدی ژوله نویسنده سینما و 
باشگاه خبرنگاران جوان در واکنش به حواشی پیش آمده درباره 
اجرای استندآپ کمدی در برنامه »خندوانه« گفت: مدتی است 
شبکه ای به نام نسیم برای تفریحات و سرگرمی راه افتاده  و 
یک برنامه درجه یک با هزار زحمت و خون دل با اجرای رامبد 
جوان شروع به کار کرده و با برنامه ریزی درستی هم جای 
خودش را توانسته در دل مردم پیدا کند،  برنامه ای با عنوان 
»خندوانه«  در ستایش خندیدن و کمدی و طنز؛ یعنی اینکه 
شما دعوا نکنید، داد نزنید، درگیر نشوید و در واقع بتوانید با 
طنز حرفتان را  بزنید، آنچه در این برنامه گفته می شود به زبان 

مسامحه و دوستی است.
وی در ادامه گفت: تمامی  هنرمندانی  که در این برنامه 
شرکت کردند به طور قطع نگاهشون همین موضوع بوده که در 
واقع با حضور خودشان لحظات شادی را برای مردم ایجاد کنند. 
اینکه پیشکسوت و جوان ، شناخته شده و ناشناخته بیایند و  
کنار هم مسابقه بدهند ،برای ارزش گذاشتن به  مفهوم کمدی 

و طنز است. 
ژوله اظهار داشت: ما هنرمندان کاری که انجام می دهیم 
کمدی است ، در واقع کمدین هستیم ، هیچ کدام از ما نماینده 
جریانی، گروهی یا فکری نیستیم و  وقتی اجرا میکنیم، نه 
نماینده پرسپولیس و استقلال هستیم  ، نه نماینده مردان و 
زنان، نه نماینده تهرانی ها و شهرستانی ها و نه نمانیده جناح 
خاص سیاسی هستیم ، فقط نماینده کمدی هستیم ؛ بعنوان 
سفیران کمدی از برنامه »خندوانه« سعی می کنیم مردم را 

بخندانیم.
این فیلمنامه نویس ادامه داد:  به نظرم هرکار دیگری که 
انجام شود ، هر جوی که  به راه بیافتد  و هر تعبیرنادرستی که 

صورت بگیرد و هر استفاده نادرستی که از این اتفاق میمون 
رخ بدهد ، درواقع خلاف نیت همه ما کمدین ها است، چه از 
اونهایی که شبکه را تاسیس کردند و کسانی که برنامه "خندوانه 
اندازی کردند تا ما کمدین هایی که در این استند  " را راه 
آپ کمدی شرکت کردیم. برای همین عاجزانه از همه مردم 
میخواهم به خنده و طنز و کمدی اهمیت بدهند ، از هر دو 

قطبی کردنی ، هر جناح بندی و دعوا و  درگیری بپرهیزند.
ژوله خطاب به مخاطبان تاکید کرد: اجراها را ببینند و آن 
اجرایی که بیشتر به دلشان نشسته به آن رای بدهند  و بدانند 
که این ارج و قربی که به طنز و کمدی گذاشته میشود با چنین 
رفتارهایی خدای ناکرده تحت الشاع قرار نگیرد ، چون این اتفاق  
خلاف هدف »خندوانه« بوده  و به ضرر شرکت کنندگان و 

سازندگان برنامه و مسئولان  صداو سیما است.
وی در بخش دیگری از این گفتگو اظهار داشت: این جزء 
اولین کارهایی است که کمدی و کمدین در معرض قضاوت 
مستقیم و بی واسطه مردم قرار میگرد و مردم تصمیم می 
گیرند که چه کسی خوب اجرا کرد و چه کسی اجرای ضعیفی 
در  شود،  می  فراگیر  کار  آنقدر  وقتی  است  طبیعی   . داشت 
حاشیه ای از این ماجرا، ممکن است با احساسات هم تصمیم 
گیری شود، یا برخی برای حمایت از هنرمند دلخواه شان دست 
به اقداماتی بزنند که باعث ایجاد سوء تفاهم شود و از طرفی 
ممکن است برخی از شوخی ها و کارهای طنز ما دلخور شوند. 
به نظرم  مرور زمان باعث می شود این ماجرا در بین عموم مردم 
جا بیافتد چون تازه درحال تجربه کردن هستیم و تا پخته شدن 
و به بلوغ رسیدن استند آپ کمدی در تلویزیون زمان نیاز است.

واکنش امین حیایی به حواشی 
بعد از استدآپ در »خندوانه«

در  آمده  پیش  حواشی  دربار  سینما  بازیگر  حیایی  امین 
برنامه »خندوانه« گفت: من امین حیایی به عنوان بازیگری که 
سال های سال در سینما و تلویزیون میهمان چشم های شما 
بودم فقط و فقط برای شادی مردم کشورم در جایگاه خنداننده 

ایستاده ام نه هیچ چیز دیگری.
وی در ادامه افزود: اصل و مهم ترین اصل به  نظر من دوستی، 
یک دل  و  دوست  هم  با  همه  ما  ایرانه،  مردم  شادی  و  صلح 
هستیم پس خواهش می کنم از هرگونه بی احترامی بپرهیزیم 
و تلاش کنیم مهر و به چشم های هم هدیه کنیم و مطمئن 
باشین همیشه تلاش می کنم با کارهاى خوب بتونم دلتون رو 
شاد کنم ، چون انرژى شماهاست که به ما انگیزه براى کارهاى 

بهتر می دهد. با احترام امین حیایی.
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 ـبرتر باد یادش! ـ  همانا خداى 
را بندگانى فرخنده حال و آسان بخش است كه مى زیند و مردم 

نیز در سایه ]بذل و بخشش[ آنان زندگى مى كنند. اینان در 
میان بندگان خدا، همانند باران هستند.

دوشنبه - سی ام شهریورماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3823 روزنامه

با هدایت دانش آموزان مستعد و توانا  به شاخه فنی و حرفه ای 
کشور در پیشرفت کشورمان سهیم باشیم . 

در این راستا

 هنرستان غیردولتی 
خواجه نصرالدین طوسی

 از دانش آموزان سال دوم در رشته های  حسابداری –  
معماری کامپیوتر  در سال 95-94 ثبت نام بعمل می آورد.

آدرس: انتهای خیابان دورشهر،  بلوار سمیه، 
جنب قنادی آرش پلاک 12

تلفن: 37747612- 7743451
09127496844  

 انتخابات مجلس 1800 میلیاردریال هزینه خواهد داشت
گفته می شود: سخنگوی وزارت کشور با اشاره به هزینه برآورد شده برای برگزاری انتخابات آتی مجلس 
گفت: انتخابات مجلس دهم در اسفند ماه سال جاری بین یکهزار و 700 تا یکهزارو 800 میلیارد ریال هزینه 
خواهد داشت. حسنعلی امیری روزیکشنبه افزود: بودجه پیش بینی شده برای برگزاری انتخابات دهمین 
دوره مجلس شورای اسلامی تامین شده است. وی با بیان اینکه مصوبه دولت بر آن است که این انتخابات به 
صورت الکترونیکی انجام شود تصریح کرد: برای کلان شهر ها و برخی شهرستان ها زمینه برگزاری انتخابات 
الکترونیکی مهیا شده است. امیری خاطرنشان کرد: جلسات مستمر با شورای نگهبان داریم تا در زمینه 

انتخابات تعامل و تبادل نظر شود.

ادامه پیگیری ها برای دیدار ۴ نماینده با زنجانی
گفته می شود: امیر عباس سلطانی عضو هیئت پیگیری پرونده بابک زنجانی در مجلس شورای 
اسلامی از ادامه پیگیری ها برای ملاقات با زنجانی در زندان اوین خبر داد و گفت: با توجه به اینکه در گذشته 
پیگیری هایی از سوی این هیئت برای ملاقات با بابک زنجانی در زندان اوین انجام شده بود که قوه قضائیه با 
آن مخالفت کرد، اما نمایندگان مجلس از این دیدار منصرف نشده و پیگیری ها ادامه دارد. وی افزود: در حال 
حاضر در مرحله رایزنی با قوه قضائیه و نهادهای دیگر برای ملاقات با بابک زنجانی در زندان اوین هستیم؛ البته 
از طرفی نیز منتظر برگزاری جلسه دادگاه وی در روز 11 مهر خواهیم بود تا ببینیم نتیجه چه می شود. سلطانی 
همچنین خاطر نشان کرد: قرار است در دیداری که با بابک زنجانی خواهیم داشت وی توضیحاتی درباره روند 
چگونگی مبادله پول نفت و همینطور بازنگرداندن آن به خزانه عمومی کشور به اعضای این هیئت ارائه دهد.

پنج میلیون ایرانی فاقد کارت ملی
گفته می شود: سخنگوی سازمان ثبت احوال کشور گفت: در حال حاضر پنج میلیون از جمعیت ایران 
در رده سنی 15 سال و بالاتر فاقد کارت شناسایی ملی هستند و تاکنون هیچ گونه کارتی دریافت نکرده 
اند. محمدابراهیم طریقت روز یکشنبه در نخستین نشست خبری خود افزود: سه میلیون نفر از این افراد 
18 سال و بالاتر هستند که ما به خاطر برگزاری دهمین انتخابات مجلس شورای اسلامی و پنجمین دوره 
انتخابات خبرگان رهبری اقداماتی برای صدور کارت ملی آنها انجام داده ایم. وی با بیان اینکه البته سندهایی 
برای شناسایی این افراد در دست داریم و آنها شناسنامه دارند گفت: اما مدرکی که شماره ملی داشته باشد 
همراه این افراد نیست به همین منظور از اول مهرماه تا یکم دی ماه مهلتی برای صدور کارت هوشمند ملی 

به این افراد داده شده است.

غافلگیری عجیب »خندوانه« با دعواهای سیاسی
گفته می شود: بعد از اجرای امیر مهدی ژوله و امین حیایی در برنامه خندوانه، نکته جالب توجه وارد 
شدن رقابت این دو کمدین به فاز سیاسی بود؛ جایی که ساعتی بعد از اجرای ژوله و حیایی عده ای در 
شبکه های اجتماعی شروع به تبلیغ علیه امین حیایی و لزوم تنبیه این بازیگر به دلیل بازی در فیلم های 
ده نمکی و قلاده های طلا کردند. انبوه پیام های مختلف با این مضمون در شبکه های اجتماعی و موبایلی دست 
به دست می شد که برای پیروز نشدن بازیگر فیلم قلاده های طلا به امیر مهدی ژوله رأی بدهید و در این 
میان تصاویر ژوله با رئیس دولت اصلاحات هم در شبکه ها دست به دست می شد تا به این رقابت کاملا رنگ 
و بوی سیاسی بدهد. هرچند این اتفاق کمی عجیب بود، هرچه که بود و هست رقابت این دو کمدین وارد فاز 
عجیب و جذابی شده؛ جایی که اختلاف رأی این دو گاهی در کمتر از صد رأی هست و گاهی ژوله در صدر 

قرار دارد و گاهی حیایی و این نشان می دهد که هواداران این دو کمدین، همچنان در حال رقابت هستند.

روحانی 2 مهر به نیویورک می رود
گفته می شود: حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور، به منظور شرکت در هفتادمین اجلاس 
مجمع عمومی سازمان ملل پنجشنبه 2 مهرماه عازم نیویورک خواهد شد. رییس جمهور در این سفر علاوه 
بر سخنرانی در مجمع عمومی سازمان ملل متحد و تبیین نظرات ملت ایران درباره مهمترین مسائل بین 
المللی، دیدارهایی با روسا و مقامات سایر کشورها خواهد داشت. همچنین دیدار با ایرانیان مقیم آمریکا و 
گفت وگو با شبکه های مختلف تلویزیونی از دیگر برنامه های روحانی در این سفر است. این سفر، سومین حضور 
روحانی در قامت رئیس جمهور ایران در سازمان ملل است. وی در اولین حضور طرح »جهان علیه خشونت و 

افراطی گری« را ارائه داد که این طرح با اکثریت آراء به تصویب رسید.

چک 17 هزار میلیاردی تامین اجتماعی به زنجانی کجاست؟
گفته می شود: معاون اول رییس جمهور با یادآوری پرونده بابک زنجانی و برداشت 2 میلیارد و 700 
میلیون دلاری این شخص از منابع پولی کشور گفت: این شخص در مقطعی به سازمان تامین اجتماعی گفته 
بود که در قبال پرداخت 4 میلیارد و 200 میلیون یورو همه  شرکتهای این سازمان را خریداری می کند و از 
سازمان خواسته بود که یک چک تضمینی به او بدهد و سازمان نیز یک فقره چک به مبلغ 17 هزار میلیارد 
تومان در اختیار او قرار داده بود که هنوز مشخص نیست این چک کجاست و چه استفاده ای از آن شده 
است؟ جهانگیری با بیان اینکه سازمانی که باید به ضعیف ترین قشر جامعه خدمات ارائه دهد دچار چنین 
مفاسد و بحران هایی شده بود، گفت: یکی از افتخارات دولت تدبیر و امید این است که ثبات و آرامش را به 
کشور بازگرداند و شرایط را به گونه ای تغییر داد تا نهادهای مختلف بتوانند به وظایف سازمانی خود عمل کنند.

اطلاعات کاربران ایرانی تلگرام در کدام کشور نگهداری می شود؟
گفته می شود: سایت رسمی تلگرام در توئیتر نوشت: همه اطلاعات کاربران ایرانی تلگرام در آمستردام 
قرار دارد و خواهد داشت و این پیام رسان با هیچ دولتی وارد معامله نشده است.در حالی که محمد حسن 
انتظاری دبیر سابق شورای عالی فضای مجازی 21 شهریور ماه با شرکت در برنامه تلویزیونی نگاه یک، با تأکید 
بر لزوم راه اندازی زیرساخت های میزبانی اطلاعات کاربران اینترنت در داخل کشور گفته بود که 30 درصد 
اطلاعات این کاربران در داخل و 70 درصد در خارج از کشور میزبانی می شود، گروهی از کاربران توئیتر، صحت 
این موضوع را در خصوص اپلیکیشن تلگرام از مدیر این شبکه جویا شدند که وی میزبانی اطلاعات کاربران 
تلگرام در ایران را تکذیب کرد.گفتنی است اخیرا کاربران برای دریافت کد ورود به تلگرام پیامکی از سوی مرکز 

تلفنی با پیش شماره امریکایی دریافت می کنند!

فتوای عجیب مفتی سعودی درباره ورزش و هنر
گفته می شود: فتوای عجیب مفتی سعودی مبنی بر حرام بودن کار به عنوان تحلیلگر ورزشی، موجی 
از واکنشها را در پی داشت.به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان به نقل از روزنامه الوطن عربستان، پس از سؤال 
یکی از کاربران پایگاه اینترنتی " اسلام، پرسش و پاسخ،" شیخ محمد صالح منجد شیخ سعودی سوری الاصل 
اعلام کرد به دلیل آنکه تحلیلگران ورزشی و هنری وقت خود را در راهی تلف می کنند که سودی ندارد، این 
کار حرام است.در فتوای این شیخ سعودی همچنین آمده است: گناه تحلیلگر هنری از تحلیلگران ورزشی نیز 
بالاتر است؛ چرا که آنها به دنبال هنرمندان و رقاصه ها هستند. فتوای این شیخ سعودی درحالی مطرح می 

شود که وی کار به عنوان تحلیلگر نظامی، سیاسی و اقتصادی را مجاز دانسته است.

عقب نشینی تدریجی سعید جلیلی
گفته می شود: اینستاگرام منسوب به جلیلی دیروز نوشت: اگر متوجه شوم بخشی از انتقاداتم غلط است، 
قطعا دیگر مطرح نمی کنم، ما لجاجتی نداریم. این انتقادات را که حاصل ده ها ساعت جلسه با خبره ترین 
کارشناسان بود در جلسات شورای عالی امنیت ملی نیز مطرح کردم اما پاسخ قانع کننده ای نشنیدم. دو سال 
سکوت کردم تا شایبه شخصی و سیاسی بودن انتقادات ایجاد نشود و اگر هم امروز نقدی مطرح میشود برای 

آن است که در این شرایط کشور بتواند مسیرش را مقتدر تر پیش ببرد.

بوی مناظره جلیلی و ظریف می آید
گفته می شود: غلامعلی جعفرزاده، عضو فراکسیون رهروان ولایت مجلس شورای اسلامی از برگزاری 
مناظره ظریف و جلیلی خبر داد و گفت:اگرچه برخی به دنبال راه اندازی مناظره میان جلیلی و ظریف هستند 
اما کمیسیون برجام صلاحیت برگزاری چنین مناظره ای را ندارد لذا بنده توصیه می کنم آقایان عراقچی 
،ظریف و بعیدی نژاد در صورتی که به این نتیجه رسیدند این کمیسیون قصد برگزاری مناظره و تخریب تیم 
مذاکره کننده را دارد به هیچ وجه در این مناظره شرکت نکنند. این نماینده مجلس گفت که قرار است این 
مناظره پس از بازگشت ظریف از پکن برگزار شود. وی افزود: متاسفانه کمیسیون برجام برخلاف توصیه های 

رهبری درجهت ناامید کردن مردم و کاملا انتخاباتی رفتار می کند.

بر اساس احکام جداگانه ای صورت گرفت؛

تغییرات جدید در اوقاف شهرستان قم و کهک
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم طی احکام جداگانه ای، روسای جدید اوقاف نواحی یک 

و دو و همچنین شهر کهک را منصوب کرد.
 به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، حجت الاسلام والمسلمین سید اسماعیل 
حسینی مقدم مدیرکل اوقاف قم طی احکام جداگانه ای، روسا و معاونان ادارات مختلف اوقاف و امور خیریه 
شهرستان قم را منصوب کرد. بر این اساس، حجت الاسلام یوسف احمدی به عنوان رئیس اوقاف ناحیه یک 

شهرستان قم منصوب شد؛ حجت الاسلام فاطمیان تاکنون عهده دار این سمت بود.
همچنین اداره اوقاف و امور خیریه ناحیه دو شهرستان قم نیز رئیس جدید خود را شناخت؛ پس از دوره 

سرپرستی آقای افتخاری، حجت الاسلام والمسلمین عبدالحمید فاطمیان به این سمت انتخاب شده است.
علاوه بر این حجت الاسلام رحمت جمشیدپور نیز که تاکنون عهده دار مسئولیت فرهنگی اجتماعی اوقاف 

شهرستان قم بود به سمت رئیس اداره اوقاف و امور خیریه شهر کهک منصوب شد.
بر اساس حکم حجت الاسلام والمسلمین حسینی مقدم، حجت الاسلام ابوالحسن خسروانی از این پس به 

عنوان مسئول فرهنگی اجتماعی اوقاف ناحیه یک شهرستان قم فعالیت خواهد کرد.

نامحرمانه 

خبر

اخبار
استاندار قم :

مقابله با اعتیاد نیازمند 
بسیج عمومی است

استاندار قم آموزش را در پیشگیری از اعتیاد ضروری دانست و 
گفت: مقابله با اعتیاد نیازمند بسیج همگانی است.

 سید مهدی صادقی در جلسه شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر 
استان قم طی سخنانی برنامه محوری را در راستای پیشگیری از اعتیاد امری 
ضروری دانست.استاندار قم گنجاندن دروس آموزشی پیشگیری از اعتیاد در 
دوره ی متوسطه را اقدامی بسیار ارزنده در راستای کاهش اعتیاد در جوانان 
عنوان و تصریح کرد: آموزش نقش مهمی در کاهش آسیب های اجتماعی 
دارد.رئیس شورای مبارزه با مواد مخدر استان با بیان اینکه مقابله با اعتیاد 
نیازمند بسیج عمومی و عزم همگانی است خاطرنشان کرد: دولت با کمك و 
همکاری مردم به نتایج بهتری در کاهش جرائم مربوط به مواد مخدر دست 
خواهد یافت.در پایان این جلسه، حکم وزیر کشور در خصوص انتصاب استاندار 
قم به سمت رئیس شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان قم قرائت شد.

معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی استانداری قم:

رویکرد استانداری 
بر تقویت بخشداری ها است

معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی استانداری قم گفت: با توجه 
به کمبودهایی که در بخش ها وجود دارد رویکرد استانداری مبنی بر 

تقویت آن ها است.
 اسماعیل رستمی در ادامه بازدیدهای خود از بخش های قم به همراه 
عبدالهی، معاون فرماندار، حکانلو، معاون مدیر کل اداری مالی استانداری در بخش 
کهک، گفت: با توجه به کمبودها و مشکلاتی که در بخش ها وجود داشته است 
اولویت استانداری را تقویت بخشداری ها دانست. وی در خصوص دوره های 
آموزشی ضمن خدمت کارمندان ادارات در بخش ها افزود: با توجه به مشکلات 
رفت و آمد و فاصله بخش ها تا شهر قم ، هماهنگی هایی صورت گرفته است 
تا در صورت امکان دوره های آموزشی در بخشداری ها برگزار شود.  رستمی با 
اشاره به جایگاه بخشداری ها در بدنه دولت گفت: بخشداری ها پیشانی دولت 
هستند و اگر کار در بخشداری ها به خوبی انجام شود و مردم راضی باشند فشار 
کاری کمتری به فرمانداری ها و استانداری منتقل میشود . وی در خصوص 
کمبود نیروی انسانی در بخشداری ها گفت: در تمام بخشداری ها مشکل نیروی 
انسانی وجود دارد و این باعث شده تا هریک از کارمندان بیش از 2 مسوولیت در 
بخشداری داشته باشند و این کار باعث شده تا تجربیات کاری زیادی به دست 
آوردند و باید از آن ها در مسوولیت های بزرگ تر استفاده کرد. رستمی تکریم 
از ارباب رجوع را برای همه کارمندان لازم دانست و گفت: در بخشداری باید کار 
به گونه ای تعریف شود تا افرادی که به این اداره مراجعه می کنند در کمترین 
زمان ممکن نتیجه مکاتبات و پیگیری های خود را بدست آورند و با خوشحالی 
بخشداری را ترک کنند. معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی استانداری به همراه 
بخشدار و دیگر مدیران از ساختمان تعاونی دهیاران، ساختمان شورای بخش، 

سالن جلسات امام علی بخشداری دیدن کرد.

بخشدار کهک:

برای خودکفایی باید از مکان های 
کوچک اقتصادی شروع کرد

بخشدار کهک گفت: برای رسیدن به خودکفایی و اشتغال زایی 
می توان از مکان های اقتصادی کوچک شروع کرد.

حمیدرضا جعفری در بازدید از مرکز پرورش ماهی های زینتی گفت: برای 
اشتغال زایی و رشد اقتصادی نیازی نیست از کارخانه ها و مراکز بزرگ شروع 
کرد، بلکه می توان با تاسیس یک کارگاه کوچک و صرف هزینه های کم به 
هدف های بزرگ رسید. وی از فواید کارگاه های کوچک به صرف هزینه های 
کم در آزمون و خطا اشاره کرد و افزود: برای رسیدن به هدف های جدید در 
کارها باید آزمون و خطا انجام داد تا آنچه میخواهید تحقق پیدا کند و در کارگاه 
های کوچک می توان با صرف هزینه های اندک به نتایج خوبی رسید. حمیدرضا 
جعفری در خصوص اعطای تسهیلات بانکی گفت: افرادی که می خواهند در 
روستاها ایجاد اشتغال داشته باشند با ارائه طرح های اقتصادی خود به بخشداری 
می توانیم آن ها را به صندوق کارآفرین امید معرفی نمود و از تسهیلات بانکی 
با کارمزد 4درصد استفاده کنند. وی به سودآوری ماهی های زینتی اشاره کرد 
و گفت: اگر در آزمون و خطا در تکثیر و تولیدمثل ماهی های زینتی به نتایج 
خوبی برسند می توانند با هزینه های کم به سودآوری خوبی دست پیدا کنند. 

مدیر کل جدید ثبت احوال استان قم  
معرفی شد

مراسم تودیع و معارفه مدیر کل ثبت احوال استان قم با حضور 
استاندار قم و رئیس سازمان ثبت احوال کشور برگزار شد.

استاندار قم در این مراسم که در سالن جلسات امام جواد)ع( استانداری 
برگزار شد با بیان اینکه سازمان ثبت احوال روزانه مورد رجوع بسیاری از مردم 
است افزود: زیرساخت های مورد نیاز برای تسریع در خدمات رسانی به مردم 
در این سازمان باید ایجاد شود. سید مهدی صادقی با اشاره پایلوت بودن استان 
قم در بسیاری از طرح های ملی از جمله در بحث کارت ملی هوشمند افزود: 
امیدوارم کارهای اجرایی این طرح ها، با سرعت بیشتری انجام شود.نماینده 
عالی دولت در استان همچنین طرح ها و برنامه های جدید برای الکترونیکی 
نمودن خدمات در ثبت احوال و دیگر دستگاه های خدمات رسان را مورد 
تاکید قرار داد و افزود: باید تلاش کنیم تا شهروندان در اسرع وقت خدمات 
مورد نظر را دریافت نمایند.در پایان این مراسم از ولی ا... عسگری مدیر کل 
سابق ثبت احوال استان قم قدردانی و خلیل مرادی به عنوان مدیر کل جدید 

ثبت احوال استان قم معارفه شد.

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس قم 

18مدرسه جدیدالاحداث 
تحویل آموزش و پرورش قم شد 

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس قم گفت: به مناسبت 
شروع سال تحصیلی جدید، 18 مدرسه تازه احداث شده تحویل 

اداره کل آموزش و پرورش استان شده است. 
محسن پورگلیان روز یکشنبه در جمع خبرنگاران با اشاره به شروع سال 
تحصیلی جدید در هفته جاری، افزود: به همین مناسبت پروژه مهر در سه 
بخش احداث، مقاوم سازی و استانداردسازی فضاهای آموزشی عملیاتی شده 
است. وی با اشاره به ساخت 24 طرح آموزشی برای سال تحصیلی جدید، 
اضافه کرد: تاکنون 18 مدرسه به اداره کل آموزش و پرورش استان تحویل 
داده شده و چهار مدرسه نیز در هفته جاری واگذار می شود. وی با بیان اینکه 
دو سالن ورزشی نیز تا پایان امسال آماده بهره برداری می شود، ادامه داد: 
این 22 مدرسه شامل 250 کلاس درس با زیربنای 40 هزار مترمربع و با 
اعتبار 37 میلیارد تومان است که از محل اعتبارات سفر رهبر معظم انقلاب 
به قم، بنیاد برکت و همچنین اعتبارات استانی، سازمان ملی زمین و مسکن و 
خیرین تامین شده است. پورگلیان با اشاره به مقاوم سازی 19 طرح آموزشی 
برای سال تحصیلی جدید، گفت: از این تعداد هفت طرح شهری و 12 طرح 
روستایی است که شامل 140 کلاس درس با 15 هزار مترمربع زیربنای 
آموزشی می باشد و با اعتبار پنج میلیارد تومان عملیاتی شده است. وی با اشاره 
به استانداردسازی سیستم های گرمایشی و سرمایشی مدارس، گفت: این 
طرح از سال 1392 آغاز شده و هر سال 400 کلاس درس استانداردسازی 
شده است. وی افزود: امسال نیز 27 طرح آموزشی شامل 327 کلاس درس 
با اعتبار سه میلیارد و 700 میلیون تومان استانداردسازی شده و امیدواریم تا 
پایان سال به 500 کلاس درس برسد. مدیرکل نوسازی مدارس قم با بیان 
اینکه 200 مدرسه در مناطق جدید شهری استان نیاز است، بیان کرد: شهرک 
پردیسان از جمله مناطق شهری جدید است که به 110 مدرسه تا رسیدن 
به وضعیت مطلوب نیاز دارد. وی با اشاره به اینکه از سال 1384 تاکنون 100 
مدرسه تخریب و بازسازی شده است، افزود: 150 مدرسه فرسوده استان نیز 
نیاز به تخریب و بازسازی مجدد دارد. وی با بیان اینکه 50 درصد مدارس 
قم، دو شیفته است، گفت: این رقم در سطح کشور 20 درصد است که برای 
رسیدن به میانگین کشوری، باید 200 مدرسه دیگر در استان ساخته شود.

پورگلیان گفت: از سال 1384 تاکنون 60 مدرسه مقاوم سازی شده است و 
امسال نیز 19 طرح در دست انجام است. وی به فعالیت مجمع خیرین استان 
از سال 1378 تاکنون اشاره کرد و گفت: این مجمع تاکنون 90 مدرسه احداث 
کرده و در اختیار آموزش و پرورش استان قرار داده است و 14 طرح آموزشی 

نیز در دست اقدام دارد.

یکی از مراجع تقلید با بیان اینکه 
گندم در میان تمام محصولات زراعی 
کمترین هزینه را دارد، گفت: مسئولان 
باید به دنبال برنامه ریزی برای تولید 
بیشتر گندم، صادرات و در آمدزایی 

کشور باشند.
آیت ا... سید محمد علی علوی گرگانی 
و  غله  مدیرکل  دیدار  در  یکشنبه  ظهر 
بازرگانی استان قم که در دفتر این مرجع 
تقلید برگزار شد، با بیان اینکه نان و گندم 
در جامعه نقش موثری دارند، اظهار کرد: 
هرچه اهمیت برای گندم و نان قائل باشیم 
شایسته است.  وی ادامه داد: در روایات ما 
بیشتر به نان جو تأکید شده چرا که خاصیت 
آن بیشتر است اما با بعضی مزاج ها سازگاری 
ندارد و به همین دلیل بیشتر مردم نان گندم 
مصرف می کنند. استاد برجسته حوزه افزود: 
امروزه نان گندم در عرف ما جا افتاده است و 
اگر بتوانیم بگونه ای رفتار کنیم که استفاده از 
نان جو را فرهنگ سازی کنیم بسیار خوب 

و شایسته است.
خواص نان سبوس دار
 در رسانه ها بیان شود

آیت ا... علوی گرگانی با اشاره به خواص 
باید  ابتدا  کرد:  تصریح  دار،  سبوس  نان 
سبوس را با درصد کم به نان اضافه کرد تا 

مردم هم آن را بپذیرند.
وی با بیان اینکه خاصیت سبوس در 
رسانه ها بیان شود تا ذهن مردم آماده شود، 
عنوان کرد: ما نباید فقط به دنبال این باشیم 
که غله ها برای مصرف مردم باشد و واردات را 
کاهش دهیم، بلکه طوری برنامه ریزی کنیم 

که صادرات نیز داشته باشیم.
این مرجع تقلید شیعیان گفت: گندم در 
میان تمام محصولات زراعی کمترین هزینه 
را دارد، پس مسئولان باید به دنبال تولید 
کشور  درآمدزایی  و  صادرات  برای  بیشتر 

باشند.
آیت ا... علوی گرگانی بیان کرد: امروزه 
در ایران زمین های بایر داریم که باید دولت 
روی آن سرمایه گذاری و برنامه ریزی کند 

و امکانات و سرمایه را در این زمین ها به کار 
بگیرد تا گندم ما بیشتر شود.

ذخیره سازی گندم برای مصرف 
یکسال استان انجام شده است

مدیرکل غله و بازرگانی استان قم نیز 
در این دیدار با اشاره به خرید بیش از 28 
هزار تن گندم مازاد بر نیاز کشاورزان استان 
وجذب گندم های کیفی از دیگر استانها و 
نیزگندم های وارداتی گفت: ذخیره لازم 
گندم برای مصرف یکسال آرد استان انجام 
پذیرفته است جای هیچ گونه نگرانی وجود 
ندارد. فرهاد زارعی اظهار داشت:  در سال 
زراعی جاری، تمام گندم کشاورزان بسیار 
راحت و روان و بدون هیچ توقفی خریداری 

شده  است.
ابراز داشت: خوشبختانه  زارعی  فرهاد 
پول این گندم کمتر از 24 ساعت به حساب 
البته حساب  است؛  واریز شده  کشاورزان 

بانک کشاورزی  عزیز  از کشاورزان  برخی 
نبوده که با اصلاح با چند روز تأخیر واریز 

شده است.
 237 کرد:  تصریح  مسئول  مقام  این 
که 5  دارد  وجود  کشور  در  آرد  کارخانه 
کارخانه آن با تکنولوژی جدید و به روز در 
قم بوده و این گندم های تولیدی به این 

کارخانجات عرضه می شود.
دورریز نان در قم کمتر شده است

مدیرکل غله و بازرگانی استان قم بیان 
داشت: در 11 ماه گذشته بالاترین کیفیت 
نان سنگک کشور در قم بوده است. وی 
اظهار داشت: فرهنگ مصرف نان توسط 
مردم قم تغییر کرده و دورریز نان کمتر 

شده است.
مدیرکل غله و بازرگانی استان قم ابراز 
داشت: سال گذشته 5 میلیون تن گندم 
از سوی مردم به دولت تحویل داده شده 

و مابقی نیاز از خارج از کشور تهیه شده؛ 
اما امسال با برداشت 8 میلیون تن گندم، 
به خودکفایی رسیده و نیاز به واردات گندم 

برای نان نداریم.
 علما مارا درفرهنگ سازی استفاده از 

نان سبوس دار کمک نمایند
این مقام مسئول دولتی گفت: در حال 
سال  یک  معادل  کشور  در سطح  حاضر 
و  ذخیره شده  سیلوها  در  کشور  مصرف 

نیازی به واردات وجود ندارد.
زارعی با اشاره به نیاز کشور در موضوع 
دار،  سبوس  نان  مصرف  سازی  فرهنگ 
خاطرنشان ساخت: فرهنگ سازی استفاده 
در  ما  های  برنامه  از  دار،  سبوس  نان  از 
سال جاری است که مانع از برخی امراض 
خواهد بود. وی در پایان گفت: تقاضا داریم 
در موضوع فرهنگ سازی استفاده از نان 

سبوس دار به ما کمک نمایید.

آیت ا... علوی گرگانی در دیدار مدیرکل غله و بازرگانی استان قم تأکید کرد:

مسئولان برای صادرات گندم برنامه ریزی کنند

مدیر بازار برق شرکت توزیع نیروی 
برق استان قم گفت:70درصد برق مورد 
بورس  طریق  از  قمی  مشترکین  نیاز 

انرژی خریداری می شود.
سید محمد ارجمند زاده  به سازوکار 
نحوه خرید برق در بورس انرژی اشاره کرد 
و گفت: بر اساس تصمیمات کمیته عالی 
ماه  شهریور  ،از  نیرو  وزارت  انرژی  بورس 
امسال 70درصد خرید برق مصرفی استان 
به  شمالی  خراسان  و  مرکزی   ، قم  های 
صورت پایلوت از طریق بورس انرژی انجام  

می شود.
انجام  امکان  به  اشاره  با  ارجمندزاده 
بلند  بازه های  برای  برق  خرید  معاملات 
مدت در بورس بر اساس قوانین و مقررات 

مصوب بورس انرژی و منافع اقتصادی این امر برای فروشنده 
)نیروگاه( و خریدار )شرکت توزیع ( خاطرنشان کرد: در بازار 

بورس هم اکنون امکان خرید برق برای یک ماه آینده وجود 
دارد. 

ارجمندزاده  عدم امکان فسخ معاملات برق در بورس 

انرژی را مهم ارزیابی کرد و  بر ضرورت پیش 
بینی نیاز مصرف و اقدام به موقع جهت خرید 

آن تاکید کرد.
وی در ادامه تصریح کرد: در مدل جدید 
خرید برق با توجه به اینکه برق قابل ذخیره 
نیست برای جلوگیری از خسارت، پیش بینی 
دقیق نیاز مصرفی مشترکین از اهمیت بالایی 

برخوردار است.
مدیر دفتر بازار برق شرکت توزیع نیروی 
برق استان قم افزود: ایجاد شفافیت در فرآیند 
معاملات برق و کشف قیمت بر اساس عرضه 
و تقاضا و  رسیدن به قیمت منصفانه از اهداف 

اصلی راه اندازی بورس انرژی است.
 وی ابراز امیدواری کرد  با افزایش تعداد 
عرضه کنندگان، خریداران و حجم معاملات 
در فضای رقابتی سالم و شفاف، مصرف کنندگان نهایی 

)مشترکین برق( از مزایا و منافع این طرح بهره مند گردند.

مدیر بازار برق شرکت توزیع نیروی برق استان قم خبرداد:

خریداری 70درصد برق مصرفی مشترکین قمی در بورس 


